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Výraz »rosikrucián« jistě není ne
známý, když se však zeptáte 
na definici, odpovědi se velmi 

různí. Někteří tvrdí, že souvisí s esoterním křes
ťanstvím, jiný jej spojuje s reinkarnací, alchymií 
nebo kabalou. Všechno to jsou části odpovědi, ni
koli odpověď úplná. Co je tedy rosikruciánství? 
Zkusme říci, že jde o poněkud »undergroundový« 
myšlenkový a ideový proud, který existuje více 
než tři a půl století a občas se vynoří na povrch. 

Historie rosikruciánství tedy zočíná v době 
vrcholné renesance, která se chystá uvolnit cestu 
novověku, reprezentovanému tehdy nastupujícím 
barokem. Jsme v Německu na počátku 17. stole
tí, země je rozdělena na část protestantskou 
a část katolickou. Rostoucí intolerance mezi obě
ma tábory křesťanů brzy spustí mašinérii dosud 
největší evropské války, která má trvat celých 30 
let. Atmosféra je plná napětí a očekávání katastro
fy. V intelektuálních kruzích převládá pocit, že ev
ropská kultura se dostala na zcestí. 

Tou dobou, takřka v předvečer třicetileté 
války, zaznívá první rosikruciánský signál. I když 
se v knize »Echo des Vereins von Rosenkreuz« 
uvádí, že jakýsi tajný svaz alchymistů a mystiků 
označovaný tímto jménem byl založen již v roce 
1507, a hovoří se o tom, že v roce 1605 vyšlo 
kniha »Wiederoufbau des verfal|en Pallos Tem-
pels«, obsahující domněle jokousi ústovu Rosikru
cidnů, proslulá Fama Fraternitatis-první manifest 
rosikrucidnského hnutí - se v Kasselu objevuje 
v roce 1614, jako součást knihy »Všeobecné pře
tvoření světo«. Kompletní titul textu (částečně 
v němčině i latině) byl Fama Fraternitatis dess la-

blichen Ordens des Rosenkreutzes, což znamená 
»Příběh Bratrstva chválihodného Řádu růžového 
kříže«. 0 rok později se v temže městě oblevuje 
další významný rosikruciánský manifest Confessi-

o Fraternitatis (Prohlášení Bratrstva R. C ) . Autor 
obou textů zůstal skryt v pozodí. 

Dokumenty vypráví příběh muže jménem 
Christian Rosenkreutz, který se měl narodit roku 

1378. Když mu bylo 16 let, rozhodl se navštívit 
Střední Východ a strávil nějoký čas v arabském 
Damašku, kde pravděpodobně existovala jakási 
utopická komunita. V Confessio se o tom píše tak
to: »Obyvatelé Damašku se řídí zcela jiným politic
kým řádem než vládne jinde. Rozhodující slovo tu 
mají moudří a rozumní mužové, kteří se ve jménu 
krále řídí zvláštními zákony«. Rosenkreutz se 
v Damašku naučil arabštině a dostalo se mu i vě
deckého a okultního vzdělání. Dostal se také k zá
hadné »Knize M«, kterou přeložil do latiny. Po 
třech letech pobytu v Damašku odchází do posvát
ného marockého města Fezu, sídla jedné z nej-
starších islámských universit na světě. V knize se 
píše, že »Ve Fezu se setkal s Elementálními obyvateli, 
kteří mu odhalili mnohá tajemství.. .«(Snad jsou mí
něni Elementálové - duchové živlů známí z magie). 

Po dvou letech ve Fezu se Rosenkreutz se 
svým učením vydává zpátky do Evropy. Nejdříve 
vstupuje do Španělska, tam se však setkává pou
ze s nepřátelstvím a posměchem. Totéž se opako
valo i v jiných zemích, a tak se vrací do Německa, 
kde kolem sebe shromažďuje skupinku vérných, 
kteří se rozhodli sdílet jeho ideály: to měl být po
čátek Bratrstva růžového kříže. Bratrstvo mělo své 
ústředí v budově, která se nazývala Dům svaté
ho ducha. Bratři se zavázali věnovot studiu, šíření 
dávných moudrostí, cestování po světě a léčení 
nemocných. Říká se, že jeden z Bratrů R. C. vylé
čil mladého vévodu z Norfolku z malomocenství. 
Christian Rosenkreutz prý žil do roku 1484 - ze
mřel tedy ve věku 106 let. 

Bratrstvo ve své činnosti pokračovalo i po 
jeho smrti. V roce 1604 při přestavbě sídla narazi
li Bratři na zazděné dveře, na kterých byl nápis 
»otevřít za 120 let«. Za dveřmi našli sedmistěnné 
sklepem', kryptu osvětlenou umělým Sluncem. 
Stěny, strop i podlaha byly pomalovány symbolic
kými obrazci. Byly tu komody, ve kterých byly na
lezeny knihy a rituální předměty. Uprostřed krypty 
stál oltář a před ním rakev, ve které bylo dokona
le uchované tělo Christiana Rosenkreutze. Tolik le-



gendo. Tento popis Rosenkreutzovy krypty dokázal roz
čeřit představivost mnoha lidí. O dva a půl století pozdě
ji si členové proslulé okultní společnosti Golden Dawn 
postavili obřadní kryptu přesně podle tohoto popisu. Jed
ním z klíčových rituálů pro ně byla iniciace symbolicky 
opakující nalezení Rosenkreutzova těla. 

Objev sklepem' byl Bratry R. C. chápán jako zna
mení, že je čas, aby se společenstvo deklarovalo veřej
ně a vyzvalo ke spolupráci na studiu ideálů a realizaci cí
lů Bratrstva další zájemce. Měli bychom si konečně říci 
o jaké ideály a cíle šlo. Z manifestů samých to jasně ne
vyplývá, ale zdá se, že Bratři R. C. věřili v systém uni
versální moudrosti, zahrnující v sobě znalosti teologie, fi
losofie, matematiky, alchymie, astrologie atd. Pevně vě
řili v Krista a Písmo, tvrdili však, že mají přístup i k ji
ným, tojným knihám starovéku a že vědí, jak tyto knihy 
číst. Snad v tomto případě referují o Kabale, což je, mi
mo jiné, prostředek k »dekódování« Bible. Tvrdili, že 
jsou schopni rozumět určitým znakům a písmu, které 
jsou základem všeho stvoření. I to naznačuje souvislost 
s kabalistickou naukou, podle níž byl svět stvořen 
z kombinací písmen hebrejské abecedy. 

Kdybychom chtěli jejich systém víry označit jinak, 
mohli bychom říci, že šlo o jistou formu »gnosticismu«. 
Gnosticismem máme na mysli prastarou víru (gnostiko
vé byli předchůdci křesťanů) o tom, že duch člověka byl 
zlomyslným stvořitelem (Demiurg) uzavřen a spoután 
hmotou. Člověk prý ve svém těle žije jakoby žil pod vo
dou a neuvědomuje si, že nahoře je světlo a vzduch, že 
stačí vyplavat na hladinu a vrátit se do svého přirozené
ho světelného prostředí. Podle gnostiků však toto posta
vení není zcela beznadějné, protože někteří lidé vlastní 
gnózi- poznání nebo moudrost - jež jim umožňuje do 
světla »vyplavat« a naučit to i ostatní. (Toto gnoze, ja
kožto symbol moudrosti, je často představována žen
skou postavou. Řekové ji nazývali Sophia - Motka 
moudrosti.) Zdá se tedy, že rosikruciánství v sobě obsa
huje esenci gnosticismu. Podle Frances Yeatsové byl prá
vě hermetismus, tento souhrn gnostických a kabalistic-
kých postupů, vůdčí filosofií renesanční doby. 

Za ty nejdůležitější jsou - s ohledem na mystický 
symbolismus - ovšem považovány jiné spisy R. C: Taj

né figury Rosikruciánů a Chemická svatba Kristiána Ro-
senkreutze. Titul »Chemické svatby« lehce zavádí, pro
tože se samozřejmě nejednalo o svatbu Rosenkreutzo-
vu, ole o zprávu o jeho účasti no svatbě »Krále« a»Krtí-
lovny«. Zpráva je plna okultní symboliky. Svatební hos
té jsou, například, odvezeni pátý den slavnosti sedmi lo
děmi, na jejichž vlajkách jsou symboly sedmi planet, na 
ostrov, kde se v sedmistupňové věži provádí alchymická 
operace: z těl šesti zabitých lidí jsou posléze stvořeni 

dva homunkulové. Ve střeše věže je otvor, kterým do 
homunkulů zhůry vstoupí dvě duše. Společnost se pak 
vrátí do zámku, tentokrát ve dvanácti lodích označených 
dvanácti znameními zvěrokruhu. Za autora tohoto doku
mentu, který byl publikován v roce 1616 ve Štrasburgu, 
je považován (tehdy devatenáctiletý) Jan Valentin 
Andreoe. O tomto muži, pastorovi protestantské církve, 
víme, že počátkem 17. století sám založil několik taj
ných spolků - jeden se jmenoval »Bratrstvo Kristovo«. 
Víme také to, že se v pozdějších letech měl stát duchov
ním učitelem Jana Amose Komenského. 

Takové bylo základní poselství tří nejdůležitějších 
manifestů R. C. z let 1 6 1 4 , 1 6 1 5 a 1 6 1 6 . Zda podob
né bratrstvo skutečně existovalo, nebo to byla pouze in
spirační výzva, nabídka modelu, tudíž pouhá mystifika

ce a mýtus, není dodnes jasné. 0 tom svědčí i poměrně 
časté diskuse mnoha autorů o povaze rosikruciánství. 
Připomeňme spisy Weinfurterovy či Scheuflerovy: oba 
hovoří o rosikruciánství zevním a vnitřním neboli pra
vém. Ponechme otázku, zda jde o tajný řád, jenž má 
své lože, obřady a zasvěcovací rituály (o často splývá 
s řádem Svobodných zednářů) nebo zda jde o volné 
a neorganisované sdružení duchovně vyspělých mystiků 
všech náboženství, otevřenou. Ať již jde o svaz alchy
mistů resp. křesťanských mystiků vnitřních či zevních 
(pravých či nepravých) je důležité, že efekt zmíněných 
tří manifestů byl ohromující. Ty svého času vyvolaly 
v Evropě značně kontroverzní reakce. Zatímco jedni Bra
trstvo napadali, jiní mu psali žádosti o přijetí nebo do
konce předstírali, že jsou jeho členové. Mnohé jiné spo
lečnosti napodobovaly styl a formu manifestů, ať už exi
stovaly či nikoli. 

V následujícím 18. století se objevuje několik dal
ších významných textů. Představují například tzv. nové 
rosikruciánské stanovy ( 1 7 1 4 ) , naznačující, že jde o al-
chymický řád - alchymický v duchovním smyslu. Množí 
alchymické výrazy a symbolika: mystik je nazýván La
borantem - experimentátorem, hovoří se o mužském 
a ženském principu apod. Jeden spis z roku 1763 se 
pak snaží odhalit iniciační postup, mystickou symboliku, 
popis zasvěcovací místnosti atd. Jako bychom se zde 
stávali svědky postupné proměny řádu Bratrů R. C. v řád 
Svobodných zednářů. Ostatně, existuje názor, že členo
vé podobných tajných společností jako bylo Bratrstvo 
R. C. přechází v průběhu 18. století do řad Zednářů. Do
chází k oproštění od křesťanského mysticismu a ke zjed
nodušení symboliky: barokní rozjitřenou fantasii a cito
vost pomalu nahrazuje osvícenecká racionalita a střízli
vost. Přesto bychom mohli říci, že podstata poselství -
výzva k reformě společnosti a proměně jedince - zůstá
vá, bez ohledu na formální posun, táž. 
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raťme se však k rosikruciánským ide
j í m , především k jeho představě 
o nadcházejícím novém věku. Již 

jsme hovořili o tom, že na sklonku 16. století naplňuje 
vědomí evropských intelektuálů cosi, co bychom mohli 



nazvat pocit civilizační krize. Chápou dobu jako zlomo

vou a věří, že katastrofickou roztržku křesťanského svě

ta se podaří překonat a odvrátit. Věří, že Evropa stojí na 

prahu nového věku, ve kterém převládne duchovní, inte

lektuální a politické osvícení a bratrská láska. Sama se

be pak vidí jako zprostředkovatele tohoto nového věku. 

Rosikruciánskou filosofii, jež bývá prezentována 

především jako směs náboženství a dobové vědy, lze při 

bližším zkoumání rozdělit do tří rozličných proudů: za 

prvé šlo o proud věáecko-filosofickf, za druhé o proud 

sociálně-politický, a za třetí o proud hermeticko-kabalis-
ticko-alchymický. Všechny tyto proudy se snažily meta-

morfózu iniciovat ve své zájmové rovině. Stará Evropa 

stále ještě žije z největšího zážitku 16. věku: otevřel se 

nový kontinent, Amerika. Pro jedny je to panenská ze

mě (Virginie), pro druhé země plná zlota (Eldorado). 

Idealisté spojují vstup na půdu Nového světa - znovuob

jevení neporušeného přírodního světa, nedotknutého do

sud civilizací Západu - se vstupem do celého nové
ho věku. Jestliže se hovoří o zlatém věku, nejde jen 

o nové přívaly zlatého kovu z rozebraných indiánských 

pokladů; jde také o alchymickou představu ideální, t j . 

transmutované společnosti. 

Když Shakespeare pile hru Bouře, předkládá tím 

divákům divadelní obraz tehdy tak naléhavě pociťované 

potřeby reformy, všenápravy světa. Důvodů k tomuto 

obecnému pocitu byla celá řada, od ekonomických, spo

lečenských přes ideologické až k duchovním. Motiv 

»všenápravy« (později jej nacházíme i u Komenského) 

se objevuje v dobových utopiích, jež jsou zpravidla před

stavami ideálního zřízení - Moore, Campanella, Bacon. 

Problémem samozřejmě byla »metoda« této všenápra

vy. Jednou z představ všenápravy, která byla v této do

bě velmi populární a diskutovaná, byl odchod na nějaký 

vzdálený »rajský ostrov«, nebo kolonizace dosud čisté 

a neposkvrněné země za oceánem (Virginie), kde lze 

ideální řád vybudovat takříkajíc na zelené louce. Několik 

takových pokusů skutečně proběhlo - např. komunita 

německých osídlenců v Pennsilvanii spojila představu 

spásného exodu právě s rosikruciánskou ideou! 

Mohli bychom říci, že jinou metodu tehdy nabízí 

právě Bratrstvo rosikruciánů. Pokusy o zakládání »ideál-

ních« společenstev jinde (v Novém světě), tak jako po

kusy o »podzemní« zakládání »ideálních« společenstev 

- duchovních bratrstev -, jež se pokouší představu no

vého způsobu života realizovat takříkajíc »tady a ted'«, 

jsou reakcí na neudržitelný stav Starého světa. Mode

lem byla neviditelná komunita lidí zasvěcených nebo 

ochotných podstoupit proměnu. Odtud také názory, že 

v případě Rosikruciánů šlo (a jde) spíše o mystické spo

lečenství vznešených duchů než o skutečně organizova
né tajné společenství. 

Víme již, že u Rosikruciánů lze předpokládat zna
losti duchovní alchymie. V době vrcholící renesance byla 
alchymie nesmírně populární, bylo by ovšem zjednodu
šením domnívat se, že se za touto vědou o proměně ko
vů skrývá jenom hledání zlata. Tehdejší hlad po zlatě, 
na rovině materiální, doprovázel hlad po všepoznání, po 
universální moudrosti, symbolizovaný hledáním »kame-
ne m u d r á k Šlo o průnik do hmoty i ducha - tajemství 
kamene mudrců bylo tajemstvím postupné sebepromě-
n/adepto alchymie. 

Špičky tehdejší vědy (byť by se někomu z dneš
ního pohledu zdála nevědecká) se tehdy snažily o vzá
jemný kontakt bez ohledu na hranice států a království. 

Splétá se jakási síť alternativního myšlení a idejí, jež 
měla Evropskou společnost vyvést z tenat středověku. 
Víme o zákulisní diplomacii těch dob, o snaze působit 
»osvětově« na královských dvorech. John Dee, působící 
např. jako zvláštní vyslanec královny Alžběty, je zároveň 
autorem objemného spisu Monas Hieroghlyphica, ve 
kterém se hovoří o sepětí (a analogiích) mikrokosmu 
a makrokosmu. Víme o něm, že navštívil rudolfínskou 
Prahu a setkal se zde s mnoha významnými učenci i po
litiky své doby. Mimochodem Frances Yeatsová (v knize 
»The Rosicrucian Enlightenmnent«) považuje Johna Dee 
za hlavní ideový vliv původních manifestů R. C 

Množí se revoluční představy o uspořádání kos
mu. Kabala a okultní vědy se pokouší o rozluštění »za-
kódovaného světa« - hledají klíč k otevření tajemství. 
Svět se jeví jako magická Pandořina skříňka. Starý cír-

kevně-dogmatický model světa se zdá neudržitelný. Ide-
a všenápravy věcí lidských, tělesných i duchovních se 
opírá o vědecké poznání té doby. Lze říci, že jde 
o analogii alchymické transmutace na společenské úrov
ni. I v tomto smyslu lze chápat výzvu skutečného či fik
tivního Bratrstva růžového kříže. 

Abychom lépe porozuměli tehdejším očekáváním 
reformy světa, měli bychom si uvědomit, že tehdejší vě
da byla »holistická«. Všechno (dosud) souviselo se vším 
a k myšlence nutné všenápravy - o které ostatně uva
žujeme i my dnes - tehdy směřovaly vskutku nejrůzněj-
ší discipliny, medicínou a herbalistikou počínaje a vše-
chemií a mystickou kabalou konče. Vyplývalo to z celko
vé koncepce bytí a poznání tehdejší doby. Pokud jde 

0 rozvoj interdisciplinárních věd, mohli bychom říci, že 

1 v tomto ohledu je situace našeho »new age« velmi po
dobná. Tehdejší poznání je pansofické a snaží se pocho
pit složitou strukturu světa, rozumět spletitému systému 
souvztažností (»korespondencí«). 

I tehdejší věda vyžadovala k sestupu do skrytého 
mystéria přírody lidi schopné mystické intuice, schopné 
zbavit se v pravou chvíli předsudků vědění a jakýchkoli 
dogmat. Mágové (nikoli ovšem podvodníci nebo šarlatá
ni), jak si sami říkali, se snažili orientovat se ve všech 
»tajných«, ale také přírodních vědách. Museli se vyznat 
v matematice, mystice, číselných i alfabetických hiero
glyfech, znacích a symbolech - absorbovali do sebe tak
řka veškeré vzdělání své doby. Takovéto koncentrova
né, mystické poznání bylo ovšem tajné a vhodné jen 
pro zasvěcence. Bylo tomu tak z mnoha důvodů, s ohle
dem k povaze práce vyžadující klid, soustředění, vůli 
i jisté konstelace duchovních sil. Zároveň existovala 
hrozba obvinění z čarodějnictví, účelového zkomolení 
a msty inkvizice. Zasvěcenci tvořili esoterické spolky, 
tajná bratrstva, a obraceli se k intelektuální, nutně ov
šem i k politické elitě. Můžeme se domnívat, že podob
ných sdružení mohlo být víc. Známá je např. britská 
»Škola noci«. Všichni tito učenci se nedokázali spokojit 
s vírou ani zjistitelnosfí bezprostředních příčin a následků 
jednotlivých jevů a hledali jejich hlubší příčiny. Hledali je 
pomocí »sestupu do temna o magického ticha«. 

Astrologicko-kabolistická metoda proměny staré
ho světa v nový spočívala na podivných výpočtech 
a souvislostech. »Předpovídá se, že v letech těsně před 
koncem 16. století se v křesťanském světě udá jakási 
zázračná reforma, která smete ze světa nejen Cařihrad, 
ale i Řím,« referuje Václav Budovec z Budova, který měl 
zanedlouho stát v čele českého stavovského povstání. 
Také očekávání pádu obou velkých ideologických center 
tehdejší Evropy, mocensky rozdělené mezi (nespolupra-
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cující) křesťanstvo a Osmanskou říši Turků, naznačuje 

že »cosi« viselo ve vzduchu. Vypovídá i o přesvěčení 

mudrců a učenců, že nápravu a proměnu světa nemo

hou učinit světští mocnáři (včetně církví a jejich kněží), 

ale pouze oni sami: duchovní bratrstva učenců-mágů-al-

chymistů-rosikruciánů. 

Všenáprava bylo pro vizionáře pozdně renesan

čního »new age« otázkou velké kulturní transmutace 

a společenské regenerace, jež měla být součástí velkých 

přeměn vesmírných (ke kterým poukazovala astronomie 

a astrologie). Znovu se nám připomíná Trismegistovo 

jak nahoře tak dole. Podnětem k podobným úvahám da

ly nejspíš výpočty hvězdopravců kladoucí do přelomo

vých let 16. a 17. věku konec tzv. Velkého roku. Soudi

li, že Velkým rokem (jenž představoval Epochu) se uza

vírá další velký cyklus vesmírných pohybů. Všechny 

hvězdy i planety se navrací do stejných pozic, ve kterých 

byly před stvořením světa. Návrat k počátku vede k očiště

ní světa, regeneraci a jeho znovuzrození. Nový věk. 

Vyšel Rosikruciánům jejich plán nebo 
nikoliv? Z hlediska vývoje západní ci
vilizace se může zdát, že rosikrucián

ský »new age« ztroskotal, že jeho vize byla utopická. 
Podívejme se však na některé dopady jejich manifestů 
a poselství, která jako semínka »roznesl vítr« prostorem 
a časem. Sestává-li se rosikruciánská filosofie ze tří 
proudů: vědecko - filosofického, sociálně - politického 
a hermeticko - kabalicko - alchymického, je možno 
prokázat, že první dva proudy přispěly ke vzniku mnoha 
učených společností v různých částech Evropy. Týká se 
to např. londýnské Královské společnosti, která dala 
vzejít mnohým vynálezům a idejím, jež přetvářely naši 
civilizaci. 

Jedno zajímavé spojení představuje i náš Jan 
Amos Komenský (člen Andreaeho kruhu), který se zají
mal o reformu společnosti (známé jsou jeho ideje o ide
álním státě, ve kterém budou věda a náboženství 
partnersky vzkvétat) i o reformu vzdělání. Komenský 
přišel do Anglie v roce 1640 a navázal kontakty s před
ními vědci té doby. Následovníkem Andreaeho byl, jak 
známo, geniální mystik Robert Fludd, za předchůdce Ro
sikruciánů je naopak považován Roger Bacon, narozený 
již ve 13. století. Je prokázáno, že vědci, se kterými se 
Komenský v Londýně stýkal, znali hnutí Rosikruciánů. 
Když Královská společnost v roce 1660 vznikla, bylo 
pravděpodobné, že její zakladatelé hodlali uskutečňovat 
právě vědecké a filosofické ideály rosikruciánství. Je ta
ké možné, že rosikruciánské ideje stály u vzniku jiného 
hnutí, pozdějších Svobodných zednářů. I zde se nabízí 

spojení s Komenským, který se znal se zakládajícími čle
ny Velké Lóže v Londýně. Uvažujeme-li o vlivu zednář-
ském, stačí připomenout, že velká většina těch, kteří 
stáli u vyhlášení americké nezávislosti, byli právě zedná
ři. Jiní hráli důležitou roli ve Francouzské revoluci atd. 
Domyslíme-li souvislosti, vidíme, že vliv Rosikruciánů byl 
vskutku kolosální. A to jsme se nezmínili o vlivu Rosikru
ciánství na literaturu, umění a dokonce i hudbu. 

Zkoumáme-li podobná hnutí jako Rosikruciánství, 
svobodní zednáři, řád Templářů nebo legendu Svatého 
Grálu, vždy odhalíme jen špičku ledovce. Lze se však 
domnívat, že za těmito fenomény se skrývá nezničitel
ný myšlenkový spodní proud, který protéká historií lid
stva a z času na čas se vynoří buďto v některé z esoter-
ních forem nebo třeba jako inspirující impuls v uméní, 

kde je jeho symbolická hodnota tak patrná. Právě podle 
těchto kriterií jimiž je hledání věčné krásy a pravdy, lze 
rosekruciánský »imprint« rozeznat. 

Je možné najít paralely mezi novým věkem podle 
rosikruciánských představ a očekáváním nového věku 
dnes? Některé jsme již naznačili. I dnes cítíme, že svět se 
ocitá v chaosu a chystá se změnit směr. Rosikruciánská vi
ze má - bez ohledu na radikální proměnu symboliky -
smysl i dnes. Zmínili jsme rosikruciánský důraz na univer
sálnost. Jedním z aspektů je snaha smířit vědu a nábožen
ství. Vědecká práce by měla obsahovat prvek sebepromě-
ny, osobního osvícení, jako tomu bylo u dávných alchymis
tů. Holistická vize světa začíná - tak jako tehdy - spojo
vat nejrůznější discipliny, nejenom vědu a spiritualitu, ale 
také umění, architekturu, technologie, politiku a ekologii. 
I v tomto smyslu je rosikruciánský sen stále živý. 

Bylo by absurdní hovořit o tom, že mohlo dojít 
k realizaci rosikruciánských představ o kráse, pravdě, 
bratrství a novém věku během třicetileté války, která ce
lou Evropu i s její ideou církevního křesťanství zatopila 
přívaly krve. Přesto nelze rosikruciánskou představu 
mystického i všelidského sbratření považovat za ztrace
nou. Rosikruciánství je totiž, mimo jiné, zajímavým pří
kladem toho, co se stane, když zasejete do kolektivní 
duše sémě tajemství. Je to jako když vhodíte kámen do 
rybníka: tvoří se kruhové vlny, které se dokáží rozšířit 
dost daleko. V tomto případě byl původní vklad tak sil
ný, že se vlny tvoří dodnes. Moderní teorie »mémů« 
(memes) hovoří o šíření informačních virů (např. subver-
zivní ideji). Tyto informace se zapouzdří do obalu, který 
je maskuje a vlastně i chrání vnitřní poselství: takovým
to obalem může být i tajemství, legenda nebo např. »fá-
ma«. A to je zřejmě to, co měli na mysli autoři původ
ních R. C. manifestů. Zjistili, že chce-li někdo rozšířit ide
je nového věku, musí je zabalit do roucha legendy (fá
my) a tu pak zahalit tajemstvím a vypustit ji do ovzduší 
jako myšlenkový virus. 

Mimochodem: nezapomínejme, že dnešní poměr
ně rozsáhlé hnutí New age, o jehož dopadu na proměnu 
naší společnosti a kultury již nelze pochybovat, začínalo 
spise jako diskuzní kroužek nékolika »zasvěcených« ně
kdy na přelomu 60. a 70. let. Na základě dynamické 
teorie chaosu lze uvažovat o tom, že v jistých obdobích 
dějinné diskontinuity může i poměrně nízké procento li
dí stejně naladěných změnit směr celku. 

Snad by v této souvislosti stálo za to připome
nout podivuhodnou povídku Jorge Luise Borgese Tlon, 
Uqbar, Orbis Tertius, která mi připadá jako nádherná 
alegorie Rosikruciánství. Jde asi o toto: máte si předsta
vit skupinu lidí, kteří se rozhodli, že si vymyslí a vytvoří 
fiktivní stát. Jenže pak zjistí, že takový stát izolovaný 
od okolních států nebude fungovat, a musí tedy »vyna-
lézt« celou planetu. A přesně to udělají. Sepíší a sestaví 
pak 40ti svazkovou encyklopedii o planetě Tlon, která 
popisuje veškeré aspekty tohoto imaginárního světa: ze
měpis, historii, folklór, náboženství, jazyky i jejich gra
matiku, literaturu atd. Pak pomalu uvádí do světa drob
né předměty a symboly imaginárního světa, posléze taj
ně umístí kopie encyklopedie do knihoven, aby tak mys
tický svět čeřil imaginaci čtenářů a nutil je zkoušet tento 
ideální svět napodobovat. Ke konci povídky Borges píše: 
»lzolovaná skupinka osamělých mužů změnila tvář svě
ta. Jejich úsilí pokračuje.« 

Totéž lze říci i o Rosikruciánech. 

Ipracoval Blumfeld S. M. 
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Jdeme 
s partou něja
kým městem, běžné suvenýrové 
obchody, sem tam nově vypada
jící nápis, poutač, výklad — pri
vatizace pomalu přináší ovoce. 
M á m ale pocit, že to, o čem si 
povídáme, je jen povrch, nezá
vazné žertování. Ze to, o co sku
tečně jde, teprve přijde. Cekám. 
Říkám t o m u obvykle že „jsem 
těhotný" změnou. 

Najednou jdu sám, rychleji, po 
předměst ských ulicích. Přede 
mnou velké pole žlurého dozrá
vajícího obilí. Jindy bych obdi
voval barvu a vlny klasů ve vět
ru, teď jsem ale napnut: něco se 
děje. Uprostřed lánu začne zářit 
nějaká vyvýšenina. Jakoby slun
ce zpoza mraků ozářilo jen ten
hle kousek pole. Zář je srále jas
nější a já tuším, že jsem tu správ
ně. Stále rychleji s t o u p á m do 
mírného kopečka, napojuji se na 
stále intezívnější lana světelných 
provazů, duhovitě stoupajících 
a vedoucích p ř í m o doprostřed 
pole, na kopeček. Je to jako ve 
filmu, jsem dost daleko, abych 
m o h l o s t ř e v n í m a t v š e c h n y 
odstíny žluté a bílé v dáli (zář, 
obilí, provazce, spojení, na poza
dí m o d ř nebe a zeleň kopečků 

v z a -
du), ale záro

veň v detailu stejně ostře vidím 
téměř svatokopečkovsky pouťo
vé barvy jakoby ručně kolorova
n é P a n e n k y M a r i e , zasazené 
v t o m p r o z á ř e n é m k o p e č k u 
v poli. 

Stále rychleji sroupám a stále 
víc sílí proud světla a já stále in
tenzivněji vím a cítím a jsem je
d iné : (Všechno je jen) Láska. 
Jsem Láska. 

Je to tak samozřejmé, jedineč
né, obyče jně zázračné řešení 
a příčina všeho. 

Jde to hodně rychle, najednou 
není rozdílu mezi jí a mnou, já 
j sem O n a a my j s m e Láska. 
Osvícení. Bílá překryje všechny 
barvy, zahrne je do sebe, tak ja
ko Panenka Marie a Láska zahr
nuje vše ostatní . Jsme nahoře 
i dole, všude. Jak prosté. 

Jsem zpátky v realitě (snu), na 
polní cestě, směřuju do města, 
j a k o b y se „ n e c h u m e l i l o " , ale 
uvnitř vibruji o 106. Najednou 
další pronikavé poselství - zjiště
ní: O d l o ž brýle! Sundávám si 
brýle, které nosím od svých 4 let 
celý život, a přestože svět kolem 
není docela ostrý, vím že „vi
dím" i bez brýlí. 
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Virtuální realito je technologické médi
um, které již ve svých počátcích mění 
náš dosavadní způsob vnímání skuteč
nosti a nutí nás k pokusům o předefino
vání otázek po smyslu naší tělesné exi
stence. Mezi letovými simulátory, které 
používali už piloti za 2. světové války 
a „holopalubou" kosmické lodi €nterpri-

se v seriálu Star Treck, leží území sku
tečného i snového prostoru virtuální re
ality (zdánlivé skutečnosti). Technolo
gie virtuální reality zajisté převyšuje pi
lotní simulátory, ale zdaleka se ještě 
nevyrovná té, kterou má k dispozici po
sádka sci-fi lodi Enterprise. Přesto 
však... 
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Virtuální realita je výsledkem vzájemně 
se ovlivňujících světů počítači vytvořených 
třírozměrných modelů realitu se světy jejich 
uživatelů. Vnořen do iluzorního světa počíta
čového modelu, uživatel vidí, slyší a dotýká 
se iluzorních, virtuálních objektů, které svět 
virtuální reality vytvářejí. Stačí si jen nasa
dit „virtuální" helmu s obrovskými brýlemi, 
ve kterých jsou instalovány dvě miniaturní 
obrazovky, a které obsahují i sluchátka. 
V současném stádiu vývoje jsou obrazy vir
tuální reality stále ještě dosti zrnité a půso
bí jaksi komiksově, ale z fenomenologického 
hlediska člověk vnímá vitruální realitui stej
ně, jako vnímá svůj obvyklý svět. Stereoslu-
chátka dodají panoramatický zvuk, a zvláštní 
rukavice (dataglove) umožní cítit o měnit 
pozici „virtuální" ruky ve virtuálním prostoru 
a manipulovat tak s virtuálními objekty. Brzy 
budou k máni i celé obleky, které umožní ve 
virtuálním prostoru pohyby celého vašeho 
„virtuálního těla". 

Pokud se týče psychologických důsledků 
používání virtuální reality, z historického hle
diska se nabízí poněkud ironický pohled: vir
tuální realita je oslavou karteziánského od
dělení mysli a těla, rozumu a snu, a lze říci, 
že technologie sama o sobě nám dnes vroď 
prostor snu. 

Gallileo a Měsíc 
V roce 1609 zkoumal Gallileo za pomoci 

svého nového vynálezu, dalekohledu, kráte
ry na Měsíci. Mohli bychom ho považovat za 
průkopníka virtuální reality? Rozhodně učinil 
první krok, pokud jde o ten typ vědomí, kte
rý vyžaduje reorganizaci nové, teď už mimo-
tělní zkušenosti tak, aby vytvářela smyslupl
ný celek. Dalekohled nejen že zvýšil dosah 
lidského zraku, ale vyjmul ho z kontextu lid
ské tělesnosti a v rámci poznávání světa mu 
dal privilegované místo. Otevřel tak novou 
kapitolu rozvoje moderní vědy a navíc přišel 
s novou psychologií bytí. 

Mezi Gallileovým dalekohledem a při
stáním Američanů na měsíci v roce 1969 
ušlo lidstvo dlouhou cestu, která nás opako
vaně nutila překročit meze smyslového vní
mání světa. Virtuální realita je v tomto smy
slu jen pokračováním stejné cesty a podob
ných výzev. I dnes jde o možnost ponechat 
„tělo" někde za sebou a zabydlet vnitřní in
formační prostor v podobě kyborgů nového 
věku (new age cyborgs). 

Kosmonaute kyberprostoru 
Cyberspace (kyberprostor) je termín, kte

rý poprvé ve svých románech použil spisova
tel UUilliam Gibson pro popis simulovaných 
krajin virtuální reality - krajin, které jsou pro
duktem televizních a počítačových technolo
gií. Na rozdíl od sledování televize však uži
vatel kyberprostoru není jen pasivním konzu
mentem, ale stává se aktivním účastníkem 
tohoto iluzorního, virtuálního světa. „Kyber
prostor," říká John UJalker, „umožňuje uživa
teli prožívat sama sebe ve třech dimenzích 
imaginárního prostoru, přičemž se jedná 

o „hmatatelné" iluze uvnitř tohoto světa, ne 
pouhé pozorování zvnějška." V kyberprostoru 
se obrazovka, hranice mezi námi a virtuálním 
světem, rozpouští, mizí: procházíme skrz ni. 
V tomto smyslu je virtuální realita jakousi vi
deohrou bez videa. Uživatel se rozpouští ne
bo noří do digitální krajiny. 

měrech papíru vyjádřit iluzi tří rozměrů pros
toru, nutí člověka, aby nahlížel dovnitř do 
obrazu jako oknem. Vynález perspektivního 
vidění ovlivnil na dalších 500 let vývoj zá
padní psychiky. Umělecký historik Samuel 
V. 6dgerton poznamenal: „Rakety, astrono
mická zařízení pro výzkum černých děr, anti-

Scott Bukatman poznamenává, že „virtu
ální realita se stala naplněním postmoderní-
ho odtělesnění". V tomto smyslu je virtuální 
realita opuštěním tělesnosti, jejíž počátky 
se datují za patnácté století v souvislosti 
s tehdejším vynálezem perspektivy. Tato 
umělecká technika, umožňující na dvou roz-

protonová děla umožňující výzkum antihmo
ty - to jsou konečné důsledky objevu per
spektivy." 

Takto, přes okno lineární perspektivy, 
pozoruje člověk svůj svět. Vizuální způsob 
vnímání světa se stal metodou, kterou jsme 
se naučili poznávat svět. V tomto kontextu 
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se psychika pozměnila: já za „oknem" se 
proměnilo v ego, a pozorovatel sám sebe 
začal vnímat odděleně od světa, který pozo
roval. Svět se stal záležitostí pozorování 
a měření. Tělo, takto oddělené od reality, 
se samo stalo předmětem pokusů, objektem 
výzkumů. Pozorovatel, brýle a míry a váhy 

pod vlivem vzdálených vizí. Kosmonaut, při
poután k sedadlu ve své raketě na odpalo
vací rampě, ztělesňuje sny o reinkarnaci 
a opuštění tohoto světa. Všichni jsme takoví 
kosmonauti. 

Virtuální realita tento sen o odtělesnění 
posiluje, a není náhodou, že lidskému tělu 

se staly kódy kulturní psychologie, která se 
vyvinula ve svět oddělených dualit: člověk -
svět, subjekt - objekt, tělo - mysl, emoce -
rozum, sen - vjem, příčetnost - šílenství. 

Historie výzkumu těla a jeho stínů uka
zuje, že technologické vědomí není jen reali
zací opuštění těla, ale také předělání těla 

v kyberprostoru se říká „electronic cadaver" 
- elektronická mrtvola (cadaver, angl. mrtvé 
tělo, připravené k pitvě). 

Virtuální realita však obráti la směr: 
z vnějšího prostoru kosmu se nyní stal vnitř
ní kyberprostor a každý z nás se stal kyber-
nautem, plovoucím v širých prostorách digi

tálního elektronického oceánu. To je velice 
významný posun hodnot: tělo kosmonauta 
plovoucího vesmírem totiž zůstává tělem, 
zatímco tělo kybernauta, který pluje kyber-
prostorem, je snem. Můžeme spekulovat, 
jestli virtuální realita pomůže oživovat sny 
těla, nebo jestli nás dovede zpět k naší du
ši. Můžeme snít, nebo se obávat, zda tato 
technologie nenaočkuje sen do nějakého 
mechanického těla a učiní z nás jakési lid
ské karikatury. Můžeme dokonce s mrazením 
v zádech uvažovat o tom, jestli androidi z fil
mu R. Scotta „Slade Runner" nejsou předo
brazem budoucnosti, ve které elektronické 
mrtvoly s naprogramovanými sny uniknou 
z elektronických sítí kyberprostoru a ohrozí 
svět reality, ve kterém žijeme. 

Strašák nových přístrojů 
Mezi kybertělem v prostoru virtuální rea

lity a smyslovým tělem fyzické reality je zá
sadní rozdíl. Tělo, pohybující se v reálném 
světě, nemá ve světě kyberprostoru odpoví
dající paralelu. Kybertělo, které se stejně ja
ko fyzické tělo v reálném světě, ve svém 
světě pohybuje, nepřebývá mezi věcmi, kte
ré ho obklopují. Naopak, dá se říci, že ky
bertělo hledá objekty virtuálního světa. Zá
žitek kybertěla je spíše zážitkem jakéhosi 
(strašidelného) ducha, na němž střetnutí 
s objekty kyberprostoru nezanechávají žád
né stopy. Na fyzickém těle z masa a kostí 
jsou jizvy, šrámy a boule důkazem střetává
ní s naším reálným světem. „Kyberprostor je 
metafyzikální laboratoří, ve které můžeme 
provádět výzkum toho, jak vnímáme svět," 
napsal Michael Heim. Onen „duch bez těla", 
zkoumající kyberprostor, nás nutí přehodno
tit podstatu člověka a jeho způsob vnímání 
světa. Virtuální realita simuluje přítomnost 
světa nahrazením smyslového digitálním. 
Nutí nás zajímat se o to, do jaké míry je po
cit bytí totožný s pocitem tělesnosti. Tech
nologie virtuální reality znovu nadhazuje 
problém karteziánského rozštěpu mysli a tě
la, vztahu onoho proslulého „myslím" vůči 
tělu z masa a kostí, a vztahu „myslím" k po
citu „tedy jsem". 

„Kyberprostor je oslavou ducha, odtě-
lesněného vědomí, které s neskutečnou vol
ností tančí a skáče," píše Bukatman. „Je to 
prostor všemohoucnosti myšlenky". Má to 
ale i svá úskalí. Technologie virtuální reality 
nám může pomoci realizovat jakési hyperco-
gito, neomezenou úroveň myšlení. Jak se 
obzory kyberprostoru budou šířit, cogito se 
může stát planetárním vědomím. R zatímco 
se budeme zabývat vzájemným stykem po
mocí sítě elektronických impulzů, bude se 
nám naše tělo zdát stále zbytečnější, ar
chaické a postradatelné. V určitém stádiu se 
můžeme dostat až do stádia „konečné iden
tity", což je termín, který si Bukatman vypůj
čil od spisovatele UUilliama Burroughse. Na 
jedné straně je takováto identita naplněním 
karteziánského snu, na druhé straně vznikne 
pocit jakéhosi volně plovoucího „já", existují
cího již jen jako tok informací. 
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Sen v kyberprostoru: tři konvergence 
V počítačovém terminálu nebo na tele

vizní obrazovce se můžeme stát skutečnými 
„duchy". Konečná identita však je jen jed
nou z možností, kterou nabízí technologie 
virtuální reality. Jiná možnost nás zavádí do 
snu. 

Kybertělo je v prostoru virtuální reality 
blíže snu než skutečné fyzické tělo člověka. 
Honí se ve vrituální krajině, ale neobývá j i , 
tak jako fyzické tělo, jehož domovem je fy
zický svět. V kyberprostoru může subjekt 
„slyšet za sebe, otáčet se za zdrojem zvuku, 
j ít dopředu, a dokonce, s pomocí dataruka-
vic, jej vzít do ruky a prozkoumat: pro vnější
ho pozorovatele tam ale ve skutečnosti nic 
není". 

Tento popis „kyberzkušenosti" navozuje 
paralelu ke snové zkušenosti. Vztah subjek
tu v kyberprostoru k vnějšímu pozorovateli 
je podobný jako vztah toho, kdo sní s egem 
snícího po probuzení. Nic ze snové krajiny 
ve světě hmoty neexistuje. Když se člověk 
probudí, vše, z čeho byl prostor snu vybudo
ván, rázem zmizí. Prostor snu je prostor uto
pický - neexistující prostor, kde jsou neexis
tující věci, bereme-li to z pozice bdícího, fini 
kyberprostor, utopické místo, vyplněné ne
existujícími věcmi, z pozice vnějšího pozoro
vatele, neexistuje. 

UUilliam Gibson nazývá kyberprostor 
„konsensuální halucinací". Je to přesná me
tafora, protože naznačuje, že uživatel se po
hybuje v kyberprostoru právě tak, jako se 
ten, kdo blouzní, pohybuje v halucinaci. Ky
berprostor v sobě neobsahuje nějakou zkuše
nost, kyberprostor je zkušeností sám o sobě. 

To naznačuje druhou paralelu mezi ky-
berprostorem a snem. Klíčový rozdíl mezi 
bdělým stavem a stavem snění lze nalézt ve 
vztahu snícího ke snu. Když je člověk probu
zen, říká „zdál se mi sen" a vyjadřuje tím 
dost jasně vztah ke snu. Když však člověk 
sní, je tomu naopak: sen „má" jeho. Nebo ji
nak, když sníme, jsme uvnitř snu. Když se 
ale probudíme, naše ego vztah obrátí, sen 
je najednou uvnitř snícího a to mu umožňuje 
sen interpretovat. Nabízí se tak možnost 
sny kontrolovat a ovládat, nebo přímo pro
gramovat svůj život na základě nějakého 
snu. Noční pokora vědomého ega je zapo
menuta a ego si představuje samo sebe 
spíše jako autora hry než herce. 

Technologie virtuální reality je verzí grá
lu 20. století a vyzývá ke stejné otázce" Ko
mu to slouží?" Dovede nás k ovládnutí snu 
a pomůže posílit naše myšlení? Nebo po
skytne egu techniku k ovládnutí snů? Nebo 
připomene našemu bdělému vědomí, že 
snění patří k rozumu a že jsme to my, kdo 
patříme snu, a ne naopak? 

V kyberprostoru není virtuální tělo po
znamenáno interakcemi s objekty virtuálního 
světa, a právě to je to, co naznačuje, že se 
„kybertělo" spíše než tělu skutečnému po
dobá tělu ve snu. Zatímco však „kybertělo" 
(digitálně naprogramované a projektované 
do kyberprostoru) zůstává nedotčeno, tělo 

skutečné osoby, která má nasazeny brýle 
a datarukavice, zasaženo je. 

Totéž se děje i ve snu: ačkoli tělo sku
tečné i tělo ve snu jsou spolupřítomny, tělo 
ve snu není dotčeno objekty ve snu, zatímco 
tělo skutečné snem ovlivněno je. Mezi sno
vým tělem, ať ve snu nebo v kyberprostoru, 
a mezi tělem skutečným existuje nepřímá 
komunikace, ale také svazek, který je tak in
timní, až je vztah mezi jedním a druhým chá
pán jako paradox. Tělo ve snu a v kyber
prostoru je identické se skutečným tělem to
ho, kdo sní, ale zároveň je tělem druhým. 

Dobrým příkladem je noční můra. Zdá se 
vám, že vás něco hrozného honí. Krajina je 
plna děsu. Snové tělo je plno napětí a čím 
víc se snaží utéci, tím těžší má nohy. Skuteč
né tělo toho, komu se sen zdá, zrcadlí děj 
snu: mozková aktivita vzrůstá, oči se divoce 
pohybují. Lidová pověra dokonce tvrdí, že 
zemře-li člověk ve snu, zemře i ve skutečnosti. 

Důsledky virtuální reality 

Pokud se týče politiky, musíme si uvě
domit, že možnost kyberprostorového přídě
lu potěšení nechává stranou problém kdo to 
všechno programuje a kontroluje. 

Co se týče etiky, musíme se naučit roz
poznávat možnou a bezpečnou intezitu set
kání snového těla v kyberprostoru se zážitky 
skutečného těla z masa a kostí. Jde také 
o záruku intimity a soukromí. Už dnes se na
skýtá otázka, např. „Jak hluboký vztah lze 
navázat pomocí virtuální reality a jak dlouho 
potrvá?" Je totiž pravděpodobné, že bez pří
mého setkání tváří v tvář se etické zábrany 
rozpustí a naroste krutost a násilí. 

Z hlediska sociálního rozmach digitál
ních sítí ohrožuje pocit komunity a soused
ství. Kyberprostor je elektronickou komuni
tou, na kterou se naše organické meze ne
hodí. Naši skutečnou komunitu vytváří nejen 
společně sdílená víra, ale i její vzájemná vý
měna pomocí fyzického kontaktu: rozhovorů, 
gest, dotyků, grimas, pachů a vůní. Bez toho 
všeho riskujeme ztrátu smyslu pro vnitřní jis
totu, a v konečném smyslu, ztrátu pocitu, že 
jsme někde doma. 

D A N E R U D H Y A R 

Z A H R A N I C E M I I N D I V I D U A L I S M U 

D a n e Rudhyar, (23. 3. 1895 Paříž - 13. 9. 

1 9 8 5 S a n Francisco), p o z o r u h o d n ý hudebník, své

rázný malíř, básník, ale ze všeho nejvíc průkopník 

osobité životní f i losofie: Pařížan Daniel Chennevie-

re, jenž proslul nejen v Severní Americe, ale i po ce

lém světě jako D a n e Rudhyar. 

Ve svých osmnáct i letech se účastní premiéry 

Stravinského Svěcení jara, vydává knihu o C l a u d u 

D e b u s s y m a d o s p í v á k z á s a d n í m u ž ivotn ímu roz

hodnutí : přesvědčen o tom, že E v r o p a vstoupila do 

„ p o d z i m n í fáze" svého vývoje, odjíždí hledat „ N o v ý 

svět" do Ameriky, kde se natrvalo usazuje. Věnuje se 

h u d b ě a navazuje přátels tv í s E d g a r e m V a r é s e m , 

L e o p o l d e m Stokowsk im a Char lesem Ivesem, záro

veň ale tráví všechen volný čas v knihovnách, studuje 

východní h u d b u , f i losof i i , náboženství. V ý z n a m n ě 

p o z n a m e n á n h o l i s m e m a J u n g e m , začíná se věnovat 

astrologi i . V ý s l e d k e m je neuvěřitelně d l o u h á řada 

článků a publikací, znamenající nejen hluboký pře

vrat v t radičním chápání astrologie, ale přinášejících 

i zcela originální pohledy filosofické, psychologické 

a sociologické. 

Nezařadite lný myslitel, autor více než třiceti 

knih a bezpočtu statí, avantgardní skladatel, iniciá

tor transpersonální astrologie umírá v S a n Franciscu 

v roce 1 9 8 5 , dožívaje se devadesáti let. 

Z A H R A N I C E M I I N D I V I D U A L I S M U 

( 1 9 7 9 ) představuje v Rudhyarově tvorbě významný 

předěl: autor v knize shrnuje své přístupy k psycho

logii a naznačuje n o v á v ý c h o d i s k a a n o v é směry. 

Práce, jež zcela zřejmě staví na strukturální psycho

logii, z k o u m á vývoj jedince a kolektivu z hlediska 

čtyř zák ladních úrovní aktivity a v ě d o m í (úroveň 

biologická, společensko-kulturní , individual is t ická 

a transpersonální), které na pozadí vývojových krizí 

a přechodných fází vyúsťují v transpersonální stadi

u m ex i s tence . T r e s t í R u d h y a r o v y vize, p racu j íc í 

s p o j m y hol ismu, vzájemné prostupnost i a transper-

sonálního př ís tupu k životu, je imperativní požada

vek znovunastolení vztahu mezi vesmírem a člově

kem: „ Takového spojení lze docílit jen tehdy, bude-li 

člověk cítit a prozívat, ze není cizincem, nýbrž funkční 

součástí Vesmíru." 

K n i h u D a n e R u d h y a r a Z A H R A N I C E M I 

I N D I V I D U A L I S M U vydává v překladu Miros lava 

D r o z d a , jako příspěvek k hledání nejen smyslu exis

tence naší civilizace, ale i v ý c h o d i s k a z krize naší 

vlastní společnosti, nakladatelství P Ů D O R Y S j ako 

g r v n í s v a z e k s v é K O S M O O N T O L O G I C K É 

R A D Y , redigované Pavlem T u r n o v s k ý m . 

F o r m á t A 5 , pevná vazba s přebalem, cena: 

270,- K č . K n i h u si můžete předplatit s loženkou ty

pu C na adrese: Nakladatelství P Ů D O R Y S , Dejvic

ká 3 0 , 160 00 Praha 6, objednávky j sou vyřizovány 

d o p o r u č e n o u zásilkou, poštovné zdarma. 
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Rozhovor se šamanem virtuální 
technologie a nanotechnologie 
Char lesem O s t m a n e m 

(Magical Blend 7/95) 

V druhé polovině 15- století vyvinul italský architekt Filippo 

Brunelleschi matematická pravidla pro inscenaci výtvarných scén 

„jako ze života" (včetně horizontální linie ve výši očí pozorovate

le a ubíhající perspektivy). Tehdejší umělci si tuto novou techni

ku, jakousi „virtuální realitu renesance", zamilovali. Možná 

právě proto dominovala lineární perspektiva malířství až do 19. 

století. Podle historika Jamese Burkea dokonce pomohla defino

vat něco tak vágního, jako je „středověká mysl". 

O pětset let později umělci opět používají matematické modely, 

aby redefmovali svůj pohled na svět. Virtuální realita slibuje no

vé možnosti, jak zabydlet, tělesně i duševně, nový imaginární 

svět. 

Charles Ostman je elektronik, počítačový pionýr, fyzik. Pracoval 

v Lawrence laboratořích v Berkeley i pro Lucas Film. Jako 

Brunelleschi není umělec v pravém slova smyslu a tvrdí 

dokonce, že kdyby měl v ruce tužku a papír, nevěděl co 

by, co s tím dělat. Nicméně díky nové technologii 

Ostman vyprodukoval celé série obrazů, „vir 

zí" na počítači. Obrazy jsou ale jen vedle 

ším produktem jeho práce. Na rozdíl od 

Brunelleschiho, který byl architekt 

a vymýšlel domy, Ostman vymýšlí 

a konstruuje celé nové světy. Po- 4 

máhá vědcům pochopit, jak se 

formovaly galaxie, nebo chi

rurgům aplikovat pacientů 

umělé končetiny. V sou

časné době pracuje v san-

jranciském podniku Na-

no Thinc, kde pomáhá 

projektovat nanotechno-

logii. 

J a k é j s o u p o d l e v á s 

h r a n i c e techno log ie , t o 

m í s t o , k d e s e v č e r e j š í 

s c i - f í s t á v á z í t ř e j š í m 

faktem? 

V ě ř í m , že se přibližuje

me zásadnímu obraru ve 

vývoji takových techno-

logií, které absolutně zre-

volucionalizuj í naše živo

ty. Udivu je m n e , j ak m á l o 

l idí s i to u v ě d o m u j e . N a p ř í 

klad virtuální realita. Větš inou si to lidé 

spojují s programy pro simulaci letů nebo 

se zábavnými pořady, ale VR může zahrnovat 

chirurgické operace, s imulace v jaderných reakto

rech, s tudium pohybu zemských kontinentů atd. Protože 

je to způsob modelování neexistujících světů, bude se stále víc vy

užívat v nanotechnologii , která, jak věřím, zcela změní naši součas

nou definici života. Aplikace j d o u od molekulárních počítačů k syn

tetickým látkám, genovému inženýrství a ultramalým strojům. Vez

m ě m e například jen použití v medicíně - modifikace molekulární 

chemie prakticky jakéhokoliv orgánu, prodloužení života, vylepšení 

citlivosti našich smyslů i zesílení mentálních možností , atd. atd. Při

tom m u s í m e ještě nejprve definovat, kde končí život a kde začíná 

něco j iného, co je to inteligence atd. A to je jen začátek, protože za

t ím m o c světa tkví v kontrole přírodních a průmyslových zdrojů. 

J a k m i l e nanotechnolog ie umožní syntetizovat prakticky jakýkoliv 

objekt snadněj i a levněji, náš současný e k o n o m i c k ý systém b u d e 

k ničemu. Z a t í m je to většinou jen teorie, a l e . . . 

M ů ž e t e se zmín i t o některých za j ímavých projektech, na kterých 

p r á v ě pracu jete? 

Slibně pokračuje výzkum D N A počítačů. Pokračuje výzkum umělé 

kůže a organického umělého srdce. Př ipo jením opt ických vláken 

k nervovým zakončemím v mozku už slepci od narození začínají ro

zeznávat tvary. Dr . Richard Smalley pracuje na uhlíkové struktuře, 

s c h o p n é vstřebávat a t o m y j iných prvků. To znamená, že můžete 

přenést na světlo citlivé „fullerene" až k rakovinné tkáni, p o m o c í la

seru dostat látku dovnitř a tam pak uvolněním kyslíku zničit rako

vinné buňky. V Carnegie Mel lon Universitě v Pittsburgu konstruují 

nanomechanismy s vrtulkami o síle lidského vlasu, které m o h o u téci 

v krevním řečišti a odvrtat např. cholesterol nebo jiné změ-

ny v cévách a tepnách. Ale i to je jen začátek. Dalš í e tapou 

b u d o u stroje skutečně schopné učit se a myslet. Zní to ja

k o s c i e n c e - f i c t i o n , ale není t o sci-f i . D ě l á n a t o m 

spousta lidí a je v t o m stále víc peněz. 

P o k u d t o m u d o b ř e r o z u m í m , J a p o n s k o a U S A 

se v n a n o t e c h n o l o g i í c h vyvíjejí r ů z n ý m i s m ě -

Ano. Existují organické a inorganické for

my a nanomechanické struktury. J e d e n 

směr konstruuje a manipuluje s mole

kulárními konstrukcemi, aby se dalo 

pracovat s j iž existujícím biomole-

kulárními komponenty, většinou 

proteiny a proteinovými struk

turami. K r o m ě obvyklých po

kusů o vnější p ř ímou genetic

k o u m a n i p u l a c i s e r o z v í j í 

produkce genetických mani

pulátorů, které j sou z těch

to p r o t e i n o v ý c h s t ruktur 

vyrobeny. J i n ý m i slovy, 

j iž existuje první genera

ce s k u t e č n ý c h m o l e k u 

lárních strojů. To je ja-

ponský přístup a má ta

ké první úspěchy. Věd

ci se p o k o u š e j í z k o n 

struovat jakýsi ultrapo-

čítač na molekulární bá

z i . T y n á m z c e l a j i s t ě 

u m o ž n í d r a s t i c k y p ř e 

kročit d o s a v a d n í počí ta

čová omezení . Až se na-

notechnolige setká s virtu

ální realitou, b u d e m e m o 

c i z a c h á z e t se z a ř í z e n í m , 

které bude ve velikosti lid-

ské dlaně obsahovat ekviva

l e n t d e s í t e k t i s í c p o č í t a č ů . 

P a k p ř e s t a n o u e x i s t o v a t j a k é k o l i v l i m i t y 

a omezení virtuální reality. 

T v r d í t e také, že internet se m ů ž e vyvíjet j a k o živý o r g a n i s m u s . . . 

Už dnes se internet chová jako nějaký jednoduchý organimus. Č í m 

víc lidí se napojí, t ím dříve nastane okamžik, kdy si globální síť tře

ba s a m a d o d á přís lušné informace tam, kde j sou právě třeba. Už 

dnes je to o r g a n i m u s m i l i ó n ů spojení s m i l i ó n y dalš ích spo jení 

a denně neuvěřitelně roste. Spojení a uzlová centra se velmi p o d o 

bají dentri tům nebo gangliovým výběžkům neuronů. Internet tedy 

může být něco jako sociální nebo neurologický fyzický model . 

P e s i m i s t é varuj í p ř e d k o m e r č n í m n e b o p o l i t i c k ý m zneuž i t ím in

ternetu . . . 

N o , protože počítač musíte nějak zapojit, hardware se dá kontrolo

vat, ale nemůžete kontrolovat software. B u d o u c n o s t je tedy velmi 

pozitivní. 



V létě 1 9 9 3 četl L e o n a r d A d l e m a n k n i h u J . W a t s o n a M o l e k u 

l á r n í b i o l o g i e g e n u a n ě c o h o n a p a d l o . A d l e m a n , u z n á v a n ý 

m a t e m a t i k p r o s l a v e n ý s v o u p r a c í v o b l a s t i k r y p t o g r a m ů , byl 

n a d š e n j e d n o d u c h o u g e n i á l n o s t í z á k l a d n í c h s t a v e b n í c h j e d n o 

tek h m o t y - D N A a p o č í t a č e . D N A p o u ž í v á k v e š k e r é své č in

n o s t i j e n č t y ř h l á s k o v o u a b e c e d u a p ř e c e o b s a h u j e i n f o r m a c e 

o v e š k e r é m ž ivotě . P o č í t a č e p o u ž í v a j í d o k o n c e „ a b e c e d u " j e n 

s e d v ě m a „ č í s l i c e m i " , j e d n i č k u a n u l u . A d l e m a n s i p o l o ž i l 

o t á z k u : m o h l a b y b u ň k a D N A f u n g o v a t j a k o p o č í t a č ? D a l a b y 

se D N A využí t n e j e n k r e p r o d u k c i ž i v o t a , ale t a k é k „ m y š l e n í " 

o ž ivotě? 

P r o t o ž e s e v 8 0 . l e tech ú č a s t n i l v ý z k u m u A I D S , d o k á z a l 

A d l e m a n p r a c o v a t i j a k o b i o l o g : u m ě l s y n t e t i z o v a t j e d n o t l i v é 

s e k v e n c e D N A a r o z p l é t a t je j í m o l e k u l o v é řetězce. D a l s e t e d y 

d o p r á c e a p o p ů l r o c e p o k u s ů , n a V á n o c e r o k u 1 9 9 3 m ě l n a 

s to le p r o t o t y p p r v n í h o b i o p o č í t a č e n a světě a p r o b l é m , který 

j e h o p o m o c í chtěl řeši t . 

R o z h o d l s e řešit tzv. H a m i l t o n ů v p r o b l é m ne jkratš í cesty. 

M á m e - l i u r č i t ý p o č e t m ě s t a o b 

c h o d n í h o c e s t u j í c í h o , kte-

t o ř i U n i v e r s i t y J i ž n í K a l i f o r n i e v P a s a d e n ě s b í l ý m i k r v i n k a m i . 

S p o j i l 2 1 b u n ě k D N A ( p r o k a ž d é m ě s t o a m o ž n o u c e s t u j e d 

n u ) a o k a m ž i t ě m ě l o d p o v ě ď . Po fi ltraci a zvětšení z í skal bi l i

on k o p i í m o l e k u l y , je j íž d l o u h é řetězce sk láda j íc í se z č tyřhlás-

k o v ý c h k o m b i n a c í o b s a h o v a l y k ó d p r o ř e š e n í H a m i l t o n o v a 

p r o b l é m u . 

A d l e m a n tvrdí, že b i o p o č í t a č m ů ž e být a b u d e s t o k r á t ry

c h l e j š í n e ž d n e š n í n e j r y c h l e j š í p o č í t a č e , m i l i a r d k r á t m é n ě 

e n e r g e t i c k y n á r o č n ý a d o k á ž e u c h o v a t i n f o r m a c e v b i l i o n k r á t 

h u s t š í p a m ě t i . 

A d l e m a n p u b l i k o v a l svůj p o k u s v e vý t i sku č a s o p i s u S c i e n 

c e ( 1 1 . 1 1 . 1 9 9 4 ) . J e h o b i o p o č í t a č j e š t ě není p o č í t a č , ne lze h o 

p r o g r a m o v a t a t d . , a le n a z n a č u j e n o v é m o ž n o s t i . A v y p r o v o k o 

val da l š í teor ie a p o k u s y . R i c h a r d L i p t o n n a p ř . brzy p o t é p u b 

l ikova l ( t e h d y j e n na i n t e r n e t u ) své ú v a h y a z j i š tění, p o k u d se 

týče „ U r y c h l e n í v ý p o č t ů p o m o c í m o l e k u l á r n í b i o l o g i e " . V y 

mys le l s c h é m a p ř e v o d u D N A ř e t ě z c ů d o řad s l o ž e n ý c h z j e d 

n i č e k a n u l a zača l e x p e r i m e n t o v a t s b i o p o č í t a č e m a B o o l e o -

v o u a l g e b r o u ( j a k o u s i s y m b o l i c k o u l o g i k o u ) . 

J a k t e d y b u d e b i o p o č í t a č v ý p a 

r y j e m á v š e c h n y navšt ív i t , 

j a k á b u d e n e j k r a t š í c e s t a m e z i v š e m i 

m ě s t y ? R e š í m e - l i ú l o h u n a p ř . p r o 5 m ě s t , není t o t a k o b t í ž n é . 

A l e p r o na lezení n e j k r a t š í h o s p o j e n í m e z i 1 0 0 m ě s t y p o t ř e b u 

j e t e v y k o n a t Í O 1 ^ 7 p o č e t n í c h o p e r a c í ! K d y b y c h o m t o p o č í t a l i 

n a p o č í t a č i r y c h l o s t í b i l i o n u o p e r a c í z a v t e ř i n u , p o č í t a l i by

c h o m t e n t o p ř í k l a d Í O 1 ^ vteř in, p o t ř e b o v a l i b y c h o m t e d y čas 

delš í , n e ž j e čas e x i s t e n c e n a š e h o v e s m í r u ! 

A d l e m a n chtěl řešit n ě c o , c o b y o b v y k l ý e l e k t r o n i c k ý p o č í 

t a č nevyřeši l a co by p ř i n e s l o p ř e s v ě d č i v ý v ý s l e d e k . Z a d a l t e d y 

s v é m u b i o p o č í t a č i řešení H a m i l t o n o v a p r o b l é m u p r o 7 m ě s t 

s p o j e n ý c h 1 4 m o ž n ý m i c e s t a m i . N e š l o o z o d p o v ě z e n í o tázky, 

a le o o t á z k u s a m o t n o u . M ů ž e D N A p o č í t a t ? 

D e n p o V á n o c í c h p r a c o v a l A d l e m a n v e v i r o l o g i c k é l a b o r a -

d a t ? B u d e t o s p í š e z k u m a v k a n e ž ves

m í r a b u d e t o n e u v ě ř i t e l n ě l e v n é . P á r k u b í k ů 

D N A a ve jde s e d o n í v íc i n f o r m a c í n e ž k o l i k j e z a t í m v e v š e c h 

p o č í t a č í c h n a světě . 

N a k o n f e r e n c i ( d u b e n 1 9 9 5 v P r i n c e t o n u ) s e k r o m ě b i o -

p o č í t a č ů h o v o ř i l o t a k é o c h e m i c k ý c h , o r g a n i c k ý c h i a n o r g a 

n i c k ý c h p o č í t a č í c h . 2 8 . d u b n a 1 9 9 5 p u b l i k o v a l L i p t o n z á s a d 

n í č l á n e k v č a s o p i s u S c i e n c e . B i o p o č í t a č e m o h o u být d o k o n c e 

j e š t ě rychlejší a v ý k o n n ě j š í n e ž l i d s k ý m o z e k . 

J a k p o z n a m e n á v á A d l e m a n , celý v e s m í r j e v l a s t n ě g i g a n t i c 

k ý b u n ě č n ý p o č í t a č , k terý s i s v ý m z p ů s o b e m v y p o č í t á v á s á m 

s e b e . S p o j e n í m e z i p o č í t a č i a ž i v o t e m b u d e s tá le těsnějš í a d o 

n u t í p ř e h o d n o t i t v ý z n a m y o b o u . B u d e m e k t o m u b r z y m í t 

i o d p o v í d a j í c í „ n á č i n í " . 
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Jedním z lidí, jejichž pozoruhodnou cestu bychom vám v této 
rubrice rádi představili, je psychoterapeut — psychoanalytik 
a psychodramatik — Dr. Mirko Frýba. Dráha jeho životních 
osudů byla značně klikatá. V šedesátých letech studuje psy
chologii na Karlové universitě. Krátce po ruské okupaci v srpnu 
1968 odchází do švýcarského exilu. Shodou okolností to bylo 
pouhý měsíc poté, co se vrátil z Indie, kde celý rok žil nejdříve 

v klášteře a později jako potulný tantrický mnich a učitel medi
tace (přijal tehdy jméno Svami Džňánananda). Na podzim 
roku 1967 se v Bodh-Gaji, místě Buddhova probuzení, setkal 
s učitelem meditace všímavosti a vhledu, Ačárjou Anagarikou 
Munindrou. Je zde zasvěcen do metody, kterou učil historický 
Buddha Gotama a která byla nepřetržitou tradicí áčarjů 
předávána až kjeho cvičiteli, Sri Munindrovi. 

Mirko Frýba se pak vrací ke 
svému původnímu tantrickému 
učiteli Svami Satyanandovi, aby 
mu poděkoval za jeho vedení. Sri 
Satyananda jej pozorně vyslechl, 
oslovil ho titulem Paramhanso 
a přijal jeho rozhodnutí odložit 
mnišskou róbu a vrátit se zpět do 
Evropy. Doporučil mu, aby se 
ještě seznámil s tantrickým uče
ním tibetských lámů. Tak se, 
před svým návratem do Evropy, 
Frýba ještě vydává na několik 
měsíců do Himalájí. V květnu 
1968 se lodí vydává na cestu 
z Kalkaty na Srí Lanku do Ko
lomba a setkává se zde s Anaga
rikou Sugatanandou, Angliča
nem, jehož původní jméno bylo 
Francis Story. Sri Sugatananda 
mu věnoval několik textů „vyšší
ho učení" zvaného Abhidhamma 
a též knížku „Slovo Buddhovo", 
kterou Frýba (ovšem až o 25 let 
později) přeložil do češtiny. Po 
zmíněném krátkém „mezipřistá-
ní" v okupovaných Cechách ná
sleduje Švýcarsko (od roku 1975 
pak žije střídavě na Šrí Laňce 
a ve Švýcarsku), kde pracuje jako psychote
rapeut vedoucí „tripy" osob pod vlivem 
LSD. Využívá zde jednak toho, co se naučil 
od léčitelů na Srí Laňce, poznatků získa
ných během šedesátých let studiem psycholo
gie na Karlově universitě a na universitě 
v Bernu, a dalšími prohloubenými výzkumy, 

jež byly součástí projektu prof. Spoerriho na 
Psychiatrické klinice university v Bernu. Dr. 
Frýba se tak stává uznávaným psychologic

kým průvodcem osob, které se vydaly na cesty 
průzkumu mnohdy velmi exotických oblastí 
psychokosmu. Takové cesty podnikají lidé 
s pomocí různých prostředků, pomocí medi
tace, lucidniho snění, šamanských technik 
extáze, psychoterapeutických technik imagi
nace a dramatizace — ale i pomocípsychede-
lických látek, jež mají změnit běžné fungo
vání jejich mysli. 

Nedávno se doktor Frýba po letech vrá

til do staré vlasti a přijal místo 
docenta psychologie na Masary
kově universitě v Brně. Mimo to 
pořádá meditační sezení a výcvik 
psychoterapie, na nichž zájem
cům prostředkuje metodu psycho-
hygieny nazvanou satiterapie — 
léčbu všímáním. Její principy 

jsou odvozeny ze systému abhid
hamma, který je nejstarší formu
lací eticko-psychologických para
digmat, používaných v tradič
ních buddhistických metodách 
léčby a tréninku mysli. V rámci 
psychodramatu se terapeut (ša-
manským způsobem) např. po
kouší o „chycení a ochočení dé
monů" zosobňujících „špínu"pa
tologických komplexů a „vypálení 
nečistot" mysli, stejně tak jako 
o kultivaci zdravých vlastností 
duše člověka — vnímavosti, vědo
mého řízení a sjednocení mysli — 
vedoucích jej ke vhledu. O tom 
však podrobně hovoří Frýbovy 
publikace, přednášky, kursy nebo 
semináře týkající se prožívání 
a průzkumu „psychotopu ". V ro
ce 1993 založil Dr. Frýba Ate

lier satiterapie ve Velké Bíteši u Brna. 
V r. 1995 vychází v nakladatelství Sham-
bhala americké vydání jeho knihy o bud-
dhistické strategii štěstí, moudrosti a extáze 
„ The Practice of Happiness ", oceněná tako
vými osobnostmi, jako je Claudio Naranjo 
nebo Jack Kornfield. 

Následující rozhovor probíhal koncem léta 
roku 1995. 
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M A N A : K d y a kde jste začal profesio
nálně pracovat s L S D ? 

M. F R Ý B A : V roce 1970 j sem byl p o 
zván ředitelem Psychiatrické polikliniky uni
versity v Bernu, p a n e m profesorem T h e o d o 
rem Spoerri, abych se zúčastnil projektu výz
k u m u a terapie užívání drog. Bylo to v době, 
kdy j sem pracoval na své doktorské disertaci, 
v níž j sem - dá se říct - „mapoval psycho-
k o s m o s " pro naši západní vědu tak, jak je už 
dlouho zmapován v psychologii abhidham-

ma na Srí Laňce. 

Profesor Spoerri o m n ě věděl od svých 
pacientů, kterým p o m o h l a účast na mých 
kursech meditace všímavosti a vhledu, sati-

patthána-vipassand. Byli to především švýcar
ští umělci a intelektuálové, kteří experimen
tovali s L S D , meskal inem a p o d o b n ý m i lát
kami — no, a když došlo na jejich tripech 
k nehodám, tak se obraceli pro první p o m o c 
na něj. Spoerri byl v té době jeden z mála 
odborníků v Evropě, kteří se opravdu vyznali 
v psychologických aspektech užívání L S D 
a příbuzných látek. J e h o publ ikace o extázi, 
například Beitrage zur Extase vydané počát
kem 6 0 . let v nakladatelství Springer, jakož 
i o psychotickém prožívání a příbuzných je
vech, patří ke klasickým pracem v této oblas
ti. Spoerri byl psycholog i lékař, znal se též 
s chemikem Albertem H o f m a n n e m , který 
L S D objevil a laicky popsal účinky této látky 
na mysl. T h e o d o r Spoerri byl žákem J o h a n -
nese Heinricha Schultze, který jako první 
používal v evropské psychiatrii principy bud-
dhistické psychologie abhidhamma a vyvinul 
takzvaný Schultzův autogenní trénink, který 
je - i když v p o n ě k u d znetvořené p o d o b ě — 
dobře známý též u nás. 

Považoval j sem za projev velkého uzná
ní, že m n e profesor Spoerri požádal, abych 
pro něj pracoval, a přijal jeho nabídku. Po
věřil m n e — tehdy ještě ani ne třicetiletého 
mladíka - provádět též postdoktorátní výc
vik psychiatrů a psychologů na universitě 
v Bernu. To bylo v roce 1 9 7 1 , po m é m stu
dijním pobytu v U S A , kde j sem se m i m o ji
né poprvé setkal s praxí užívání svatých psy-
chedelických substancí u Indiánů. Důležité 
pro pozdější práci byly též mé poznatky zú
častněného pozorovatele v americké subkul
tuře „flower-power", v níž se používala L S D 
jako nástroj obnovy humanitních ideálů: lás
ky, úcty k životu a respektu pro sebeurčení 
každé osoby. 

M A N A : Dosta l jste se k psychedelickým 
látkám a jejich problematice už v Cechách? 
V 6 0 . letech se tu L S D terapií zabýval např. 
Mi lan Hausner nebo Stanislav G r o f a dalš í . . . 

M. F R Ý B A K problematice psychede-
lických látek j sem se dostal přes poznání 
z druhé ruky, jednak z literatury, jednak 
z vyprávění osob, které je požily. Z české li
teratury m n e nejvíce oslovily práce Svetozara 
Nevole , četl j sem však všechno možné, co se 
mi v té d o b ě dostalo do rukou. O d b o r n á li
teratura m n e ale spíš odpuzovala svou sna
h o u o odl idštěnou objektivitu na straně jed
né a přehnaným zájmem o podivné až mor
bidní bizarnosti na straně druhé. Říkal j sem 
si něco jako: „ T i odborníci v t o m pěkně lítají 
a zřejmě ani nevědí, čí j sou." Co napsal 
D r . N e v o l e se mi líbilo, měl j sem dojem, že 

je to k věci a použitelné. Zamlouva lo se mi, 
že se zabýval též l u c i d n í m i sny. To byla 
oblast, ve které j s e m se t rochu vyznal 
z vlastní zkušenost i , něco, co souviselo také 
s medi tac í . 

M ě l j sem to štěstí, že j sem na Karlově 
universitě studoval s neteří dr. Nevole, která 
mi poskytla další podrobnost i o tom, co vše 
dělal. M o j e první ročníková práce z psycho
logie byla právě o lucidních snech. Snažil 

LSD je velmi silný prostředek. 
Je to nástroj, kterým lze zasáh
nout hluboko do osoby 
a změnit ji. V nekompetentních 
rukách to může být i vražedný 
nástroj, který může člověka 
zničit. Jenom moudré a lásky
plné užívání psychedelických 
prostředků otevírá mysl 
pro vize hodnotnějšího života. 

j sem se v ní vědecky formulovat dynamiku 
prožívání při v ě d o m é m řízení lucidního snu. 

V šedesátých letech se v Praze dělaly p o 
kusy s L S D na lidech, se kterými j sem se p a k 
jaksi n á h o d o u seznámil a vedl s nimi rozho
vory o jejich zkušenostech. T o , co většina 
těchto osob v Praze o pokusech vyprávěla, to 
m n e vnitřně pobuřovalo. Připadalo mi to ja
ko mrhání psychickými poklady a též l idmi. 
Ti vědečtí experimentátoři chtěli zřejmě jen 
nasbírat co nejvíce dat o pokusech. Prahli po 
šílených vyprávěních a divotvorných obráz
cích — čím bizarnější, t ím žádanější. Nejv íce 
mi ale vadilo, že se nikdo nestaral o to, co si 
ty pokusné osoby p o č n o u se svými zážitky 
po těchto pokusech. 

Snažil j sem se o těchto problémech ho
vořit s několika odborníky, kteří se však tvá
řili tajuplně a odmítavé. Jediný, kdo m n e 
v roce 1966 pořádně vyslechl, byl D r . E d u 
ard U r b a n . K d y ž se nad tou d o b o u dnes za
myslím, m o h u klidně říci, že j sem se právě 
v důsledku těchto neuspokojivých skuteč
ností dostal k vlastní práci s psychedelickými 
látkami. Chtěl j sem najít cesty - a ukázat je 
druhým - k vědecky fundovanějšímu a pře
devším lidštějšímu způsobu práce s psychede
lickými látkami v naší kultuře. D n e s vidím, 
že to tenkrát - ačkoli j sem ještě studoval -
byly mé první kroky psychoterapeutického 
zpracování L S D - t r i p ů . A s kritickým odstu
p e m m o h u říci, že se mi už tenkrát poštěstilo 
postupovat m n o h d y kompetentněj i než tře
ba některým švýcarským psychoterapeutům, 
jež j sem měl o patnáct let později v supervizi. 
O tom, jak se v „normal izovaném" Česko
slovensku po roce 1968 v této oblasti praco
valo, j sem se zatím nedozvěděl nic. 

M A N A : J e z n á m o , ž e D r . M i l a n H a u s 
ner byl od p o d o b n ý c h výzkumů za normali
zace odstaven. 

M. F R Ý B A : N e v z p o m í n á m , že bych se 
kdy setkal s p a n e m doktorem Hausnerem, 
rád bych si s n í m ale popovídal o tom, k ja
kým závěrům se propracoval a jak je vidí 
v současném kontextu. 

S výsledky, které j s m e při L S D terapii 
dosahovali v Bernu, j sme byli velmi spokoje
ni. V rámci psychoterapie, která trvala v prů
měru pouhých 50 sezení, tedy po jeden rok 
j ednu hodinu týdně, stačila dvě nebo tři de-
setihodinová sezení p o d vlivem L S D . Tera
peuticky nejnáročnější, ale i nejhodnotnější 
byly př i tom takzvané horror-tripy, při kte
rých se pacienti vypořádali s tím, co pro ně 
bylo strašné. Hlavním úkolem terapie bylo 
najít harmonické přechody mezi t ím, co se 
odkrylo a objevilo p o m o c í L S D a t ím, co by
lo té které osobě důvěrně z n á m é v každoden
n í m prožívání. A k t o m u j s m e používali růz
né pos tupy abhidhammy tak, jak je dnes po
užíváme v satiterapii i v Č e s k é republice. No 
a výsledkem je, že ti pacienti, kteří chtějí, se 
t ímto z p ů s o b e m m o h o u vydat na stejné tri-
py jako s L S D i bez p o m o c i této látky. 

L S D je velmi silný prostředek. Je to ná
stroj, kterým lze zasáhnout h luboko do oso
by a změnit ji. V nekompetentních rukách 
to může být i vražedný nástroj, který může 
člověka zničit. J e n o m m o u d r é a láskyplné 
užívání psychedelických prostředků otevírá 
mysl pro vize hodnotnějš ího života. 

M A N A : L S D se mezit ím stalo „nepříte
lem společnosti" . 

M. F R Ý B A : V polovině sedmdesátých 
let došlo v západní Evropě k politickým 
z m ě n á m . Starým v ládnoucím strukturám, 
takzvanému establishmentu, se nelíbilo, že 
uživatelé psychedelických drog j im odmítají 
poslušnost, že začínají přemýšlet o t o m , co 
vlastně chtějí a co nechtějí dělat. Mluvi lo se 
tenkrát o fenoménu „drop-out" , to znamená 
„vypadnout" ze společenských institucí, kte
ré j s o u nesmyslné a ničí život i životní pro
středí. T i , kteří takto „vypadli", odmítal i na
příklad vojenskou službu a j iné formy výcvi
ku v zabíjení. L S D tudíž byla v Evropě 
i Americe prohlášena za nebezpečnou drogu, 
se kterou smí pracovat pouze státní instituce 
jako C I A , F B I , K G B , S T B a p o d o b n é . A tak 
začal hon na čarodějnice v moderní p o d o b ě 
2 0 . století. N a r k o m a n i , kteří užívali opiáty, 
amfetamíny a ostatní ohlupující drogy, sa
mozřejmě politicky stíháni nebyli. 

M A N A : A jaký postoj jste zaujal vy? 

M. F R Ý B A : U nás na universitní polikli
nice v Bernu se začaly objevovat i osoby, kte
ré byly mučeny při výslechu policií za to, že 
užívaly L S D a nechtěly říct, o d k u d tuto lát
ku získaly. V takové situaci by samozřejmě 
bylo nezodpovědné dávat L S D pacientům. 
N á m bylo ale povoleno dávat v rámci výzku
mu psychedelické látky psychologům a léka
řům. Je jasné, že tyto látky nezmizely z čer
ného trhu. T a k ž e j s m e se i nadále setkávali 
s případy, že si je lidé sehnali sami. Pak 
k n á m přišli jako pacienti, abychom j i m po
mohli zpracovat jejich prožitky. A s takový
mi případy - p o k u d to čas dovolí - pracuji 
samozřejmě dodnes . Považuji to za nejpři-
měřenější způsob p o m o c i . 

M A N A : Prožil jste s á m cosi, co bychom 
mohl i nazvat „vizionářskými zážitky" - je 
m o ž n é podělit se o některé z nich? N e b y l jste 
j e n o m jejich pozorovatel, ale i účastník. 

M . F R Ý B A : V ě d o m í každé osoby, která 
prošla psychedelickou zkušeností je rozšířené 
a zůstává rozšířené i po jej ím návratu z tripu, 
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z něhož si přináší poznatky - někdy ve formě 
vizí — do svého každodenního života. A tak 
t o m u bylo i s m ý m i prožitky politicky pod
míněných a psychedelicky zesilovaných udá
lostí, které zasahovaly do nejintimnějších ob
lastí mého života. A zároveň j sem nemohl ji
nak, než vidět s á m sebe v každém člověku, 
v každém členu člověčenstva, v každé živé 
bytosti tohoto vesmíru. 

T y t o silné zážitky j sem znal ze svého tré
ninku jako tantrický mnich tradice Sarasva-

tí, v níž souvisí s tak zvaným „ v ě d o m í m 
Krišny". N e b y l j sem tedy zaskočen jejich 
prožíváním při vědeckém výzkumu psyche-
delických látek. U m ě l j sem si ale dobře před
stavit, jaké problémy s takovými vizionářský
mi zážitky mají eticky nepřipravené, ctižádo
stivé osoby, například politici, vědci a vůd
cové všech typů. Ti se po takovém zážitku 
považují b u ď za spasitele, anebo za zneuzna
né génie, anebo se dají zcela do služeb nějaké 
instituce, kterou uctívají jako svatou. Setkal 
j sem se se všemi třemi typy osob i mezi l idmi 
ve vyšším společenském postavení. 
O s o b á m v nižším společenském 
postavení a těm, kdo nemají po
třebné mezilidské dovednosti, vět
š inou jejich ctižádost neprojde 
a j sou označeni za megalomany, 
nebo se stávají psychotiky. 

T e n t o sociálně psychologický 
mechanismus funguje u vůdčích 
osobnost í i bez vlivu psychedelic-
kých látek. Psychedelické zážitky -
ale i j iné j i m p o d o b n é zážitky 
z hraničních situací, například při 
mučení, ukřižování, sebetrýznění, 
askezi, orgiích, smrtelném nebez
pečí atp. - působí jako zesilovač či 
katalyzátor. Všechny zmíněné hra
niční situace j sem osobně prožil, 
jakož i osobně spoluprožil s osoba
mi p o d vlivem psychedelických lá
tek. 

Takovéto zážitky a vize j sou 
pro m n o h é osoby intenzivnější 
a proto reálnější, než jakýkoli j iný 
zážitek z jejich celého životního 
příběhu. Někteř í pak hovoří 
o znovuprožívání minulých životů. 
Nechci se zde pouštět do proble
matiky znovuzrozování - to je pří
liš rozsáhlé téma. Chci ale v této 
souvislosti poukázat na další psy
chologický mechanismus, který 
funguje při požití chemicky uměle 
vyrobených psychedelických látek. 
Vycházím př i tom zase jen z osob
ních zkušeností, z nichž vím, že ri
tuální požití kaktusů nebo hub, 
které člověk osobně vyhledal 
a s p lným respektem k př í rodním 
silám nasbíral, se dá popsat spíš ja
ko dialog s partnerskou bytostí. 
Požití chemicky vyrobených psy-
chedelik bych přirovnal spíš k p o 
užití nástroje. 

Metaforicky bych L S D přirov
nal k velké sekačce na trávu a mysl 
člověka k louce. N a š e prožívání — 
p o k u d není ovšem zastíněno mra
ky otupujících m e d i k a m e n t ů — je 

jako sluníčko, kteté na louce „vidí" jen vr
cholky přebujelých trav. T y t o traviny před
stavují všeobecně sdílené názory, po jmy dané 
společností, zkrátka vše, co u m í m e označit 
slovy, co si mysl íme a o čem mluvíme s os
tatními l idmi. A teď si představte, že přes tu
to louku přejede sekačka L S D . Sluníčko na
šeho prožívání najednou vidí d o s u d zakrýva
né a trávou téměř udušené malé kytičky 
emocí, mechy nálad, oblázky a m o ž n á tu 
a tam i nějaký drahokam. M o ž n á , že když je 
posečena větší část té louky, je vidět i struk
tury dřívější kultivace p o z e m k u orbou anebo 
korýtka potůčků přirozeně vznikajících při 
zavlažování louky vydatným deštěm. Bylo by 
jistě m o ž n é tuto metaforu smysluplně dále 
rozvíjet. Co chci říci: L S D odkrývá sféry my
sli, které j sou normálně dušeny přebujelými 
verbálními sférami myšlení a mluvení. 

A t ím se dostávám k t o m u nejdůležitější
mu sociálně psychologickému m e c h a n i s m u 
spojenému s p ů s o b e n í m psychedelických lá
tek, totiž k t o m u , č e m u v satiterapii ř íkáme 

nosný mezilid
ský vztah a č e m u se 
v a b h i d h a m m ě říká 
ušlechtilé přátelství. Na 
základě svých osobních 
zkušeností, jakož i z vý
sledků svého vědeckého 
výzkumu vím, že rozho

dujícím činitelem, který ovlivňuje jak kvalitu 
prožívání p o d vlivem psychedelických látek, 
tak výsledky tohoto prožívání a způsob jejich 
začlenění do psychokosmu, je kvalita mezi
lidských vztahů. V mých přednáškách „Psy
chologie zvládání života" na Masarykově 
universitě v Brně a ve výcvikových kursech, 
které provádím pro psychoterapeuty, je kul
tivace nosných mezilidských vztahů proto 
vždy stěžejním tématem. 

M A N A : N e n í m o ž n o L S D považovat z a 
cosi jako prostředek k psychologické „ o b n o 
vě člověka"? N e n í m o ž n o psychedelickou zku

šenost dokonce chápat jako vstupní bránu do 
duchovního světa? 

M . F R Ý B A : Léčivé vlastnosti L S D , č i 
dokonce přínos této látky pro „ o b n o v u člo
věka" bych nehledal v látce jako takové, 
nýbrž v dovedném užívání psychedelických 
substancí v rámci psychoterapie nebo nábo
ženské praxe. A takové dovedné užívání se 
m ů ž e m e naučit od lidí, u nichž to patří ke 
kulturní tradici. Psychedelické substance ne
j sou statickými branami do duchovního svě
ta. J s o u to dynamické ptostředky, které 
t ransponuj í do neznámých obastí psycho
k o s m u . Při jejich užívání se člověk naší civi
lizace zpravidla chová jako křovák, kterému 
dáte do ruky volant nastartovaného Merce
desu. Představte si pak možné důsledky! 

M A N A : Dosta l jste se při svém hledání 
až na Cej lon. Podaři lo se V á m zde navázat 

kontakt s místními šamany, což v á m 
umožnilo poznat jejich d o m o r o d o u 

psychoterapickou metodu „ T o v i l " . 

V čem rento „magický" způsob 
léčby spočívá? Jaký je její prů

běh, jaká je její úspěšnost? 
Osta tně dostali j s m e se 

k m o m e n t u , kdybyste 
m o h l vysvětlit svůj vztah 
k š a m a n i s m u a buddhis-
m u , tak jako po jmy ab-

hidhamma nebo satitera-

pie, které jste před chvíli 
použil. 

M . F R Ý B A : M u s í m 
předem říci, že šamanis-
m u s a b u d d h i s m u s j s o u 
pojmy, vůči kterým 
m á m velmi kritický p o 

stoj - tak jako ke 
všem 
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ostatním „ i s m ů m " . Při svém hledání praktic
kých m e t o d poznání a kultivování mysli, při 
hledání m e t o d psychoterapie, psychohygieny 
a rozvíjení osobnostních předpokladů, j sem 
se snažil nezaujatě vyzkoušet všechno možné, 
p o k u d to ovšem nebylo proti m ý m etickým 
zásadám pravdivosti a nenásilnosti. 

Š a m a n s k ý m léčitelům se na Šrí Laňce ří
ká Jakadura, což doslovně znamená učitel či 
krotitel (ádura) d é m o n ů (ja
ká) . Páli slovo Sámana, ozna
čující „mistra nad svou my
slí" se dnes používá už jen ve 
zdrobnělině Sdmanera, tedy 
česky „šamánek" , což je 
označení pro mladé mnichy 
B u d d h o v a řádu Sangha. Se 
šamanským léčitelem Jaká-

dura j s em se poprvé setkal ja
ko pacient v roce 1 9 7 5 . Po 
medi tačním pobytu v klášte
ře j sem strávil nějaký čas 
u moře na severu Srí Lanky 
a p a k v džungli na horách 
poblíž K a n d y v chýši, kde 
bylo vlhko. Ozvaly se mi rev-
matické potíže, o kterých 
j sem si myslel, že je m á m už 
deset let za sebou. J e d n a zná
má mi v K a n d y doporuči la 
léčitele, ze kterého se vyklu
bal plnokrevný š a m a n . 

N a revma s e n a Srí L a ň 
ce, p o d o b n ě jako u nás 
v Podkrkonoší , užívá k o n o p 
ný olej - je to m i m o jiné ta 
nejúčinnější aplikace aktiv
ních látek rostliny canabis. 
T e n léčitel mi ale zcela věro
hodně vysvětlil, že mé potíže 
souvisí s nesplněnými poža
davky jistých psychických 
bytostí, které j sem před léty 
zanedbal. N a b í d l mi, že pro 
ně provede Tovi l , rituál, ve 
kterém nejprve povzbudí ak
tivitu těchto bytostí a pak je 
zpacifikuje, zprostředkuje 
j i m „mír" , šánti. Buddhist ic-
ká psychoterapie m e d o t o u 
Tovi l divadelně ztvárňuje zlo 
a dobro, nemoci a zdraví. Sa
mozřejmě j sem tuto nečeka
nou možnost poznat zkuše
ností z první ruky š a m a n s k o u m e t o d u léčení 
něčeho, co b y c h o m v Evropě označili nejspí
še jako psychosomatické potíže, uvítal. 

Byl j sem skutečně překvapen, jak ten lé
čitel p o m o c í tance, bubnování a recitace ve 
m n ě i v přihlížejícím publiku dokázal navo
zovat a nečekaně měnit nálady. Vrcholem je
ho výkonu bylo, když ony psychické bytosti 
vstřebal do svého vlastního těla a probojoval 
se s nimi k míru a kl idu pos tupem, který 
zvenku vypadal j ako velký epileptický zá
chvat. Na závěr pro m n e jako pacienta udělal 
smlouvu s chránícími bohy a vzdal hold pa
mátce Buddhové . 

Některé části šrílanského T o v i l u mi při
pomínaly to, co j sem viděl u š a m a n ů v H i 
malájí. Ale až teprve po několikaletém pozo
rování p o s t u p ů T o v i l u a po rozhovorech 

s několika Jakdduro j sem dokázal při jmout 
jejich tvrzení, že jejich m e t o d a je odvozená 
z B u d d h o v a učení. Od té d o b y se k poznání, 
že je Tovi l postaven na paradigmatech ab-
hidhammy, dopracovalo nezávisle několik 
dalších výzkumníků. 

M A N A : Č a s t o místo slova „ d u š e " použí
váte nezvyklého termínu „psychokosmos" . 
Chcete t ím asociovat představu duše rozlehlé 

a složité jako vesmír, nebo také představu 
„oduševnělost i" k o s m u ve kterém žijeme? 
Rozuměl j sem t o m u tak dobře? 

M. F R Ý B A : Líbí se mi vaše představa 
oduševnělosti k o s m u . Ano, mysl může být 
rozčleněna jako vesmír a rozšířena tak, že ob
sáhne všechny živé bytosti. Pro osoby, které 
trénují například Buddhovu meditaci dobro
tivosti, nazývanou mettd, to není žádná teorie, 
ale zcela praktická zkušenost - tak skutečná, 
jako třeba prožitek chladu nebo tepla. 

Zkušenost p s y c h o k o s m u se dá stručně 
vysvětlit p o m o c í p o s t u p u rozpínání vědomí 
při meditaci mettd. Nejprve si zcela konkrét
ně uvědomujeme — se zavřenýma o č i m a 
a bez tělesného dotyku - př í tomnost ostat
ních osob v naší blízkosti a přejeme všem, ať 
j sou šťastné. P a k tento pocit p o h o d y rozšiřu

j e m e na bytosti vzdálenější, postupně až do 
nekonečna se otevřeme celému vesmíru. Při 
výcviku terapeutů často zjišťuji, že i tato 
s t ručná instrukce cit l ivějšímu zcela pos ta
čuje. 

J i n ý m aspektem psychokosmu je rozliše
ní světů nižších a vyšších. V nižších světech 
zvířat, d é m o n ů , příšer atp. převládá boj, 
strach, nenávist, závist, chtíč a p o d o b n é for

my neštěstí. Ale i ve šťast
ných a rajských světech se 
setkáváme s nižšími bohy 
a anděly, kteří se u m í hně
vat, svářit, trestat či j inak ni
čit ostatní bytosti, které 
ve své pýše považují za své 
stvoření. 

V e z m ě m e například jed
noho z našich slovanských 
bohů, Radihosta, kterému 
naši germánští a keltští sou
sedi říkali Radegast . K d y ž se 
v klidu uchýlíte do jeho há
jemství na hoře R a d h o š ť 
v Beskydech, zcela tělesně 
pocítíte jeho m o h u t n o s t 
a laskavost. Nevyruší vás ani 
př í tomnost nedaleké svatyně 
cizího, před několika staletí
mi importovaného boha, 
v jehož j m é n u byly upalová
ny lidové léčitelky a vraždě
ni ti, kteří v něj nevěřili. Ve 
j m é n u našeho nejvyššího 
boha Svaroga, který je na 
stejné úrovni jako třeba in-
doevropský Brahma, se něco 
takového nikdy nestalo. Ani 
naše bohyně neznají hněv 
a zlobu. M o ř e n a je sice přís
ná jako matka, která vyža
duje pořádek a vládne zim
n í m u rozhodování o životě 
a smrti, není ale zlá. Rozja-
řenou Vesnu a štědrou Živu 
jistě n e m u s í m dále charakte
rizovat. 

M A N A : T o j e naše ná
rodní tradice. J a k se ale k té
to problematice staví soudo
bá věda? 

M . F R Ý B A : Pojem psy
c h o k o s m u se používá v nové 
kulturní antropologi i a et-

nopsychologii a vztahuje se m i m o jiné též na 
empirii, to znamená na zkušenostní fakta, 
o kterých j sem teď hovořil. T a t o empirie je 
v různých civilizacích různě strukturovaná. 
V civilizaci vzniklé z ř ímského impéria byl 
po jem duše užíván pro rasistické účely — li
d e m z cizích ras byla duše odpírána, mohl i 
tedy být beztrestně zabíjeni. D o d n e s je duše 
předmětem byznysu různých sekt a církví 
v naší civilizaci. Z těchto a dalších d ů v o d ů 
moderní psychologie ani ostatní vědy p o j e m 
duše nepoužívají. 

P o j m u psychokosmos j sou blízké p o j m y 
„životní prostor, ekopsychologie a prožívaný 
svět" humanist ické psychoterapie. V satitera-
pii je v t o m t o smyslu používán po jem „psy-
c h o t o p " . 

M A N A : N a počátku našeho rozhovoru 
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jste se zmínil o technice vědomého snění — 
o lucidních snech. N a k o l i k vaše práce souvisí 
s takovým fenoménem, jako je astrální cesto
vání nebo „out-of-body-experience" - zkuše
nost opuštění těla? M i m o to: co si myslíte 
o vstupu člověka do elektronické reality ge
nerované počítači, o zkušenosti virtuální rea

lity? 

M. F R Ý B A : Počítačem vytvářené rozví
jení takzvané virtuální reality má své před
chůdce v projektivních testech, užívaných 
klinickými psychology. V o b o u případech se 
jedná o šikovné nastavení umělých p o d m í 
nek, za kterých si m ů ž e osoba vytvářet no
vou skutečnost a víceméně ji ovlivňovat 
vlastním přičiněním. 

Při práci s těmito „ m o ž n ý m i skutečnost
m i " neboli virtuálními realitami m n e jako 
vědeckého pracovníka zajímaly především tři 
oblasti: kybernetika psychických procesů 
modelovaných počítačem, prožívání tvoři
vosti v různých oblastech a etická odpověd
nost za o n u vlastním přičiněním vytvořenou 
skutečnost. J a k o psychoterapeuti využíváme 
výsledky tohoto výzkumu ve výcvikových 
kursech satiterapie, focusingu a p r ů z k u m u 
psychotopu, které nabízí Institut pro integ
rální psychoterapii a psychologii poradenství 
se s ídlem v O l o m o u c i (IPIPAPP, P . O . B o x 
08, 7 7 5 0 8 O l o m o u c ) . 

S vittuální skutečností se pracuje také 
v klasickém psychodramatu J a c o b a Levy 
Morena, ten však používal výrazu „surplus 
reality", tedy „nadsazená", „přídavná", „pře
hnaná" skutečnost. T a k é různé 
techniky psychoterapeutické 
imaginace j sou porovnatelné se 
simulací skutečnosti vytvořenou 
počí tačem. U všech těchto po
stupů však chybí onen skutečný 
základ, o n a různými, i l idskými 
bytostmi sdílená realita psycho
kosmu, která je virtuálně zpra
covatelná tak, že její změny ma
jí skutečný d o p a d na všechny 
bytosti. Při takzvaném astrál
ním cestování a ovlivňování 
skutečných událostí na různých 
místech psychokosmu hraje vel
k o u roli etický aspekt našeho 
jednání, protože tam je skuteč
ný d o p a d na j iné bytosti příto
men, a pro nás samotné j sou 
etické důsledky, tedy vytváření 
vlastní karmy, často závažnější, 
než v obyčejném každodenním 
životě. 

P o d o b n ě je t o m u při oprav
dovém lucidním snění, které 
vychází ze zcela přirozeného 
snění ve spánku. K d y ž j sem na 
začátku našeho rozhovoru zmí
nil lucidní snění, měl j sem na 
mysli právě tento typ výletů do 
psychokosmu. T a k o v é t o lucidní 
snění je pro m n e vlastně medi
tací, kterou nezačínám z obvy
klého každodenního vědomí, 
ale ze snového vědomí během 
spánku. 

Už j sem se zmínil, že na 
cesty do neznámých oblastí psy

c h o k o s m u se m o h o u různí lidé dostat při 
různých příležitostech. M ů ž e to být sen, psy
chotická ataka, klinická smrt a jakákoliv j iná 
neobvyklá událost. V takové situaci se může 
dotyčná osoba chovat b u ď jako již zmíněný 
křovák v Mercedesu, nebo jako snaživý 
učedník. Součást í mé práce jako psychotera
peuta a jako mistra meditace je p o m á h a t 
osobám, které se na své cestě p s y c h o k o s m e m 
dostaly do potíží - ale samozře jmě jen těm, 
které m n e o p o m o c nejen požádají, ale věro
hodně prokáží, že mé vedení následují. 

A to je důležitá zásada, platná pro kaž
dého ačárju abhidhammy. 

M A N A N e d á v n o v á m u renomovaného 
nakladatelství S h a m b h a l a vyšla kniha 
Art ofHappiness - U m ě n í být šťastný. J a c k 
Kornfield j i doporučuje jako knihu, jež prin
cipy buddhist ické psychologie činí západní
mu člověku m n o h e m srozumitelnějšími a tu
díž pro moderní život použitelnějšími. M o h l 
byste říci něco víc o této knize? 

M . F R Ý B A : U ž t o m u bude skoro s e d m 
let, co tato kniha vyšla v angličtině, v němči
ně a později též v italštině. Letos vydala 
S h a m b h a l a další moji knihu Practice ofHap

piness (Praxe štěstí), na jej ímž překladu už 
pracuji, takže by m o h l a příští rok vyjít u nás. 
„ U m ě n í být šťastný" j sem napsal tři roky po 
nejhrůznější události svého života. Ztratil 
j sem ženu a tři děti, které j sem nadevše milo
val. Někol ik měsíců j sem je oplakával 
v džungli na Srí Laňce, k a m j sem se stáhl, 
abych se s p o m o c í meditace dostal přes svou 

osobní krizi. Pak j sem začal nový život. Vě
noval j sem se ve spolupráci se svými učiteli 
abhidhammy, ct ihodnými mnichy Maháthe-
rou N y á n a p o n i k o u a Mahátherou Piyadassi, 
dalš ímu výzkumu buddhistických m e t o d lé
čení a kultivace mysli. 

K n i h a „ U m ě n í být šťastný" je jednak vý
sledkem tohoto dalšího výzkumu, který mi 
umožnil proniknout ještě hlouběji do m e t o d 
a b h i d h a m m y tak, že j sem je byl schopen zce
la jasně podat západním čtenářům, jednak je 
výsledkem mé osobní „inventury" těch p o 
stupů, které mi p o m o h l y nejen překonat tu 
nejhroznější krizi, ale též znovu pěstovat 
schopnost být šťastný, šťastnější než j sem byl 
na vrcholu své profesní kariéry a svých osob
ních úspěchů ve Švýcarsku. 

M o j e nová kniha „Praxe štěstí" má p o d 
titul „Techniky a cvičení všímavého rozvoje 
radosti a moudros t i " . Je svým způsobem ne
závislým pokračováním knihy předešlé, kte
rou j sem si zatím netroufal přeložit do češti
ny p o t o m , co j sem tento jazyk čtvrt století 
nepoužíval. 

T e ď už zase žiju skoro pět let na M o r a v ě 
a přednáš ím hlavně česky. Letos vyšla na 
Masarykově universitě v Brně skripta „Psy
chologie zvládání života", jež j sem už napsal 
v češtině. T a t o skripta používají nejen psy
chologové, ale i studenti j iných oborů -
všichni tvrdí, že moje čeština je dobře srozu
mitelná a jasná. A to mi dělá velkou radost. 
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S t e p h e n L a B e r g e je prvním vědcem, který prokázal exis^ 

tenči tzv. „ lucid d r e a m i n g " (lucid, angl. jasný, přehledný 

nezkalený), snění ve kterém si snící člověk je v ě d o m svého 

snění. T e c h n i k u zapamatovat si a pracovat se sny p a k 

rozvinul do účinných m e t o d a z p ů s o b ů jak ke s tudiu 

v z t a h ů m e z i mys l í a t ě lem, tak p r o n o v é p o s t u p y 

v psychoterapii . Vydal knihy „ L u c i d D r e a m i n g : Explo-

ring the W o r l d of L u c i d D r e a m i n g " a „ C o n s c i o u s M i n d , 

Sleeping B r a i n " . 

N a r o d i l se roku 1 9 4 7 , vystudoval m a t e m a t i k u na Arizon-

ské universitě. S tudova l p ů v o d n ě chemii, ale v roce 1968 

se začal zabývat psychofarmakologi í . V roce 1 9 7 7 začal na 

u n i v e r s i t ě ve S t a n f o r d u s t u d o v a t s tav s n ě n í a s p á n k u . 

D o k t o r á t obhájil v roce 1 9 8 0 . 

V e d e kursy snění, psychobiologie a změněných stavů vě

d o m í na několika universitách. 

Co vás inspirovalo k zájmu o vědomé snění? 

S. L a B e r g e : K d y ž mi bylo 5 let, chodíval j s e m na večerní 

mat iné, a j e d n o u se mi p o t é zdál krásný sen o pirátech. 

D o s t a l j sem nápad, jaké by to bylo krásné m o c i se tak do 

stejného snu vrátit na pokračování dobrodružství . N i k d o 

mi neřekl, že to nejde, a tak další noc j s e m byl zpátky ve 

svém snu a dělal j s e m to tak celé týdny. K d y ž j s e m p a k 

s t u d o v a l c h e m i i n a u n i v e r s i t ě , z a č a l j s e m s e z a j í m a t 

o mysl. Bylo to na konci 6 0 . let a tak si dovedete předsta

vit, v jaké atmosféře j s m e tehdy žili. P o m o h l o mi to uvě

d o m i t si, že svět uvnitř mysli je m o ž n á daleko zajímavější, 

než reálný svět okolo nás. 

Zúčastni l j sem se v Esa lenu j e d n o h o semináře s t ibetským 

b u d d h i s t o u T a r t h a n g e m T u l k u e m . Ž á d a l nás, a b y c h o m s i 

udrželi bdělé v ě d o m í 24 hodin denně. J e h o angličt ina by

ly tehdy velmi omezená, právě přijel z Indie a neustále jen 

říkal „ T o je sen" a smál se. Snažil se n á m naznačit, že naše 

současné zážitky reality j sou jen sen. Po týdnu soustředěné 

medi tace na toto t é m a j s e m p a k zpět v S a n Francisku zjis

til, že se velice d o b ř e cít ím. Spoji l j sem své pocity s před

chozí zkušeností jakéhosi rozšíření v ě d o m í a snažil j sem se 

svůj stav udržet i nadále. 

O pár dní pozděj i j s e m se vrátil do Esalenu na j iný semi

nář a v noci j sem měl v ě d o m ý sen. Lezl j sem na vrchol hi

malájské hory jen tak v lehkém oblečení. Podíval j sem se 

na sebe a řekl si, tohle přece není m o ž n é . V t o m o k a m ž i k u 

j sem si uvědomil , že se mi to j e n o m zdá. A protože j s e m 

byl mladý a bláznivý, rozhodl j sem se z vrcholu hory slét

nout j ako pták. 

B ě h e m dalších pěti let se můj zájem o tento druh snění 

prohluboval . M ě l j sem také jeden sen, který m n e přesvěd

čil, že tento druh snů by i pro m n e s a m o t n é h o m o h l být 

vel ice p ř í n o s n ý . Z d á l o s e m i , ž e j s e m s t o u p a l h o r s k o u 

stezkou. Pak, po d l o u h é m a vyčerpávajícím p o c h o d u , j s e m 

přišel k ve lmi ú z k é m u m ů s t k u přes propas t . Bál j s e m se 

podívat dolů. M ů j přítel řekl „takhle rychle do lů to nepůj

de, to musíš obejít" a ukázal mi klikatící se cestu do údolí . 

J e n ž e m n e n a p a d l o , kdyby se mi to j e n o m zdálo, nebál 

bych se na ten můstek vkročit. A uvědomil 

j s e m si, že se mi to zdá a rychle a bezpečně 

j s e m přešel na druhou stranu. K d y ž j s e m se 

probudi l , přemýšlel j sem o svém snu a zjis

til, že se dá apl ikovat i na život všeobecně. 

Život je v j i s tém smyslu most , a my ztrácí

me rovnováhu, protože se bo j íme n e z n á m a 

- smrti, absence smyslu ve věcech ko lem se

be - v jakékol iv p o d o b ě . D o k á ž e m e - l i ale 

žít v t o m s p r á v n é m stavu bdělého v ě d o m í 

a s m y s l u p l n o s t i , p a k j e m o ž n é m o s t 

překročit . 

O dalších s e d m let pozděj i j sem se roz

hodl , že b u d u vědcem. Z d á l o se mi, že 

v ě d o m é snění by m o h l o být dost dobré té

ma pro disertační práci. Tehdejš í experti mi 

sice řekli, že se to nedá z k o u m a t , ale já už 

tušil, že j i m to m ů ž u dokázat . 

Povězte nám o experimentech s Lynn Nage-

lem, který první prokázal existenci vědomého 

snění. 

S. L a B e r g e : L y n n N a g e l pracoval v centru 

výzkumu s p á n k u ve Stanfordu právě v do

bě, kdy j sem dostal n á p a d s v ě d o m ý m sně

ním. Bez L y n n a bych to pak ale nedokázal . 

P o m o h l mi v začátcích a naučil m n e jak za

znamenávat spánek. Při našich prvních p o 

kusech zůstával Lynn celé noci vzhůru, za

t í m c o j á p o k u s n ě „ s n i l " . Z á k l a d n í i d e a 

v ě d o m é h o s n ě n í byla p r o s t á , z a l o ž e n á n a 

p ř e d c h o z í c h p o k u s e c h , k teré u k á z a l y , ž e 

když se n ě k o m u zdá o p ing-pongu, jeho oči 

vykazují pohyb ze strany na stranu. R o z h o 

dl j s e m se tedy vždy, když z a č n u v ě d o m ě 

snít, pohybovat o č i m a tak, aby bylo jasné, 

že právě začíná fáze „ luc id d r e a m i n g " a aby 

m o h l a být zanamenávána. Po několika chy

bách a omylech j s m e to nakonec zvládli a já 

měl první s ledovaný v ě d o m ý sen v labora

toři. 

Říkal jste, že jste měl potíže s publikováním 

svých výsledků. Proč myslíte, že je vůči vám 

tolik skepse? 

S . L a B e r g e : L i d é u v a ž u j í o s n e c h j a k o 

o p r o d u k t e c h nevědomé mysli. O d t u d pra

mení názor, že i sen je něco n e v ě d o m é h o . 

Ale není. J s o u to v ě d o m é zkušenosti , j inak 

byste si je nepamatoval . Spíc í a snící člověk 

s i jen není v ě d o m svého okol í . D o k u d se 

sen považoval za p r o d u k t nevědomí, s a m a 

myšlenka na v ě d o m é snění byla nesmyslná. 

K d y ž j s m e tedy v roce 1 9 8 0 přišli s vědec

k ý m i důkazy, tvrdi l i n á m , ž e j s m e někde 

musel i udělat chybu. Ale v roce 1 9 8 3 už to

mu někteří začínali věřit, j iní t o m u věřili, 

a někteří t o m u nevěří dodnes . 

Kdy byl podle vás poprvé zaznamenán vědomý 

sen? 

S. L a B e r g e : M l u v i l o t o m už Ar i s tote les . 

N e p o u ž í v a l náš termín, ale hovořil o t o m , 

že n ě k d y v p r ů b ě h u snění n á m něco říká 

„ T o h l e není sen, to k tobě p r o m l o u v á pří

mo tvá mysl . " S e m t a m se dají v historic

kých zdrojích nalézt zmínky a n ě k o m , oby-

kle o f i l o s o f o v i , k te rý o t o m m l u v í . A le 

n i k d o s e t í m n e z a b ý v a l s o u s t a v n ě j i . A ž 



v 19. století Hervey de S a i n t - D e n i s publi

koval knihu o snech a j ak je ovládat, založe

n o u n a n ě k o l i k a t i s í c í c h v l a s t n í c h v ě d o 

mých snech. T e r m í n „ luc id d r e a m " použi l 

poprvé Fredrik van E e d e n na konci 19. s to

letí, a byl to psychiatrický termín. 

A co jiné kultury? Havajci, američtí Indiáni, 

australští A boridžinci? 

S. L a B e r g e : P o k u d se týká Aboridžinců, ta

d y existuje h o d n ě p o d o b n é h o . V š e o b e c n ě 

ř e č e n o , s n ě n í b ý v a l o p ř e d m ě t e m z á j m u 

profesionálů. Obyče jní lidé se t ím nezabý

vali. N e v í m , do jaké míry se sny pracovali 

š a m a n e a zajímalo by mě to. P o k u d se týká 

I n d i á n ů , u nich se se tkáváme s něč ím, co 

b y s e m o h l o j m e n o v a t o p a k e m v ě d o m é h o 

snění. Z d á l o se mi, že jste mi včera nabou

rali auto, tak teď mi nahraďte š k o d u . 

Brali sny doslova. 

S. L a B e r g e : Přesně tak. J i n ý m i slovy, brali 

sen jako nějakou nadpř i rozenou verzi toho, 

co se mělo a musí stát, a to je p o d l e m n e 

ten n e j h o r š í z p ů s o b j a k s e s n y z a c h á z e t , 

p r o t o ž e je to zbavova lo s v o b o d y . J e š t ě j i

nak, v téhle kultuře si n ikdo snů nevážil. 

N a p r o t i t o m u v T i b e t u vyvinuli v y s o k o u 

úroveň v ě d o m é h o snění a snili tak po celá 

tisíciletí. 

Má úspěšný vědomý snílek něco navíc? Liší se 

to podle pohlaví, věku, tvořivosti? 

S . L a B e r g e : Nez j i s t i l i j s m e nic p o d s t a t n ě 

o d l i š n é h o , k r o m ě j e d n é v ě c i , a t o u j e 

schopnost často si p a m a t o v a t své sny. L idé , 

kteř í s i č a s o v z p o m í n a j í na své sny, maj í 

dvakrá t větší p r a v d ě p o d o b n o s t , že b u d o u 

úspěšní v ě d o m í snílci. 

V knize píšete o ženě, Mary Arnold Fosterové, 

která na začátku tohoto století učila děti snít. 

Zní to nádherně. Myslíte, že dětí pak byly 

vnímavější, třeba proto, že neměly tolik fix

ních představ o tom, co je a není možné? 

S. L a B e r g e : Urči tě . R á d bych viděl daleko 

víc dětí, které by se naučily ovládat své sny. 

Už j e n o m proto, že dítě máloco může ovlá

dat, a tady by existoval svět, ve kterém by 

vládlo o n o . 

N a š e společnost má např. p r o b l é m y s dět

mi, které berou drogy. Urči tá psychedel ika 

m o h o u být m o ž n á p r o n ě k o h o d o b r á , ale 

r o z h o d n ě ne pro dět i . N á s d o s a v a d n í pří

stup je jen jeden - „ Ř e k n i ne d r o g á m " . J a 

koby jediný důvod, proč dítě vezme drogu, 

byl vnějš í t lak. J e n ž e co když dí tě v e z m e 

d r o g u , p r o t o ž e p r o s t ě chce něco n o v é h o , 

protože se prostě nudí , atd. T u h l e zábavu 

j i m snění m ů ž e p o s k y t n o u t také, a navíc 

bezpečně a s dalš ími harmonizuj íc ími efek

ty. M o ž n á b u d e v ě d o m é snění j e d n í m z nej-

účinějš ích pros t ředků p r o t i d r o g o v é h o sna

žení. 

Jaké techniky jsou pro vědomé snění nejlepší? 

S . L a B e r g e : K d y b y s t e s e z e p t a l i „ C h c i 

u m ě t v ě d o m ě snít, č í m m á m zač í t?" , řekl 

bych, že stačí vyšetřit nějaký ptavidelný čas 

a prostě se do toho dát. N e m á t e - l i čas ani 

na 5ti m i n u t o v o u procházku p a r k e m den

ně, těžko budete mít energii na učení se vě

d o m é m u snění. Vyvinuli j s m e kurs pro ty, 

kteří chtějí zůstat d o m a a naučit se v ě d o m ě 

snít. První lekce učí o schopnost i zapamato

vat s i sny, pak následuje s t u d i u m snů p o d l e 

j i s tých z n a k ů , p a k cvičení na rozeznávání 

snových obsahů a rozvoj určitých schopnos

tí přenést se ve snu do b u d o u c n o s t i atd. 

Mnoho lidí o vědomém snění slyšelo a pak na

jednou mělo vědomý sen. I mně se to nedávno 

stalo. Jak hodně schopnost uvědomit si tuto 

možnost souvisí se schopností vědomě snít? 

S. L a B e r g e : T o h l e je velmi důležité a často 

se to stává. Urč i tá vaše část se naučí, že je 

m o ž n é v ě d o m ě snít. Problém je ale v t o m , 

že protože to není běžné, d o m n í v á m e se, že 

to je těžké. Ve skutečnost i je to velmi při

rozené a stačí si uvědomit „ C h c i abych měl 

v ě d o m é sny" a o n o se to vyplní. 

Jaké pozitivní důsledky má zvládnutí vědo

mého snění? 

S . L a B e r g e : Nejrůznějš í . O d poc i tu d o b r o 

družs tv í m u ž e n a T a h i t i , a ž p o m e n t á l n í 

t rénink, k d y cvičíte, j a k rea l izovat to , co 

dokážete ve snu. Ve snu se můžete nauči t 

některým č innostem a dovednos tem, může

te zv ládnout svou nesmělost, zbavit se noč

ních můr, vyrovnat se se s t rachem a s a m o 

zřejmě pracovat na svém m e n t á l n í m zdraví. 

Při výzkumu na Stanfordské universitě j s m e 

zjistili, že když č lověk sní, m o z e k reaguje 

j a k o b y s e t o s k u t e č n ě o d e h r á v a l o . M e z i 

snem a fyziologickou reakcí je p ř ímá spoji

tost . D o m n í v á m se, že tohle b u d e j e d n o u 

ve lmi důležité pro některé druhy léčení -

takto se totiž dá ovlivnit i imuni tn í systém. 

Co takhle zapojit vědomé snění do výukového 

procesu? 

S. L a B e r g e : U č e n í ve spánku, tedy nacpá

vání m o z k u dalš ími faktografickými infor

m a c e m i v době, kdy by měl odpočívat , není 

dobré. V ě d o m é snění je ale výborným pro

středkem práce s e m o c e m i , dá se tak hledat 

a nalézat životní m o u d r o s t nebo překonávat 

strach, namís to aby se mu člověk vyhýbal. 

To zní, jakobyste popisoval virtuální realitu. 

S. L a B e r g e : Ř e č e n o v terminologi i virtuál

ní reality, v ě d o m é snění je virtuální realita 

v té nejvyšší kvalitě a teď, ihned. J a r o n L a -

nier si někde stěžoval, že mu chybí neoče

k á v a n á p ř e k v a p e n í a i n t u i c e , a té je ve 

snech spousta . Ve v ě d o m é m snu jste v „rea

litě" hlouběji . 

Zkoušel jste o své práci říci i někomu jinému? 

Četl jsem o šamanech z Aljašky, kteří tvrdí, 

že se vzájemně navštěvují ve snech. 

S . L a B e r g e : S t í m j s e m p ř í m o neexper i-

mentoval . Považuji to za teoreticky m o ž n é , 

ale zat ím j sem se t o m u nevěnoval, měl j s e m 

důležitější věci na práci. T o h o , co j sem ne

zkusi l , j e s a m o z ř e j m ě d a l e k o víc. J á j s e m 

kladl důraz na v ě d o m o u kontro lu snu i tě

lesných reakcí, abychom získali něco prak

ticky použ i te lného i pro bdělý stav, a t ím 

o s t a t n í m j s e m n e m ě l čas s e z a b ý v a t . Př i 

práci s v ě d o m ý m sněním se člověk ale m ů ž e 

taky naučit být kritický ke s tavům své my

sli. Probudí te se z v ě d o m é h o snu a můžete 

o něm dále přemýšlet. To v á m umožní pre

cizovat své myšlení a budovat mentální m o 

dely, v h o d n é i pro snový svět. 

Některé vynálezy spatřily světlo světa ve snu. 

Například šicí stroj nebo část Einsteinových 

rovnic. Našel jste souvislost mezi tvořivostí 

a vědomým sněním? 

S . L a B e r g e : M á m e s p o u s t y takových pří

h o d p ř í m o od lidí, kteří v ě d o m é snění p o 

užívají. Je to v k a ž d é m př ípadě stav, ve kte

rém vás n a p a d a j í n o v é a velké myš lenky . 

Problém je v t o m , že ne každá velká myš

lenka je i dobrá . M y s l í m , že hlavním př íno

sem v ě d o m é h o s n ě n í j e rozš í ření v ě d o m í 

a světa, ve kterém žijeme a který si u m í m e 

také představit, vysnít. 
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Naučit se ovládat sny je tedy něco srovnatel
ného s duchovním probuzením? 
S. L a B e r g e : Ano. Zjistí-li někdo, jak by jeho 

život m o h l vypadat, kdyby v běžném životě 

dokázal to co ve snech, m ů ž e být j akýmsi 

d r u h e m duchovního probuzení . 

Myslíte si, že vědomé snění může být důležitou 
součástí psychoterapeutických programů? 
S . L a B e r g e : T o určitě. V t o m j e , d o m n í 

v á m se, ten největší přínos v ě d o m é h o sně

ní. P o m o c í v ě d o m é h o snění lze úspěšně vy

ř e š i t p r o b l é m n o č n í c h m ů r , v y s v ě t l i t 

a p r o z k o u m a t i luzornost strachu a naučit se 

ho transformovat. M y s l í m , že v ě d o m é snění 

j e vynikaj ící z p ů s o b , j a k p r o v á d ě t j a k o u s i 

sebe-terapii. Č l o v ě k se lépe pozná, stává se 

celistvější. 

Ovlivnila vaši práci se sny i psychedelická 
zkušenost? 
S . L a B e r g e : Č á s t e č n ě . Kvůli t o m u j s e m s e 

vlatně začal zabývat otázkami mysli. Předtím 

j sem se zabýval vnějšími věcmi. Chtě l j s e m 

např. vytvořit derivát molekul t ryptaminu, 

abych se tak dozvěděl všechno, ne jen část. 

Jenže j s e m si neuvědomil , že to není otázka 

molekul, ale mysli. Při přechodech z j e d n o 

h o s t a v u v ě d o m í d o j i n é h o j s e m s i ř íkal, 

aha, tak to je o n o , jenže druhý den, když 

j sem se probral, j sem zjistil, že to j s o u vše

c h n o m e n t á l n í m o d e l y , s i m u l a c e . P ř e s t o 

mají ale o b a tyto stavy h o d n ě p o d o b n é h o . 

V e s k u t e č n o s t i č l o v ě k m ů ž e v e s n u m í t 

„ p s y c h e d e l i c k ý " záži tek včetně všech j eho 

důsledků. C o ž dokazuje, že nejde o chemii, 

ale o mysl. Vše se odehrává v rámci mysli. 

Psychedel ika m o h o u být v j i s tém smyslu ja

kýmis i průvodci , kteří n á m odhalu j í dalš í 

možnost i mysli. N e m á m e pro to ale slova. 

Zjistil jste nějakou souvislost mezi psychede-
lickými zážitky a vědomým sněním? Většinou, 
když jsem si vzal drogu, jsem měl poté vědomý 
sen. 
S. L a B e r g e : A n o , to asi způsobi ly b ioche

mické změny. D r o g a zapříčiní určité změny 

na neurocheických úrovních a to p a k zin-

tenzívňuje R E M stav spánku. Z jednodušeně 

řečeno, člověk změní regulaci systému a vy

trhne vše z rovnováhy: osciluje chvíli, než se 

vše vrát í d o p o ř á d k u . N e n í tedy d ivu, ž e 

máte po takovém zážitku v ě d o m é sny. 

Co je známo o chemikáliích, které produkuje mozek při vě
domém snění? 
S. L a B e r g e : V základě j d e o nízké hladiny norepinefrinu 

a serotoninu a vysokou hladinu acetylcholinu. 

Jak jste proboha na tohle přišli? 
S . L a B e r g e : V ý z k u m kočičích m o z k ů . 

Co si myslíte o mimotělních zážitcích? Mají souvislost s vědo
mým sněním? Co zážitek blízké smrti? 
S. L a B e r g e : To je k o m p l i k o v a n ý prob lém. V knize j sem 

mu věnoval celou kapitolu. N e m y s l í m si, že jde o to, co si 

lidé větš inou myslí, tedy o jakési cestování těla ducha mi

mo tělo č lověka. Má to d r u h é tělo mozek? K č e m u má 

prsty na rukou? P o k u d by si vyndalo oko, bylo by to oko 

nebo jen mentá ln í pro jekce oka? A p o k u d se týče např. 

údajů, kol ik člověk s N D E vidí věcí, které by neměl vidět, 

p ř i p o m í n á m jen, že ani netuš íme, co všechno naše smysly 

skutečně registrují. 

Co myslíte, že se děje po biologické smrti, a měl jste nějaký 
vědomý sen olivněný vašimi názory na přírodu a Boha? 
S. L a B e r g e : Předpokláde jme, že m á m v ě d o m ý sen. První 

věc, která m n e n a p a d n e , je „hele, tohle se mi j e n o m zdá, 

teď j s e m ve s n u " . J e n ž e kterému „ m i " se to zdá? To je ten 

Stephen, o kterém si mysl ím že je to Stephen. Ve skuteč

nosti S tephen leží v posteli, na konkrétn ím místě, a zdá se 

m u , že mluví s reportérem. K d y ž to přeženu, m o h l bych 

říct: „ T o h l e je můj sen a vy v něm vystupujete." K d y ž půj

du dále - v ím, že vy jste postava ze snu a tohle je snový 

stůl a tohle musí být snová košile a snové hodinky, a co

pak m á m e tohle, aha, tohle je snový Stephen! T a k ž e před 

chvílí j sem si myslel že j s e m ten, kdo j sem, ale teď vím, že 

je to jen můj snový model . 

M o h u před s p a n í m myslet na svou nejhlubší identitu, na 

své nejvyšší potenciály, a p a k začít v ě d o m ě snít. Z d á l o se 

mi, že j edu s p o r ť á k e m dolů do města a zastavím stopařce. 

V tu chvíli si ale řeknu, že to je sen a že chci, aby tepre-

zentoval mé nejvyšší potenciá ly . V ten o k a m ž i k se auto 

vznese do vzduchu a vypaří se i s m ý m tělem. K o l e m j s o u 

na jednou oblaka jakoby symboly — D a v i d o v a hvězda, kříž, 

symboly Předního východu. Prolet ím ale i mračny a oci

tám se v nekonečném prostoru lásky a možnost í . A m á m 

všepronikající poc i t - j sem d o m a . O d t u d j s e m přišel a jen 

j sem na to zapomněl . Překypuji radostí a š těst ím. Z p í v á m 

štěst ím a hlas m á m v rozsahu čtyř oktáv: rezonuje celým 

vesmírem. 

V t o m snu nebylo žádné „ j á " , žádná duali ta. Zjisti l j sem 

v něm, že moje nejhlubší pods ta ta je zdrojem všeho bytí, 

to všechno a nic, které je zde i právě teď. N a v í c k t o m u , 

co j sem, Stephen. Přirovnal bych to k v ločkám identitifi-

kací. K a ž d á v ločka je v j i s tém smyslu j iná, a každý z nás je 

unikátní, j iný. Je zde smrt, a tady je vločka, která s p a d n e 

d o m o ř e . Č e h o s e b o j í m e ? B o j í m e se, ž e z t r a t í m e svou 

identitu, že se rozpust íme v moři , a b u d e m e pryč. M o ž n á 

ale v l o č k a v o k a m ž i k u , k d y se d o t k n e h l a d i n y m o ř e , je 

šťastná, prožívá n e k o n e č n o u extázi a uvědomuje si, že její 

p o d s t a t o u vždycky byla voda ! 

J s m e jako ty vločky a prožíváme svou individualitu, niko

liv pods ta tu . J e n ž e naše p o d s t a t a je společná všemu, a B ů h 

je v j i s tém smyslu o n o moře . J s m e tedy každý o n o u m a l o u 

v ločkou a identif ikujeme se pouze s v ločkou, nikoliv s ma

jestátností a j e d n o t o u všeho. 

Lucidity Institute, 2555 Park Ave 2, Palo Alto, CA 94306, 
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Prvním krokem jogína, který chce ov ládnout své sny, aby dosá

hl osvícení, j e „ p o c h o p i t p o d s t a t u s n ě n í " . N a u č í - l i se p a k snít , 

pracuje v dalš í fázi své cesty na „ t r a n s m u t a c i o b s a h u s n ů " . In

strukce k t o m u t o cvičení začíná takto: „Je-li sen například o ohni, 

přemýšlej, jaký je to strach, který se j ako strach z ohně objevil ve 

snu! S touto myš lenkou ušlapej oheň. Stejně tak ušlapej cokoliv 

budeš snít ." 

Poté, když adept snové j ó g y zvládne své reakce na jakýkoliv o b 

sah v ě d o m é h o snění, pokračuje v dalš ích cvičeních, d o k u d není 

schopen ve svém v ě d o m é m snu navštívit kterýkoliv svět. 

Dalš í fáze tréninku se podle posvátných textů jmenuje „realizace 

s n o v é h o s t a v u " ve s m y s l u v ě d o m í i luzornost i (maya) exis tence. 

P o d l e b u d d h i s m u je celý h m o t n ý vesmír, n e b o d o j e m oddě lené 

existence, iluzí či snem. Vždyť veškeré mentální prezentace stejně 

jako subjektivní produkty našich m o z k ů j sou stejné podsta ty j ako 

sen. 

Ve tředí fázi se adept snové j ó g y učí přeměni t obsah svého snu 

v pravý opak. K d y ž například sní o ohni, měl by jej dokázat pře

měni t ve vodu, p o d o b n ě m a l o u věc ve velkou, j ednu věc v m n o h o 

věcí a td. T a k b u d e s c h o p e n p o c h o p i t p o d s t a t u různých dimenzí 

a plurality a jednoty. 

K d y ž se naučí transformovat obsah svých snů, jogín snění obrátí 

svou pozornos t ke svému tělu ve snu: to je, j ak teď ví, stejně ilu

zorní, j ako ostatní prvky snu. T o , že člověk ví, že není to tělo, 

které zažívá j ako s á m sebe ve snu, hraje důleži tou ú lohu v procesu 

sebetransformace. 

Čtvrtá a poslední fáze snové j ó g y se záhadně nazývá „medi tace 

na takovost snového stavu". T e x t říká, že p o m o c í této meditace 

„cokol iv se ve snu zjeví, se může přeměnit na božstva a takto se 

člověk očist í" . T a k t o také adept snové j ó g y zjistí, že dosáhl svého 

cíle, přestože ví, že i tato božstva j s o u jen jeho mentální předsta

vou. Je inst tuován, aby to měl na pamět i , a soustředil se ve svých 

snech jen na obrazy božstev, bez jakýchkol iv dalš ích myšlenek. 

V t o m t o nič ím nerušeném kl idovém stavu mysli se božské formy 

„naladí na mysl bez myšlenek, která začne p r o d u k o v a t Č i s t é Svě

tlo, jehož p o d s t a t o u je prázdnota" . 

J o g í n s i tak u v ě d o m í , že exis tence forem je „cele p r o d u k t e m 

mysli, jejíž mentální síly j sou plně vyvinuty" cvičením j ó g y snění. 

K d y ž se naučí , že „charakter kteréhokoli snu může být na přání 

z m ě n ě n " , u d ě l á j o g í n další k r o k - n a u č í se, že „ f o r m a , ve s n u 

a v j akémkol i obsahu jakéhokol iv snu, je p o h o u hrou mysli, a tedy 

stejně nestálá, jako fata m o r g a n a " . Proces zevšeobecnění ho vede 

ke znalosti, že „základní pods ta ta forem a všech věcí, které vnímá

me smysly v bdělém stavu, je stejně nereálná, j ako jejich reflexe ve 

snech", protože jak bdění, tak snění j sou produkty téže mysli. 

Poslední krok vede j o g í n a k V e l k é m u Pochopení , že „nic uvnitř 

mysl i není skutečnějš í než s e n " . V t o m t o smys lu je i „ V e s m í r 

a každý fenomén kdekoliv jen o b s a h e m Nejvyšš ího S n u " . 



O možnosti „vědomě snít" věděl Aristoteles a sv. Antonín o takových 

snech psal. Už v 8. stol Tibeťané dotáhli techniku práce se sny na vel

mi vysokou úroveň. Ve středověku se o těchto snech zmínil T o m á š 

Akvinský i španělský sufista Ibn El-Arabi. 

V 19. století zapisoval markýz ď H e r v e y de Saint-Denis sny téměř 

po 20 let a i s komentáři je vydal v knize „Dreams and how to Guide 

T h e m " (1867) . Holandský psychiatr Frederik Willem van Eeden ve 

své práci poprvé použil termín „lucid dream" v roce 1913. I ruský fi

losof Ouspenkij věnoval ve svých knihách těmto snům dost pozor

nosti (nazýval je „polosen"); některé popsal v knize ,A N e w Model of 

the Universe". 

V roce 1920 se německému neuropsychiatrovi podařilo zazname

nat slabé elektrické signály mozku člověka. V relaxovaném stavu tyto 

elektroencefalogramy ( E E G ) vykazovaly rytmické oscilace 8 až 10 H z . 

Hans Berger je nazval „rytmem alfa". 

V roce 1952 na Chicagské universitě zjistil Eugene Aserinsky při stu

diu spánku dětí, že některé spánkové fáze jsou doprovázeny zrychleným 

očním pohybem pod víčky. Jeho kolega William Demens začal používat 

zkratku (rapid eye movement) R E M . Lidé, kteří byli právě v této fázi 

buzeni, popisovali, že měli velmi živé sny. Demens také zjistil, že R E M 

fáze se v průběhu noci prodlužují a interval mezi nimi se zkracuje. 

V průběhu 60. let zájem o sny (ale také hypnózu, meditaci, psy-

chedelické drogy) a prob lemat iku „ v ě d o m é h o " snění neobyčejně 

vzrostl. Vyšly knihy jako např. Celia Greenová: Lucid Dreams, Cha

rles Tart: Altered State of Consciousness, Patricia Garfieldová: Creati

ve Dreaming a také ovšem knihy Carlose Castanedy. 

Tyto knihy podnítily zájem mladých vědců. Stephen LaBerge pra

coval na Stanfordské universitě (Kalifornie), Keith Hearne a Alan 

Worsley prováděli podobný výzkum na universitě v Liverpoolu. Z a 

tímco v Anglii se nikdy nepodařilo výsledky výzkumů publikovat ve 

vědeckých časopisech, LaBerge publikoval svou Studii spánku (Study 

of Sleep) v roce 1 9 8 1 . Od té doby se o snech a vědomém snění vede 

v odborných kruzích nepřerušená diskuse. Za tábor oponentů je nej

více slyšet Francis Crick (spoluobjevitel D N A ) . 
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nějaké nové činnosti vyžadující dovednost a umění rozhodnout se, 

a výzkum vyšších úrovní vědomí . 

M o d e r n í věda dnes začíná zdraví chápat j ako umění adaptovat 

se na životní situace. L a B e r g e věří, že v ě d o m é snění má velkou te

rapeutickou hodnotu, př inejmenším proto, že to je nejživější a nej-

intenzivnější práce s představami, jaké je člověk schopen. Labora

torně (např. ve Stanfordu) bylo prokázáno, že fyziologické efekty 

j s o u u v ě d o m é h o snění daleko silnější než u pros té vizualizace. 

Prokázalo se, že 30 až 5 0 % dospělých má příležitostné noční můry 

a 5% populace je má pravidelně. Z a t í m c o nemoc, stres, partnerské 

problémy, traumatické zážitky nebo určité drogy m o h o u zvyšovat 

četnost nočních můr, děsivé sny j sou vytvářeny iracionálním stra

chem p r o d u k o v a n ý m s a m o t n o u myslí. Ú z k o s t n é sny odrážejí ne

s c h o p n o s t našeho p o d v ě d o m í vyrovnat se s m e n t á l n í m odrazem 

obtížných situací. Fakt, že to j sou jen sny, n á m m o c nepomůže, 

p r o t o ž e v b d ě l é m stavu na ně n e m ů ž e m e tvůrč ím a p o z i t i v n í m 

z p ů s o b e m reagovat a poci t úzkosti pak třeba celý další den nos íme 

v sobě. U n i k á m e teroru jen proto, abychom se s n í m setkali j indy 

a j inde. 

" L a B e r g e dokázal v průběhu svých studií pracovat se sny tako

v ý m z p ů s o b e m , ž e snížil p o č e t n o č n í c h m ů r n a m é n ě než 1 % 

z celkového počtu zaznamenaných snů. 



Má Fascinace sny začala už v dětství. Vy

růstal j sem v Queens landu, v Austrálii, a do 

12. let j sem trpěl záduchou. Č a s t o jsem proto 

zažíval j a k o b y snové stavy, ve kterých j sem 

vídal duchy. J e d n o u jsem se seznámil s abo-

ridžinským chlapcem, který mi řekl o mož

nosti pracovat se sny. Vyprávěl o tom, j ak 

celá jeho rodina aktivně sní a jak jeho strý

ček „šel do s n u " aby našel námět pro svou 

malbu, nebo aby se setkal se svými zemřelý

mi př íbuznými. 

K d y ž mi bylo s e d m let, setkal j s e m se se 

svým p r v n í m s n o v ý m „ p r ů v o d c e m " , mla

dým mužem, který si říkal F i lemon. (Později 

j sem zjistil, že i C. G. J u n g měl průvodce, 

který se jmenoval Fi lemon, a který měl nej

prve p o d o b u starého m u ž e s rohy býka na 

hlavě a křídly. J u n g ve svých pamětech na

psal, že to byl Fi lemon, kdo ho naučil psy

chické objektivitě - že ve světě psychiky exi

stují věci, které produkují samy sebe a svou 

existenci). Fi lemon m n e např. učil, že veške

ré vědění je jen akt rozvzpomínáni, k d o sku

tečně j s m e a co a k ý m m á m e být. T e p r v e 

0 hodně let později jsem tyto koncepty našel 

u Platona a jiných spisovatelů. 

Sny jsem si zapisoval třicet let. Pos lední 

d o b o u jsem pracoval na něčem, č e m u říkám 

„aktivní snění". Je to proces odvozený z ša-

manské tradice. 

M n o h é š a m a n s k é t radice učí, že vše, co 

existuje, m u s e l o předt ím existovat j a k o sen. 

K m e n G u a d ž i r o ze severní K o l u m b i e učí, že 

vesmír vznikl tak, že se stvořiteli zdál. T a k 

byl s tvořitel s c h o p e n rozeznat A p u s a n a i e , 

dárce snů, který ho naučil, jak sen přeměnit 

vc fyzickou skutečnost. 

Tvrzení, že vše, co existuje, bylo nejprve 

snem, zní vědecky vzdělané mysli kacířsky. 

Avšak podle mé osobní zkušenosti n á m sny 

přinášejí o h r o m n o u , námi až nezpracovatel

nou s u m u nevědomých a telepatických in

formací o vnějším světě. Kol ik toho skutečně 

registrujeme a kolik využijeme záleží na t o m , 

jak a kam napneme svou pozornost, jak j s m e 

schopni si sen zapamatovat a zapsat. N a n e 

štěstí je naše společnost vůči s n ů m velmi ne

příznivě na laděna a tak lidé ztratili s c h o p 

nost se sny tvůrčím a pozitivním z p ů s o b e m 

pracovat. 

J e d n o z mých základních zjištění je, že sny 

nás připravují na něco, co se teprve stane. Je 

z ř e j m é , ž e d o k á ž e m e - l i v e s n e c h v n í m a t 

1 z d á n l i v ě n e p o d s t a t n é d e t a i l y , m ů ž e m e 

předvídat některé důležité událostí. Š a m a n i s -

tická literatura je p lná příkladů snů šamanů, 

které je připravovaly na smrt . Š a m a n Bull 

L o d g e měl několik takových prorockých snů 

a poslední z nich mu př ímo naznačil, že mu 

zbývá 8 d n ů života. Š a m a n se rozloučil s pří

buznými a r o d i n o u a předal své š a m a n s k é 

poselství své dceři. 

Ve lmi časté j s o u také snové návštěvy blíz

kých, kteří nedávno zemřeli. J a k s takovými 

sny dál pracovat? J a k m i l e člověk ze zkuše

nosti zjistí, že měl prorocký sen, měl by se 

rozhodnout, co dělat, aby negativní s i tuace 

předvídal a uchránil se, a na druhé straně co 

by měl dělat, aby posíl i l pozi t ivní aspekty 

předpovězených situací. Bylo by samozřejmě 

v e l m i u ž i t e č n é , k d y b y c h o m s e sny t a k t o 

uměli pracovat, ale protože sny jsou velmi 

subjektivní záležitostí, neexistuje něco jako 

všeobecně platný návod. Nejlepší je naučit 

se tyto prorocké sny bezpečně rozpoznávat 

mezi os ta tn ími a v š í m a t si p a k mal ičkost í , 

které by p o m o n i y negat ivnicn nasieaKU se 

vyvarovat. Větš inou si pak každý člověk vy

vine svůj intuitivní způsob a cit pro proroc

ké sny. Pokročilí „snílci" pracují s v ě d o m ý m 

sněním a dalš ími technikami. M n o h ý m ale 

stačí naučit se znovu si sen jaksi „přehrát" : 

v lehkém tranzu si ho zopakovat. 

Léčivá síla snů 
Šamanské tradice také učí, že sen p o m á h á 

objevil skutečné přičiň; nemocí, a že aktivní 
t rans formace snových situaci n e b o p o s u n 
n a p o m á h á procesu léčení. K d y ž j sem praco
val na námětu r o m á n u o snění v kmeni Iro-
q u o i a n ů , zjistil j s e m , ž e t a m n í š a m a n učí 
příslušníky svého kmene i jakémusi interak
t i v n í m u snění : sny o t o m t é ž p ř e d m ě t u se 
zdají dvěma nebo více l idem. Indiáni si své
ho š a m a n a vážili také proto, že umí navště
vovat jejich sny. 

Na seminářích aktivního snění někdy cvi
číme p o d o b n é věci. N a p ř í k l a d j sem měl s p o 
lečně s j edním s tudentem sen o ženě, která 
mi ukazovala meruňkový sad jejího dětství. 
V m é m snu jsem ji požádal, aby utrhla j ednu 
m e r u ň k u na důkaz, že j s m e snili spo lečně . 
O n a ale dala přednost tomu, že p r o m ě n i l a 
meruňkový strom v břízu. Na základě stovek 
takto sdílených snů mezi přáteli a rodinnými 
příslušníky j sem přesvědčen, že transforma-
tivní a léčebná síla je značná a dokonce sy-
nerg ická. M o ž n á j e právě tohle klíč m n o 
hých š a m a n s k ý c h technik a právě z těchto 
d ů v o d ů je toho m n o h o , co bychom se od ša
m a n ů mohli naučit. 

W a n d a Burchová je léčitelka a pracuje se 
m n o u na metodě aktivního snění už o s m let. 
l o . /. bude lěčitelkou i způsob, i.tk vyléčit 

těžkou n e m o c , zjistila ze svých snů. V prů
běhu života měla stále se opakující sen: „ B ě 
ž í m , t a n č í m ú z k o u u l i č k o u . R o z e z n á v á m 

přátele a příbuzné, kteří již zemřeli. Na kon

ci v idím dřevěné dveře a vím, že když nimi 

projdu, zemřu. Ale opakují mi, že m á m ještě 

čas, až mi bude 43 let." 

První takový sen měla W a n d a když jí bylo 

22 let. Tenkrát na úzké chodbě potkala jen 

několik zemřelých. Když se jí stejný sen zdál 

ve 43 letech, byla chodba plná. Zjistili jí ra

kovinu. 

V j e d n o m z těch s n ů byl na palubní desce 

vozidla, ve kterém jela, velký k o m p a s . K d y ž 

se podívala dovnitř, uviděla spoustu hvězd, 

rozbíhajících se ze středu. Ve snu j i napadlo, 

že má rakovinu prsu. Šla si tedy dát udělat 

m o m o g r a m , ale byl n e g a t i v n í . S e n se ale 

opakoval. Šla tedy za j iným lékařem a necha

la s i u d ě l a t b i o p s i i . P r o k á z a l o s e , že má 

zhoubný nádor v levém prsu. Rakov ina j iž 

ale metastázovala v ce lém těle, j ako hvězdy 

v k o m p a s e . 

O n k o l o g byl ale chápavý a když mu W a n 

da pověděla o práci se sny, radil jí pokračo

vat v tom. Její „spojenci" ve snech jí poradi

li, c o m á d ě l a t , a b y s e r a k o v i n n é b u ň k y 

zmenšily na co nejmenší velikost. Při příští 

návštěvě v nemocnici se zjistilo, že metastázy 

ustaly. Přesto se ale rozhodli, že operace je 

nevyhnutelná. I tady p o m o h l sen. V týdnu, 

kdy se měla konat operace, se W a n d ě zdálo, 

že p o d pos te l í ob jev i la v e l k é h o n e t o p ý r a . 

„Chyti la j sem ho. Rozlomila mu hlavu. Pak 

jsem hodila dolů ze schodů hrst hvězd, které 

se proměnily v ostrý nástroj a .prorazily zeď. 

S t r o p byl pokryt m a l ý m i netopýry. C h t ě l a 

jsem po Robettovi, aby mi p o m o h l . Hubi l i 

j s m e n e t o p ý r y , j e d n o h o p o d r u h é m . P a k 

jsem se vrátila do postele a usnula j sem." 

T e n t o sen p o m o h l W a n d ě rozhodnout se 

souhlasit s masivní chemoterapií po operaci. 

Její stav se rychle lepši l . P a k ale zas lechla 

zprávu o t o m , j ak j edna slavná herečka ze

mřela po m a r n é m šesti letém boji s rakovi

nou prsu. W a n d a začala plakat, že zemře. 

J e d n é noci se mi v hypnózou navozeném 

snu zdálo, že W a n d a sedí obklopena žebrač-

kami, paralyzována d v ě m a hady před sebou. 

C h ň a p l j s e m po h a d e c h a z a m o t a l j s e m je 

vzájemně k o l e m sebe . V t o m se p r o m ě n i l i 

v p e v n o u zářící hůl, a já se t o u holí dotk l 

Wandy. O k a m ž i t ě zmizela. Co jsem to udě

lal, pomyslel j sem si, ale p a k j sem ji spatřil, 

jak lé tá v z d u c h e m , p l n a ž i v o t a a r a d o s t i . 

D r u h ý d e n r á n o m i W a n d a vyprávěla, ž e 

měla sen o tom, jak j sem ji zaplavil světlem. 

Probudila se naplněna radostí, vitalitou. Sen 

byl tak živý. 

D n e s W a n d a léčí, p o m á h á j iným naučit se 

snít, a říká: „ J s e m živa, protože sn ím." M y 

slím, že totéž by se da lo říci i o nás všech. 

Robert Mossje Australan. Delší dobu se za
bývá studiem tradičních šamanských technik. 
Vede kursy integrovaného snění. 

Přeloženo a upraveno z časopisu 
Shaman 's drum, jaro 1994 



Vše ve vesmíru je propojené, jakmile to pochopíme, nepotřebujeme už cestovat 
stovkami mysli abychom to dokázali a mrhat tak svými psychickými silami. 

Můžeme sedět na své židli a vědět, že neviditelná vlákna propojuji všechno ži
vé se Sluncem nad námi a hvězdami pod našima nohama. 

Charles Upton 

N i k d o z nás nesní sám. N i k d o z nás nesní jen sám pro 
sebe . V té ne jh lubš í rov ině j s m e vš ichni s p o j e n i . 
Všichni sdí l íme spoustu rovin. To jen na povrchu 
všeho máme dojem, že jsme odděleni, rozděleni. Sny, 
zvláště ty společné, sdílené, mohou být velmi dobrými 
leky. 

J o s e p h Campbel l pomáhal v roce 1984 organizovat půlroční tcle-

patický kurs sdílených snů. D v ě skupiny deseti „snílků" s j edním ve

doucím každou sobotu v noci snili na společná témata a pokoušeli se 

ve svých snech navštěvovat. Poté své sny zapsali, poslali vedoucímu 

skupiny, který sny zpracoval a rozeslal je, spolu s doporučením pro 

další snění, opět zpátky všem účastníkům. P o d o b n ý projekt o dva 

roky později také potvtdil, že je nejen možné sdílet sny, kolektivně 

na snových tématech pracovat, ale že se takto člověk může velmi 

hlubinně psychicky měnit a rozvíjet. 

Výzkumníci brzy zjisrili, že všechno, co dělají, funguje. Č a s t o j i

nak, než jak si naprojektovali, ale to na výsledcích nic neměnilo. N a 

příklad si řekli, že se ve společném snu sejdou v kruhovém sále vy

kládaném lapisem lazuli. Většině z nich se ale zdálo, že se sešli v sále 

vykládaném černým m r a m o r e m . Nejprve se domnívali, že se sešli na 

špatném místě, ale pak jedna znich poznamenala: „ J a k by to mohlo 

být nesprávné místo, když j s m e se tam všichni sešli?" 

J i n á skupina se rozhodla, že se ve snu vždy po tři noci po úplňku 

měsíce po dobu půl roku sejdou na schodišti Metropol i tního muzea 

Cestovatel v říši společných snů obvykle prochází několika fázemi: 

1) volání (jednotliví účastníci snových setkání se hledají, sem t a m 

některý z nich ještě pochybuje) 

2) odpoutání (od toho, k č e m u je člověk připoután, nebo od právě 

nabyté volnosti) 

3) nalezení cesty (individuálně nebo kolektivně - ve smyslu „bude-li 

nás víc, nebudeme se bát vlka nic) 

4) výzva novosti (pozor na pýchu z nově nabytých dovedností) 

5) stát se někým j iným (třeba Pipi punčochatou nebo J u n g e m , který 

z k o u m á „ a n i m u " ) 

6) vítězství a porážka (naučí se i prohrávat a zjistí, že právě prohry 

j sou pro duchovní vývoj nejlepší) 

7) transcendence (sny o schodišt ích a bránách označují duchovní 

proměnu) 

8) přiznání (zvláště ve skupině) 

9) zlatý stín (stín každého je stále zlatější) 

24 Mana - zima 1996 





Kdo vlastně je Joan Halifaxová? Horolezec? Ces
tovatel — dobrodruh? Je i není. Joan Halifaxová 

je ředitelkou centra pro duchovní studia v ho
rách nedaleko Santa Fé v Novém Mexiku ve 
Spojených státech. Vystudovala medicínskou an
tropologii se specializací na psychiatrii a nábo
ženství. Je i zakladatelkou a ředitelkou Ojai 
Foundation, nadace umístěné v kalifornském 
Ojai. Známá je však také jako spisovatelka. 
Kjejím nejznámějším knihám patří Shamanic 
Voices (Hlasy šamanů, 1979) a Shaman: The 
Wounded Healer (Šaman: Raněný léčitel). V ro
ce 1993představila svou zatím poslední knihu 
The Fruitful Darkness (Plodná temnota), ve kte
ré shrnuje bohatou zkušenost svého života — cestu 

kařství karibské oblasti. 
V roce 1972 se zájem Halifaxové definitivně 

přenesl z „rěla" na duši. J iž počátkem 70. let se 
J o a n setkává s psychiattem Stanislavem G r a 
fem. Český emigrant G r o f tehdy pracoval na 
federálními úřady sponzorovaném projektu 
Marylandského výzkumného centra, jehož 
smyslem byl výzkum terapie za použití L S D . 
G r o f pokračoval ve výzkumu působení L S D 
započatém již v Cechách, v pražském Ústavu 
psychiatrickém. J o a n do té doby nikdy s halu-
cinogeny neexperimentovala, leč ve snaze po
chopit, oč v této práci jde, také ovšem v rámci 
práce s umírajícími pacienty, se zapojila do 
Grofova experimentu. Nakonec si prošla vel-

svou cestou. V následujících třech letech J o a n 
spolupracuje se slavným mytologem Josephem 
Campbel lem. Výsledkem je atlas světové my
tologie. Vydává také knihu Way of Animal Po
wer. J o a n pracuje v nakladatelství M c G r a w 
Hill a pokračuje ve výzkumu lékařské etnobo-
taniky pro Peabody muzeum v Harvardu. 
„V době, kdy jsem pracovala s Josephem 
Campbel lem — bylo ro v N e w Yorku - jsem 
měla nádherný živý sen. Seděla jsem v dřevě
ném srubu kanadských domorodých Indiánů. 
Kráčela j sem po krásné louce vstříc velkému 
kruhu mužů a žen. S každým krokem jsem se 
však vznášela výš a výš. Nejprve jsem se toho 
všeho lekla, ale pak se ke mně začali přidávat 

duchovního hledání. „Můj život je mi nástro
jem, pomocí kterého experimentuji s Pravdou," 
říká. Joan Halifaxová je tedy nejspíš tím, co by
chom mohli nazvat „duchovní horolezec" či „do
brodruh mysli", především je však to, čemu se 
dnes říká „duchovní učitel". Jako psycholožka 
jistou dobu pracovala s umírajícími lidmi. 
Dlouhá léta studovala zen buddhismus. Jako an-
tropoložka studující etnickou kulturu žila v di
vočině mezi příslušníky různých domorodých 
kmenů. Joan se specializovala na studium ša-
manských praktik a kmenových tradic všude po 
světě. Pořádala poutě na svatá místa a do těch 
nejvzdálenějších oblastí světa, aby tam zkoumala 
rituály, umění i architekturu žijících potomků 
dávnověku. Dnes učí ve svých kursech podivu
hodnou směs šamanství a buddhismu, hlubinné 
ekologie a léčitelství, moderních duchovních 
technik a tradiční meditace. Joan je jednou 
z předních osobností hnutí New Age. 

• 
J o a n nejdříve absolvovala svou pouť akade

mického vzdělání. Studium antropologie na 
universitě ukončila v roce 1963. Poté čtyři ro
ky spolupracovala s muzikologem Alanem Lo-
maxem na Kolumbijské universitě. Cíl: etno-
logické srovnávací studie některých 
„primitivních" pěveckých a tanečních stylů. 
Následně publikovala řadu prací. Ještě později 
odjíždí do Paříže, kde získává doktorát z lékař
ské antropologie. V roce 1970 se J o a n mohla 
zúčastnit části průběhu sedmiletého rituálu su-
gui, který jednou za 53 let provádí jeden afric
ký kmen v Mali. Po návratu do U S A pracuje 
jako antropoložka floridské university v Mia-
mi. Jej ím oborem bylo studium přírodního lé-

mi zajímavou zkušeností: dostávala L S D kaž
dý týden po následujících devět měsíců. 

„Zjistila jsem, jak neuvěřitelně hlubokou 
a neskutečnou psychiku m á m . Nesčetněktát 
j sem prožívala archetypální zkušenosti. M n o 
hokrát j sem se znovu narodila, experimento
vala j sem při tom se zkušenostmi vzdálené mi
nulosti ale také budoucnosti. Myslím, že můj 
muž byl fascinován i zhrožen z toho, co všech
no se ve mne stále hlubinněji otevíralo a co 
nemělo konce. Začala jsem vnímat telepatic-
ky." T í m manželem nebyl ovšem nikdo jiný 
než sám Stanislav Grof. Výsledkem těsné spo
lupráce Halifaxové a Grofa na romto projektu 
nebylo jenom jejich vzájemné citové vzplanutí 
a manželství, ale také velmi podnětná kniha: 
S. G r o f a J. Halifaxová: The Human Encoun-
ter with Death (Setkání člověka se smrtí). 

Když dnes J o a n na psychedelickou část své 
cesty vzpomíná, říká: „Bylo to nesmírně zají
mavé, čas však běžel a já se nemohla dobrat 
konce všech těch vizí. Moje tělo nakonec zača
lo protestovat. Brzy se ukázalo, že nic, co po
skytuje západní kultura, včetně těch nejmo-
dernějších psychoterapií či léčiv, mi zřejmě 
nepomůže najít kořeny mé duše ani realizovat 
její skutečné možnosti. Cítila j sem nesmírnou 
touhu po vnitřní proměně, ale ani L S D ani 
moderní psychoanalýza nedokázaly můj hlad 
po rituálu ttansformace ukojit. Svých krizí 
j sem se nezbavila." Přišel čas učinit další od
vážný krok. J iž v roce 1970 J o a n objevuje ko
rejského mistra zenu Seung Sahna a později se 
také stává jeho žačkou. 

V roce 1977 se Halifaxová a G r o f po sedmi
letém manželství rozchází. Každý pokračuje 

i ostatní. Byla to velká extáze. Když jsem ten 
sen vyprávěla Josephovi, ten mi skepticky po
radil, abych přibrzdila a vrátila se „na zem". 
Vzala jsem si jeho radu k srdci a začala inten
zívně pracovat v Ojai Foundation v Kalifornii, 
asi hodinu jízdy od San Franciska." 

Indiánská vize však J o a n zůstala v srdci. N ě 
kdy touto dobou J o a n začíná pravidelně na
vštěvovat Mexiko a studovat tamní domorodé 
léčebné postupy. Jedním z jejích učitelů se stá
vá místní šaman don José zvaný také Matsu-
wa, což v domorodém jazyce znamená „Puls". 
Matsuwa žije vysoko v horách mexické Sierry 
ve vesničce El Colorín. D o b a jeho šamanské-
ho zaučování prý rrvala šedesárčtyři let. Mat
suwa často celé dny a noci zpívá posvátné pís
ně a provádí svou ceremonii. Je známým 
léčirelem. Až do svých réměř devadesáti let se 
vydával ze své vesnice na pouť dlouhou 250 
mil do Wirikuty, horské pouště ve středním 
Mexiku, kde je podle tradice Posvárná zem 
peyotu. Je znám svým zběsilým smyslem pro 
humor a neuvěřitelnou vitalitou. „Ziju už tak 
dlouho, že mi nohy začínají uhnívat v zemi," 
říká. J o a n ho ve svých vizích opakovaně vídala 
jako velmi starého orla se srdcem jelena. 

V dávných či „primitivních" kulturách byl 
šaman - medicinman či medicinmanka -
uchovatelem vize, osobou odpovědnou za ob
novu původních „ já" příslušníků kmene. J o a n 
brzy nabyla přesvědčení, že šamanská cesta 
může p o m o c při hledání původní identity na
bídnout i nám, moderním lidem. D o n José ji 
postupně zasvětil do tradiční disciplíny ozna
čované jako cesta válečníka. 

Podstatou této cesty je poznání a trvalé vé-
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domí, že všechno je posvátné. Válečníkův 
způsob vnímání z tohoto posvátného kruhu, 
obestírajícího všechno v životě i ve smrti, nic 
nevyjímá. I smrt a to, co s ní souvisí, je po
svátná. Válečníkova cesta je poznáním, že to 
nejhotší, co se mohlo stát, se již stalo a nezbý
vá tedy než vstoupit do života přímo, čelem 
a „bojovat". 

Když se podíváme do Oxfordského anglické
ho slovníku, objevíme, že slovo „war" - válka 
pochází ze statoanglického slova, označujícího 
zmatek. Právě tento zmatek máme na mysli, 
když hovoříme o válečníkově boji. Opravdový 
válečník je totiž ten, kdo pochopil, které mís
to je bojištěm. Bojiště totiž není někde mimo 

rádio a slyšíme je mluvit. Pustíme si televizi 
a můžeme vidět jejich staré, moudré tváře. J o 
an udělala experiment: sedla na letadlo, pře
stoupila do džípu, pak do kanoe a doslova bě
hem několika hodin vstoupila do kultury 
naprosto jiné než je kultura západu — byla me
zi nimi. Ocitla se v Jižní Americe, v Mexiku, 
v Barmě, v Tibetu a seděla u nohou kmeno
vých stařešinů a naslouchala jejich moudrosti. 
Pochopila, že jde o moudrost, která dokáže 
hluboce ovlivnit naše životy - a která by snad 
mohla ovlivnit i osud této těžce zkoušené pla
nety. 

V našem západním světě pozorujeme všude 
kolem sebe stres, zoufalství a bezmoc, jako by-

su). Jejich „normální vědomí" se dostává do 
nenormálního stavu nepořádku. Pro západní 
psychiatrii je to příznak šílenství. 

Jen malé srovnání, pokud jde o nadání k vi-
zionářství. V kultuře huicholských Indiánů 
existuje mnoho šamanů. Nejde o každého pě-
tistého člověka, ale je j ím těměř každý pátý. 
U křováků kmene Kung mají tuhle m o c všich
ni muži. 

V jakém vědomí žije šaman? Jeden příklad. 
Když se téměř devadesátiletý šaman don José 
Matsuwa dostal s J o a n (v r. 7 7 ) do N e w York 
City, nikdy předtím neviděl sníh, nikdy nebyl 
v podobném městě a přece j ím procházel v na
prostém klidu a velké pohodě. Procházka N e w 

nás, ale je uvnitř - v nás. Válečníkova cesta 
nás vede dovnitř, do vnitřního světa. T a m se 
odehrává šamanský boj. Šaman prochází mi
mořádnou psychomentální krizí, která jistě 
není neznámá ani většině moderních lidí. 
Rozdíl je ovšem v tom, že my, dnešní lidé, od
mítáme vzít na vědomí, že krize se týká právě 
nás a nejsme schopni této mimořádné příleži
tosti využít k vlastní pozitivní proměně. 

Jedním z důvodů, proč se Joan začala zajímat 
o šamanismus bylo, že ke krizi - „zranění" -
tohoto typu došlo i v jejím osobním životě. 
Hledala pak nějaký model (vzor) v kultuře 
a historii, protože to, co se přihodilo jí se ne
stalo jenom jí, ale mnoha a mnoha j iným zá
padním lidem. Přišla na to, že tento model 
krize a jejího překonání je šamanský: člověk tu 
prochází strhujícím procesem proměny; ten, 
kdo vchází dveřmi zranění se sám postupně lé
čí a po sebeptoměně se vrací posílený a zdra
vý. I J o a n si prožila svou „akutní šamanskou 
krizi", pocit absolutního vnitřního zmatku, 
pocit rozčtvrcenosti — jak šamane charakteri
zují rozbytí osobnosti, uvedení duše a těla do 
stavu chaosu. Dnes víme, že tím, kdo do pale
olitické kultury vnesl posvátný vhled, byl prá
vě šaman. Těžištěm šamanského mystéria byl 
vždy jedinec. Jedinec, který v sobě probudil 
pocit posvátnosti všeho života, včetně života 
všedního. 

J o a n ke svému překvapení zjistila, že bytost 
šamana s námi na této planetě stále ještě žije. 
Životní formy paleolitického období, způsoby 
našich předků žijících před tisíci a tisíci lety, 
existují patalelně vedle nás. Existují tam, kde 
ještě existuje divočina. N á h o d o u si pustíme 

chom žili v jakémsi neustálém válečném napě
tí. Z určitého úhlu pohledu to skutečně válka, 
permanentní boj, je. Dokládá to naše vnitřní 
zkušenost. Přesto není nutné, abychom se stali 
oběťmi této všední války a podlehli trvalému 
duchovního zmatku. Díky Carlosu Castane-
dovi, Michaelu Harnerovi, Barbaře Meirhof-
fové, J o a n Halifaxové a dalším antropologům 
a jednotlivcům, kteří odešli do pole v dobré 
naději a pokoře, se podařilo šamanský model 
dostat do povědomí západní kultury. 

Učení J o a n Halifaxové se může zdát bizarní, 
avšak odráží její osobní duševní cestu, která je 
koherentní a má hlubokou vnitřní logiku. H a 
lifaxová hovoří o ekologickém buddhismu 
a obrodě indiánského náboženství (ten, kdo 
zná sborník Dharma Gaia - u nás vydal C a d 
press - ví, o čem je řeč). „Myslím, že američtí 
Indiáni m o h o u buddhismu pomoci vrátit se 
zpátky k zemi. A buddhisté m o h o u Indiánům 
pomoci nalézt cestu míru," říká Joan. 

Když se žáci J. Halifaxové zeptali, zda v naší 
západní společnosti plní někdo roli šamana, 
J o a n odpovědla: „Jistě, takových lidí není má
lo. Problém je ovšem v tom, že v naší západní 
kultuře byla úroveň vědomí definována podle 
toho nejnižšího obecného průměru — tzv. 
„normality". Pto šamana však je ovšem vědo
mí mnohem širší kategorií. Jeho součástí je 
transpersonální, psychodynamická zkušenost, 
uvědomělé bdění, přístup k nevědomí i k nad
osobním obsahům. Jednotlivci, kteří mají po
dobný potenciál vědomí, bývají na západě 
hospitalizováni a definováni jako blázni, neboť 
součástí procesu realizace šamanského poten
ciálu je i zážitek naprostého nepořádku (chao-

Yorkem mu byla jako jeden z těch snů, jež se 
mu zdají, když si vezme peyotl; jeden z těch 
snů, které se mu zdají, když nespí, když bdí 
nejvíc jak lze bdít. Ať už je právě někde v ku
kuřičném poli, uprostřed své vesnice a nebo 
uprostřed N e w Yorku, všechno má kvalitu 
snu. Účastní se toho všechny smysly, účastní 
se celá mysl a on tomu rozumí tak, že jeho 
džob je tancovat každý sen co nejvíc bděle, 
uvědoměle. To je vše. T a k svůj život tančí don 
José. 

Počínaje rokem 1984 začíná Joan Halifaxová 
spolu s ostatními lektory a organizátory Ojai 
Foundation účastníkům a návštěvníkům to
hoto centra prezentovat široce pojatý program 
transformace osobnosti a vědomí, kombinova
ný z poznatků domorodých Indiánů, tradič
ních kmenových způsobů, šamanských tech
nik s postupy muslimské (dervišské tance) 
a buddhistické tradice. Název zní: Probuze
ní ze snu— Cesta válečníka. 

„Dnes se nám zdá, že se naše kultura ocitla na 
stupni nejzazšího rozdělení, absolutního roz-
kouskování — tím je naše doba velice typická. 
Řítí se na nás něco, co bych nazvala absolutní 
popuzení. J s m e v momentu, kdy vývoj celé 
planety může ovlivnit čin jednotlivce. J a k ve 
směru pozitivním, tak negativním. I velmi 
prostý čin může osud této planety obrátit 
směrem k absolutní destrukci, nebo směrem 
k absolutní velkoleposti. To je další důvod, 
proč mne dnes tak zajímá válečník," říká J o a n 
Halifaxová. „Když říkám válečník, nemyslím 
tím samozřejmě vojáka. Voják nemá žádnou 
vnitřní autoritu. Voják přijímá rozkazy vnější 
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a nikoli vnitřní autority. Válečník naopak 
operuje z pozice naprosto realizované vnitřní 
autority." J a k řekl ve své knize Jediná revolu
ce Krishnamurti: „ T a jediná revoluce, která 
má smysl, je revoluce uvnitř. Jediná válka, kte
rá má význam, je vnitřní válka. Je absurdní 
snažit se o jakýkoli boj m i m o duši." N e b o , jak 
říká C h o g y a m T r u n g p a Rinpoče ve své knize 
Shambhala: The Sacres Path ofthe Warri-
or. „Válečník je ten, kdo má odvahu čelit sám 
sobě." 

J o a n zprostředkuje cestu válečníka, jak se jí 
naučila u svého indiánského učitele dona José, 
nebo u Rychlého jelena (Swiftdeer). Jedním 
z důležitých stupňů učení je umění rozpoznat 

Strach. Je to nepřítel, kterého je možno překo
nat tak, že svou osobní historii přeneseme na 
úroveň vědomého probuzení. N ě k d y k tomu 
dojdeme zkušeností „bláznovství", j indy pro
střednictvím ceremoniální zkoušky nebo 
mnoha různých psychoterapeutických tech
nik. J d e o nezbytný aspekt sebeprobuzení. 
Tento první krok se zdá velmi jednoduchý, je 
však i nesmírně obtížný, protože všichni větši
nou žijeme v iluzích vlastní mytologie, z níž 
při svém uvažování i jednání vycházíme. Když 
se vám podaří transformovat svou osobní his
torii a dokážete akceptovat svou stínovou při
rozenost (přirozenost ve stínu), když dokážete 
tančit se svými temnými monstry, objeví se 

ženskosti. Souvisí však i se zkušeností smrti, 
kouzla a změny. Jakmile j sme poznali svou 
osobní historii na J ihu a věnovali pozornost 
svému systému víry na Severu, uvědomujeme 
si, že existuje fyzická zkušenost, jež je m i m o 
jakýkoli systém víry, jež je nezbytná a osudo
vá. Je to zkušenost umírání a smrri. Smrt je 
nepřítelem, se kterým se setkáváme na Zápa
dě. Z d e opravdu začínáme prohlubovat své 
duchovní chápání. 

Pochopení utrpení je ro, co Buddhu přimě
lo angažovat se ve světě ve smyslu ukončení 
tohoto utrpení. Buddha došel k poznání, že 
veškerý život je charakterizován utrpením. Ro 
díme se, stárneme, umíráme. M í t lidské tělo, 

svého nepřítele: válečník má čtyři hlavní ne
přátele, kteří ve skutečnosti trápí kteroukoli 
lidskou bytost. „ R á d a bych o této věci pro
mluvila z hlediska učení medicínského kola, 
jež pochází z Želvího ostrova, jak Indiáni na
zývali svou americkou vlast. T a k é bych o všem 
ráda pohovořila z hlediska buddhismu, proto
že v Mahajánovém světě - to jest, ve světě ze
nu a tibetského buddhismu - existuje role 
Bodhisattvy. Bodhisatrva je pokročilou lid
skou bytostí, jejíž dobrovolný návrat na zemi 
je motivován touhou zbavit všechny cítící by
tosti utrpení, touhou jednat pro dobro všech. 
Bodhi znamená „probuzení" nebo také „bdě
ní" a sattva znamená „bytost". Bodhisattva 
znamená probuzenou, bdící bytost. Když pát
ráte v sánskrtu, zjistíte ke svému překvapení, 
že toto slovo značí „válečníka". Probuzený vá
lečník je bodhisattvou - tím, jehož mandátem 
je chránit všechny cítící bytosti před utrpe
ním. Opravdový válečník s nepřáteli tančí tak, 
že je transformuje ve spojence. Jeho ideou ne
ní dobývat a ničit, ale získávat na svou stranu, 
proměňovat. 

Čtyři nepřátelé válečníka jsou takové povahy, 
že s nimi můžeme věčně zápasit, ale můžeme 
s nimi také tančit, sblížit se s nimi. Lze to říci 
i jinak: naše setkání s nimi se pro nás může 
stát zkušeností absolutního osvícení. T o , co 
bývá zkušeností destrukce se může stát absolut
ní zkušeností instrukce. Instrukce znamená ne-
char se učit tím, před čím většinou chceme 
utéct. 

Tradiční učení šamanského kola říká, že mís
to prvního nepřítele je na J ihu. J ih je směrem 
důvěry a nevinnosti. Je to nepřítel nazvaný 

první kvalita válečníka. Je to postoj Pokory. 
Jestliže nemáme pokoru před vlastním živo
tem, jak můžeme mít pokoru před druhými? 

Sever je na šamanském kole směrem mou
drosti a logiky. Je to směr mysli. N a š e západní 
kultura nám do cesty staví jednoho zajímavé
ho nepřítele. T e n dokáže lidem jako jsem já 
a vy pěkně zamotat hlavu. Je to nepřítel zvaný 
(Moje) Pravda. Když o něm mluvím, musím 
se pokaždé smát. Vždycky si o sobě myslíme, 
že už toho víme dost a všechno je nám jasné. 
Ve skutečnosti j sme všichni docela pohlceni 
vlastním systémem víry. A týká se to právě ta
kových lidí jako j sme my. M á m e sice výjimeč
nou příležitost zkoumat své duše, ale v případě 
některých z nás je to provázeno spoustou ne
příliš šťastné pýchy. Myslíme si o sobě, kolik 
už toho víme! 

Nepřítel Pravdy působí především tam, kde 
systémy víry, našeho kulturního naprogramo
vání a psychologického podmínění zastírají 
náš názor. Abychom jed takové Ptavdy trans
formovali v nektar Poznání, je nutno dosáh
nout stavu absence jakýchkoli systémů víry 
vůbec. Je rřeba si uvědomit, že jakýkoli systém 
víry, který budeme mít, bude než zastírat náš 
výhled a limitovat naše životy. 

Co se stane, když nepřítele Jasnosti transfor
mujeme ve spojence? Kvalitou, jež se objevuje 
je disciplina H u m o r u . J s m e propuštění z pout 
svého systému víry a jakožto válečníci se sami 
stáváme autoritou, ktetá citlivě reaguje na kaž
dou situaci, okamžik za okamžikem, a to jak 
v běžném životě, tak v mimořádném způsobu 
vědomí. 

Západní směr tradičně souvisel s prožitkem 

to není nic než utrpení. A i kdybychom se ně
kdy zrodili v božské oblasti - jedné ze šesti 
oblastí popisovaných v Buddhové dharmě -
po té co bychom tam byli věky, zjistili by
chom, že i tam jsme smrtelní. 

Třetí možností proměny nepřítele na váleč
níkově stezce je pochopení utrpení a vlastní 
smrtelnosti. Je to umírání do živora; uvědo
mění, že smrt je ornamentem života. Pocho
pení duální jednoty života a smrti - to je to, 
co ve válečníkově duši otevírá vědomí absolut
ního soucitu. 

Když je nepřítel Smrt proměněn ve spojence-
znamená to, že smrt nevyjímáme ze své zkuše
nosti; naopak docházíme k porozumění vzta
hu mezi životem a smrtí. Smrt si zaslouží naši 
úctu, protože je právě tak posvátná jako sám 
život. Vždyť právě na pomezí života a smrti le
ží velká možnost absolutního osvícení. Jestliže 
si uvědomíme tuto možnost, můžeme si vy
brat: buďto zůstaneme v Čisté zemi, v doko
nale osvíceném stavu po smtti; nebo můžeme 
nechat proces pokračovat a vstoupit do slib
nějšího a šťastnějšího vtělení. Uvědomujeme 
si, že všechno je složeninou, která podléhá 
rozkladu a změně. Všechno je součástí věčné
ho cyklu příčin a následků. D o k o n c e i naše 
slunce, jež si symbolicky spojujeme s navěky 
probuzeným vědomím, jednoho dne zhasne. 
Proto ctíme Smrt. 

Východ je v mnoha tradicích dáván do sou
vislosti s nepřítelem nazývaným Síla. V našich 
životech trpíme absencí síly. Osobní moc, kre-
rá přináší mentální deformace, zkreslení a ilu
ze, která jenom vytváří problémy, to není ta 
skutečná síla. Určitě to není to, co by huichol-
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ský šaman don José Matsuwa nazval cupuri 
— síla životní energie. Ta pravá síla se neproje
vuje chamtivostí nebo manipulací. Právě na
opak. V síle, o které hovoříme, chybí osobní 
vůle, chybí v ní chtění. Když si někdo zatančil 
s mocí a prožil iluze a všechny deformace, kte
ré se pak v přirozenosti člověka objevují, když 
poznal osobní moc a dokázal tento jed trans
formovat v nektar, objevuje se kvalita odpo
vědnosti a Harmonie . T i , kteří j sou dokonale 
osvícení, mají na světě jen jedinou práci - na
vodit atmosféru větší rovnováhy a harmonie. 
Cokoli, co přispívá k disharmonii, vychází 
z místa, kde je ještě temnota. N á š mandát, na
še velká přísaha, náš pravý „džob" je snaha při-

Sahna. V temže roce potkává vietnamského 
mistra Thich Nhat H a n h a a v učení pokračuje 
p o d jeho vedením. 

Buddhistické učení hrálo v životě J o a n sku
tečně důležitou roli. Buddhismus nás poučuje 
o velkých lidských ctnostech, vznešenosti, jed
notě, energii, soustředění a moudrosti. S jejich 
pomocí může člověk po dobu svého fyzického 
života zde na Zemi rozsévar dobro a praktiko
vat buddhistické umění soucitu. J a k o v přípa
dě Joan Halifaxové, ovoce mnohdy velmi bo
lestivých zkušeností a krizí nám může pomoci 
nahlédnout do temnoty a odhalit nám tajem
ství subjektivního bytí, povahu naší pravé 
identity - buddhovy „pravé přirozenosti". 

jen vizionářskou moc snů, ale také plodivou 
sílu této mysteriózní „tmy". 

Své osobní i převzaté zkušenosti sestupu do 
tmy a toho, co označuje „hledáním zlata sou
citu v kamení utrpení" shrnuje J o a n i ve své 
knize Fruitful Darkness (cosi jako T e m n o t a pl
ná možností): „Bylo to počátkem 80. let," píše 
Joan. „Procházely j sme se s několika dalšími 
ženami po pacifickém pobřeží, šly písečnou 
pláží k j ihu a směřovaly do oblasti zdejší pří
mořské divočiny. Padal soumrak a najednou 
jsme před sebou uviděly delfína, krerý uvízl na 
mělčině nedaleko od břehu. Jeho kůže už byla 
značně suchá a ztěžka popadal dech. Bylo nás 
tu několik žen a tak jsme daly dohromady své 

spět k větší harmonii a pomoci omezit utrpe
ní. Taková je odpovědnost Bodhisattvy. 

To jsou tedy čtyři nepřátelé válečníka: ne
přítel Strach, nepřítel Pravda, nepřítel Smrt 
a nepřítel Síla. Když je postupně překonáme, 
dostaneme se ke čtyřem kvalitám válečníka: 
postoji Soucitu, disciplíně H u m o r u , odhodla
nosti k Úctě a odpovědnosti k Harmonii . 

• 

V Ojai se pořádaly pravidelné intenzívní 
pětirýdenní kurzy. Byla to jakási „olympiáda 
ducha", jak to Joan později nazvala. „Bylo to 
především ekonomické riziko - udržet všech
no pohromadě a v chodu stálo spoustu ener
gie. Za pět let už tímto kalifornským centrem 
procházelo 1 500 účastníků ročně. Ojai dokon
ce ve spolupráci s universitou ve Vetmontu 
udělovalo diplomy interdisciplinárních studii. 
Pro Ojai se brzy podařilo získat přednášky ta
kových osobností, jako např. básníka Roberta 
Bly, etnobotanika Terrence McKenny, mistra 
aikida T h o m a s e C r u m a nebo náčelníka kme
ne Lakotu Black Elka (mladšího). 

J o a n vzpomíná: „Kdyby mi někdo pár let 
předtím řekl, čím vším se budu zabývat a za 
co všechno budu zpodpovědná, obrátila bych 
se a utíkala pryč. Ředitelkou centra v Ojai 
jsem byla několik následujících let. Pracovala 
j sem na desítkách programů současně. Setká
vala se tu největšími osobnostmi doby, ale ta
ké s případy těch nejtěžších psychických po
ruch mezi lidmi z řad účastníků. Denně bylo 
nutno řešit stovky problémů, každý rok znovu 
hrozila možnost krachu. J o a n pomáhala denní 
meditace a soustředění. Až do roku 1985 se 
účastnila sezení pod vedením mistra Seung 

„Pokoušíme se při našich setkáních promě
nit kamení osobního utrpení v ovoce soucitu 
a láskyplné služby druhým. U č í m e se zacházet 
se svým utrpením i s utrpením druhých. Zjiš
ťujeme přitom, že utrpení je dokonalý prostře
dek osobní transformace. Utrpení je ponor do 
tmy, ze které si lze přinést světlo. U č í m e se 
domorodým a tradičním šamanským techni
kám a buddhistickým metodám jak kultivovat 
soucit." 

Komunita v Ojai, to byl model možností: 
lidských i duchovních. J o a n tam pracovala až 
do roku 1990. V temže roce začíná spolupráci 
s nadací Upaya, kde vede kursy meditace a kur
sy hlubinné ekologie, šamanské léčebné kursy. 
H o d n ě času reď tráví v Mexických horách 
a v buddhistických centrech. Organizuje jakési 
novodobé iniciační obřady, kterým říká „kon
trolované katastrofy". Světlo se skrývá para
doxně právě tam, kde se temnota zdá nej-
hlubší. 

Ano, tma dokáže učit. V íme o tibetských 
mniších, kteří na celé měsíce, někdy i roky, 
zůstávají „zazděni" ve svých celách či skalních 
poustevnách, aby v této plodné tmě a v osa
mění hledali světlo osvícení. J o a n Halifaxová 
vzpomíná: „Když mi byly čtyři roky, dostala 
jsem obrnu a reakcí na silné dávky antibiotik 
bylo, že j sem na dlouhé měsíce úplně oslepla. 
Celé dlouhé dny jsem trávila úplně sama, ve 
tmě, bezmocná a opušrěná. Pak však slepota 
stejně rychle jak přišla i odešla a já na všechno 
docela zapomněla. Až při j ednom kursu v Esa-
lenu jsem se při hypnotické regresi do tohoto 
stavu na půl hodinky vrátila." J o a n si později 
při studiu šamanských metod uvědomila ne-

chabé síly a snažily se ho přesouvat zpátky, 
blíž vlnám příboje. Delfín však jen znovu 
a znovu uvízl v písku. Pokoušely jsme se s ním 
znovu pohnout, tentoktáte však, stržen zpátky 
vlnou, zachytil jednu z žen a poranil jí nohu. 
Začínala být tma. Delfín se vodě nepřiblížil 
ani o píď. A tak jsme u něho zoufale seděly 
a snažily se zvlhčovat jeho kůži mořskou vo
dou. Snažily j sme se mu usnadnit dýchání. 
Takhle j sme s ním vydtžely po tmě celou noc. 
Když začalo svítání, vypravila j sem se do blíz
kého podniku těžícího v dunách písek. T a m 
mi umožnili telefonovat o pomoc. Obvolala 
j sem celou Kalifornii, ale výsledkem bylo jen 
naprosté zoufalství. Samy jsme nevěděly co si 
s tímto umírajícím tvorem počír. Nešlo opus
tit ho, nechat ho být a jít dál po svých. Snažila 
jsem se dovolat „profesionálů". Ani ti však ne
věděli. Jedni měli příliš práce, druzí prosrě ře
kli: N e d á se nic dělat, delfíni teď často ztros
kotávají na mělčině - prostě se to stává. Když 
jsem se vracela z kanceláře, všimla jsem si za
parkovaného tahače a o kus dál obrovského 
rypadla, používaného na shrnování a nabírání 
písku. Netrvalo dlouho a já se k delfínovi vra
cela sedící ve velké lžíci rypadla. Z výšky té
hle ocelové mašiny jsem mohla vidět delfína 
chyceného v písku a vedle něho meditující že
ny. Kontrast mezi tímhle strojem a umírajícím 
tělem mořského tvora byl na prvý pohled ne
smírně bolestný. Když se začala obrovská lopa
ta klonit i se m n o u k zemi, zmocnila se mě sil
ná křeč pochybnosti. Marného heroismu bylo 
dost, myslela jsem si. Už by to stačilo. Přesto 
j sme to udělali. Přesunuli j sme delfína opatrně 
z jeho písečného lůžka na tahač a odtranspor-
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tovali ho do nepříliš vzdáleného akvária. Del
fín tam krátce p o t o m zemřel. 

V dalším týdnu jsme se vracely týmž místem. 
Delfínovo utrpení, které prohloubilo pocit na
ší vzájemnosti, bylo stále s námi. Znovu jsme 
si vzpomněly na jeho oči plné únavy a vyčer
pání, když se podařilo vyzdvihnout ho na ta
hač. Našly j sme jeho otisk v písku omývaný 
vodou a tiše jsme si sedly vedle. Pak jsme šly 
dál. V ten den jsem se naučila, že praxe ne
ubližování a harmonie může někdy znamenar, 
že stačí neudělat nic nebo jen velmi málo." 

T a k jako v tomto příběhu s delfínem, někdy 
nevíme, kdy je čas nechat věci být, setrvat 
v klidu, v tichosti. Vskutku, výrazem milující 

postupné rozvazování uzlů na duši. Všechno 
se rozváže, až je člověk zbavený všech příměsí 
a nečistot. Je čisrý a průhledný. Pro sebe i pro 
druhé. Prakticky to znamená umění zastavit se 
a uklidnit. Umění každý den v sobě rozvinout 
ticho a klid, realizovat v sobě vnitřní mír, vy
rovnanost a láskyplný soucit ke všem a ke vše
mu. 

Č í m dál více prostoru ve svém učení a před
náškách věnuje J o a n Halifaxová hlubinné eko
logii. „Tradiční šamanství, buddhismus i mo
derní hlubinná ekologie nás vyzývá, abychom 
své ucho položili na zem, přitiskli je k tělu na
ší planety, a pečlivě naslouchali, oč tu ve sku
tečnosti běží. J d e o umění naladit se na plane-

logického času. Stromy nás učí trpělivosti 
svým zakořeněním v pří tomném momentu. 
Trpělivost, to je umění žít plně v přítomné 
chvíli. Je potvtzením každé věci, každé bytosti 
jaká je, v jejím vlastním smyslu. Je to akcepto
vání věcí, jaké opravdu jsou. Je to osvobození 
od naděje i sttachu. Přirozená trpělivost se za
kládá na nepředpojatém, nestranném proudu 
mysli. 

T o , co nám může poskytnout divoká příro
da, je Energie. Přirozená vitální energie. Když 
jsem před lety vzala šamana dona José do N e w 
York City, řekl mi, že energie, která je v N e w 
Yorku, není skutečná energie - není to kupu-
ri, jak nazýval „sílu životní enetgie". Oznámil 

laskavosti je nechat věci plynout a setrvávat 
v tichosti. V buddhismu se tato laskavost vyja
dřuje sanskrtským výrazem maitri a pálijským 
metta. Má svůj původ ve výrazu mitta, zname
najícím přítele, přátelství. Laskavost tedy zna
mená opravdové přátelství, vstřícnost k realirě 
všech věcí a všech událostí - s jejich radostí 
i utrpením. Taková laskavost a přátelskost vů
či Zemi, tento soucit a pokora vůči Zemi zna
mená pro ni i pro nás svobodu. V knize C a -
rlose Castanedy Tales of Power říká don Juan: 
„Jen když člověk tuto zemi miluje nekoneč
nou vášní, dokáže se zbavit svého smutku. Vá
lečník je vždycky naplněný tadostí, ptotože je
ho milovaná, totiž země, mu přináší 
neuvěřitelné dary... J e n o m láska k této velko
lepé bytosti může dát válečníkovu duchu svo
bodu; a svoboda, to je je radost, účinnost 
i klid tváří tvář sebepodivnějším událostem." 

Říká se tomu dar temnoty, která nese plody 
- schopnost vidět a prohlédnout hlubiny utr
pení, našeho i jiných. V tomto porozumění 
sklízíme ovoce pokory a soucitu. Thich N h a t 
H a n h jednou řekl: „Utrpení není nikdy dost." 
Jestliže se však zadíváme hlouběji do sebe, uvi
díme, že naše základní přirozenost je od utrpe
ní osvobozená, že ve své podstatě jsme v poho
dě a nic nám neschází — tam hluboko v sobě 
jsme kompletní a celiství. 

J o a n nerada hovoří o cestě osvícení, raději 
mluví o „cestě průsvitnosti", termínu psycho
loga Jamese Hil lmana. „Průhledný člověk je 
vnitřně tak čistý," říká, „že vidí do podstaty 
věcí. J d e o to žít a pracovat na sobě tak, aby
chom byli vůči světu tak průhlední, tak čistí, 
že i svět se stane průhledný pro nás. Je to jako 

tu. Vrátit se k dědicrví našich předků. 
Vždycky nám radili dávat si pozor na to, co ří
káme, jak a co j íme, jak a co myslíme. Celý 
svět vibruje myšlenkami a slovy, a jaké jsou 
naše myšlenky a slova, takový je i svět. Země, 
to je obrovský prosror pro naše vnímání, snění 
a myšlení. J d e o umění ztišit se a vyladit, po-
rozuměr dávným poselstvím, ukrytým v mor
ku našich kostí. J s o u to poselství z temnoty. 
Ze tmy věků, která je těhotná moudrostí 
a harmonií." 

• 
Víme, že buddhismus v naší přirozenosti od

haluje tzv. „Sest dokonalostí" — šestero kvalit, 
které jsou skryty v jádru osobnosti každého 
z nás. Když dokážeme rozšířit svou duši a po
jmout do sebe i širší přírodu, vidíme že těchto 
šest Buddhových dokonalostí pasuje i na celé 
stvoření, nejenom na člověka. J s o u pravdou 
divočiny, jsou pravdou hvězd i pravdou 
prázdného nebe. To je důvod, proč celé lidské 
generace odcházely hledat svou pravou přiro
zenost, svou vrozenou dobrotu, celistvost 
i prostotu do divočiny. 

Žijeme-li v souladu s přírodou, v harmonii 
a rovnováze, dostáváme se do stavu trvalé šle
chetnosti. V kmenových kulturách se tento 
stav vyjadřuje aktem očišťování, posvěcení 
a požehnání - j sou to „strategie", které zdů
razňují prázdnotu, ale také vzájemnou spoji
tost všeho. V buddhismu k ušlechtilosti do
cházíme, když ctíme kvalitu prázdnoty v sobě 
a zároveň si uvědomujeme své těsné příbuzen
ství se všemi bytostmi, se vším stvořením. 

Divočina nás učí trpělivosti - stačí se ponořit 
do šírého pomalu plynoucího toku jejího geo-

mi, že energie tohoto místa lidi zotročuje a za
bíjí, zatímco kupuri by j im dala svobodu. T u 
to „sílu životní energie" (mana) je možno najít 
na posvátných místech, u pramenů a ve vodo
pádech, v kamenech a skalách předků, v peyo-
tu, jelenovi i v kukuřici. Když jsme si pak zašli 
do jedné newyorské restaurace na řízek, odmí
tl to starý šaman vzít do úst. Řekl, že je to 
dávno mttvé. „Žádné kupuri," řekl. „V dáv
ných dobách existovala rovnováha, ta se však 
ztratila a tak přišla potopa, která všechno zni
čila, aby se svět mohl narodit znovu. Z d á se, 
že k podobné nerovnováze se schyluje i v této 
generaci; zapomněli jsme, kde je zdroj našeho 
života, slunce a posvárné moře, požehnaná ze
mě a nebe a všechno, co patří k přírodě. Jestli 
si rychle neuvědomíme proč žijeme, jestli ne
najdeme ztracený obřad a modlitby, znovu 
budeme čelit destrukci. Tentokrát však ne po
topě, ale ohni." 

T a k jako Huicholové odchází do Zacatecké 
pouště obnovit svou vitální energii, měli by
chom i my čas od času odejít do divočiny, 
abychom se pokusili probudit v sobě ztrace
nou přirozenou životní sílu. Nejlepší je vyrazit 
někam do lesů, do hor a tam se - m i m o civili
zaci — pokusit restaurovat sama sebe. N ě k d y se 
o kvalitě této přirozené energie hovoří jako 

0 nadšení Slovo nadšení - entusiasmus - zna
mená „s bohem v sobě". Pro mne to znamená 
jakýsi pocit sdílené božskosti, která prostupuje 
všechno stvoření. T o t o je ta energie, která drží 
vesmír pohromadě. Je to energie, která skrze 
nás tančí, zpívá, miluje, směje se a křičí. Je ro 
také energie smutku a hněvu, energie strachu 

1 agrese. Bez této vnitřní energie nemůžeme 
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žít. Bez ní nemůžeme transformovat sama se
be ani být transformováni událostmi a věcmi 
kolem nás. 

Přirozeným stavem následování proudící 
Energie je zkušenost samadhi- zkušenost při
rozené koncentrace. Koncentrovaná duše, jež 
si udržuje klidnou pozornost - samadhi - je 
ve spojení se všemi věcmi a všechny věci jsou 
ve spojení s ní. Topoly venku za oknem pro
vádí přirozenou koncentraci. Vrány a orli, kre-
ří odpočívají v jejich větvích splývají se stromy 
v kolektivním samadhi. I my jsme napojeni na 
tuto pavučinu spojení, tuto síť koncentrace, 
která je kontinuem rvoření. Napojení je zákla
dem pro vše obyčejné i vše zázračné. Pro víno 

tich," říká. „ N o h y se staly mými nejlepšími 
přáteli. Teprve až když jsem přežila ty nejne-
uvěřitelnější katastrofy a ty nejkrutější životní 
podmínky, začala j sem si svého těla opravdu 
vážit. Uvědomila jsem si jedinečnost spojení 
těla a mysli - jejich jednotu. Svůj život může
me realizovat jen pomocí svého těla. Ptoto je 
potřeba o tělo pečovat, statat se o něj. Proto je 
potřeba umět ho vychutnat, umět se s ním 
a z něho radovat. Jedině s pomocí těla může 
naše mysl dosáhnout osvícení." 

„Každý máme v sobě mapu změn. Proto ob
čas toužíme po návštěvě některé daleké exotické 
země. Ať už si toho j sme nebo nejsme vědomi, 
potřebujeme obnovu sebe sama právě tam, na 

hor je branou, ktetá spojuje nahoře a dole. Je to 
střed vaší koncentrace, vaší modlitby. Vnější 
i vnitřní krajina se v hoře serkávají. Pocit mís
ta se ztotožňuje s pocitem hory. Pocit místa je 
skutečný, když hora zmizí v krajině mysli. 

Sestupující poutníci po horách do života 
přinášejí poznání jistoty místa a daleké výhle
dy - vize. Jistota má svůj původ v nutnosti na
prostého fyzického zaujetí, které si hora vyža
duje. Poutníci po horách nacházejí potvrzení 
kontinuity všech věcí. T a k jako oblaka, řeky 
a skály, i hory nás vrací ke zkušenosti počátku 
všech míst a všech bytostí. Vrchol je všude 
a ve všem na vaší cestě vzhůru, chcete-li. I toto 
je umění průhlednosti." 

i krev, pro chléb i tělo. V samadhi neexistují 
žádné hranice. 

Další vrozenou kvalitou o níž hovoří Buddha 
je přirozená moudrost: mysl jasná jako zrcadlo 
a prázdná jako sám prostor. Moudrost je mat
kou soucitu, trpělivosti, energie i koncentrace. 
„Abych našla zdroj přirozené moudrosti, od
cházím do divočiny," říká J o a n Halifaxová. 
„ T a m jsem objevila kořeny moudrosti ve 
spontánním růstu veghetace tropických lesů, 
ve srážkách mlh a mraků nad jižními ostrovy, 
v hluboké obloze objímající v sobě vrcholky 
hor, v pohybech havrana plachtícího větrem. 
Všude v těchto přirozených světech nacházím 
pozornou mysl, nikoli mysl obtěžkanou kon-
ceptuálním poznáváním a promyšlenou život
ní strategií, ale „prázdnou" myslí, odpovídající 
přímo na svět. V divočině není žádná strate
gie. Je to místo, kde se Ptavda prožívá a vyja
dřuje bezprostředně a přímo. 

Všech šest Buddhových přirozených stavů 
dokonalosti je možno nalézt na půdě plodivé 
temnoty. T a t o plodivá temnota je místo, kde 
žije tajemství. Je jako temnota úrodné Země, 
která živí kukuřici i vránu, jako temná tvář 
bohyně a divočiny, jako zastřená hlubina na
šich duší. Plodivá temnota je ptincip, který 
spájí tři časy a čtyři světy. Je to spojující prvek, 
setrvávající v mezisvětě. Plodivá temnota je to, 
co prozařuje „oči soucitu"; je to princip duše, 
která sestoupila „dolů a dovnitř", aby nalezla 
skryté světlo a přirozenou energii." 

• 
J o a n Halifaxová patří mezi ty, kteří znovu

objevili význam posvátného místa a posvátné 
poutě. „Miluji chůzi po horách nebo po pouš-

takovém místě světa, kde se opět cítíme čerství 
a divocí. Taková místa poskytuje nejvíce divo
ká a nezničená příroda. Všichni hledáme cestu 
zpátky domů. Je paradoxní, že toho mnohdy 
musíme dosáhnout oklikou, přes cizí, vzdále
né země. Někteří z nás vykonávají podobné 
poutě zcela vědomě a záměrně, jiní činí rotéž 
nevědomky, podvědomě. Pto mne je každá ta
ková pouť duchovním hledáním v pohybu. 
Přesto, že většinou všichni jsme si vytkli určitý 
cíl, který cítíme kdesi před sebou a za kterým 
putujeme, to, co je nanejvýš důležité, je sama 
pouť. Nikoli cíl, ale cesta, říkají duchovní mis
tři. J e d n o u jsem zenovému mistru Bakerovi 
položila při dokusanu otázku: „Když jdete do 
kláštera, vydal jste se na určitou cestu. Když 
z klášteta vystoupíte, opouštíte tuto cestu. Co 
to, prosím, znamená?" A mistr mi okamžitě 
odpověděl: „Joan, jsi—lí na cestě, jsi v klášteře. 
Cesta je klášter." Ano, smyslem cesty není cíl, 
ale cesta. 

Na vrcholcích hor j sme začali a v horách ta
ké tuto pouť skončíme. „Když vyšplháte na vr
chol vysoké hory, můžete se sami sebe zeptat — 
kam jste to vlastně vylezli? Č e h o jste tím dosá
hli? Vrcholu hory? Výhledu? Ale kde je hora? 
- vždyť sama zmizela. Č í m blíž hoře jste, tím 
víc se hora zttácí. Č í m jste hoře blíž, tím víc 
jste horou. Stali jste se hotou, stali jste se vr
cholem, stali jste se výhledem, stali jste se prů
hledností. Jste jamabuši. 

H o r o u se člověk může stát pozorováním 
svého dechu. H o r a se zjevuje krok za krokem. 
Žije ve vašich svalech a kostech, tluče na bu
ben vašeho srdce. Nehnuté stojí jako Matka 
hor - Kailas v atmosféře našich myslí. M a t k a 

Cesta J o a n Halifaxové dobře reprezentuje 
osudy podobných hledačů všude po světě. Jako 
pro mnoho jejích vrstevníků, i k jejímu „pro
buzení" docházelo na pozadí amerického hnu
tí kontrakultury šedesátých let, která se stala 
kolébkou nového rozšířeného vědomí, nového 
pojetí individuální svobody a společenské od
povědnosti. T o , k čemu dochází během 80. 
let, všechny hlubinné společenské a j im odpo
vídající geopolitické změny, jichž jsme dnes 
svědky na planetární úrovni, odráží v jakémsi 
makroměřítku proměny vědomí vůdčích 
osobností nejrůznějších hnutí (souhrnně ozna
čované jako N e w age), které v posledních de
setiletích začaly mít vliv na naše duchovní 
a kulturní uvědomění a začaly pomalu promě
ňovat naši současnost. Snad by se dalo říci, že 
i cesta lidstva vůbec se v něčem může podobat 
cestě J o a n nebo hledačů jí podobných: žijeme 
vskutku výjimečnou dobu. Změny, které po
zorujeme kolem sebe, míří velmi hluboko. J a k 
se měníme my, mění se i celá společnost. Po 
letech hledání, omylů, planých nadějí a trp
kých zkušeností přichází čas nalézání, soucitu, 
skromnosti, ztišení a moudrosri. Cas objevu 
naší individuální zodpovědnosti za stav světa. 
Jestliže se zdá, že na jedné úrovni se systém 
rozpadá a chaos překrývá všechny naděje, na 
jiných, zatím spíše subjektivních úrovních, 
vznikají oázy hlubší stability, vnitřního klidu 
a míru. Lidé jako J o a n Halifaxová dokazují sa
mi sobě i nám všem, kteří o své sny a naděje 
zápasíme se svými pochybnostmi, že cesta je 
otevřená. 

(Připravili Blumfeld S. M. a V. Marek) 
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Starý Nagual si m n e 
našel v době, kdy Ca
rlos Castaneda postup
ně měnil rodiny čaro
dě jů . C a r l o s o p u s t i l 
Genara a sestry a zalo
žil svou čarodějnickou 
skupinu spolu s Florin-
dou, Taišou a Carolou. 
V původní rodině tak 
byla na jednou mezera 
a Carlos si nebyl jistý, 
co s tím. 

Já jsem v té době ces
tovala p o j i h o z á p a d ě 
USA a po Mexiku a zo
t a v o v a l a j s e m se ze 
smrti svého snoubence. 
Byla jsem učitelka špa
ně l š t iny a měla j sem 
rok volno. V Arizoně 
jsem potkala čaroděje, 
Indiána, k t e r é m u pro 
své potřeby b u d u říkat 
John Havran. Doporu
čil mi, abych s ním na 
nějaký čas zůstala a na
učila se něco o předko-
l u m b o v s k é A m e r i c e . 
Učil m n e staré magické 
rituály. Pak jsem pokra
čovala nějaký čas sama 
a až poté jsem se ocitla 
v Mexiku, kde jsem na
šla Car lose, j e h o pů
vodní skupinu a svého 
Učitele snění, kterému 
b u d u říkat Florentin. 

Podle učení Nagualů 
má moje energie p o d o b u 
Nagualky, ž e n y čarodějky, 
schopné stát se ženou Naguala n e b o vést skupinu čarodějů, 
což je pro existenci takové skupiny základním předpokladem. 
Nagualky jsou ztělesněnou záhadou. Všichni tedy doufali,-ze 
to b u d u já, kdo zacelí mezeru ve skupině po o d c h o d u někte
rých členů do Carlosovy skupiny. 

Čarodějové dokáží identifikovat energetický vzorec kohokoliv 
na světě. Energetický vzor je něco jako vrozená vlastnost. Kaž
dý člověk na světě by také mohl rozeznávat rozdíly mezi jed
notlivými lidmi. 

Mé učení sestávalo z práce se sny a dalších technik, které se 
m n o h o nelišily od těch, které Carlos popsal ve svých knihách. 
Já jsem se to ale učila navíc přímo ve snech. Jinými slovy, mu
sela jsem zvládnout ve snu si uvědomit, sestavit a transformo
vat žádaným směrem to, co jsem chtěla. To je moje cesta a to 
také nejčastěji cvičím. Přináší to m é m u vědomí energii navíc 
a nutí pobývat značný čas ve světě obyčejných i vědomých 
snů. Proto mi ve skupině říkají Ta která sní. 

Dokázat vidět život (i v obyčejném stavu všed
ního dne a obvyklé pozornosti vědomí) jako 
sen je vlastně velmi užitečná a efektivní 
meditace. Člověk si uvědomí iluzornost 
skutečnost i a m o ž n o s t i rozpust i t takto 
chápanou a vnímanou realitu to čirého bí
lého světla, jako se to podaří ve snu. 

V průběhu učení jsem 
občas dostávala infor
mace od starých Nagu
alů. Na tohle se m n e 
lidé často ptají: Jak se 
člověk dostane ke sta
rým čarodějům? Kde se 
pohybují? Částí m é h o 
údělu je více zpřístupnit 
možnost kontaktu s Na-
gualy i j iným l i d e m . 
Nagual opustí svět, ale 
je v n ě m stále pří to
m e n . O p u s t í p lanetu, 
ale stále může být částí 
života, jestliže pro n ě h o 
dokážeme vytvořit ener
g e t i c k ý v z o r b r á n y , 
vstupu. Někteří z nás 
mají schopnost neustá
le vycifovat j e h o pří
tomnost a umět se na 
n ě h o napojit. Jiným se 
to nikdy nepodaří . Tak 
to je. A tak to b u d e 
i v dobách, ke kterým 
s m ě ř u j e m e . Buď js te 
n a l a d ě n i n a p r v o t n í 
zdroj n e b o nejste. Buď 
dokážete cítit své učite
le, n e b o b u d o u jen ja
ko kouř z cigarety Indi
ána - stínem, nesmys
lem. Tam venku je ale 
d o s t uči te lů, aby za
chránili svět. 
Carlos, Florinda a Taiša 
byli vynikající učitelé 

a dokázali také d o b ř e 
vysvětlit smysl výuky. La 

G o r d a (Maria Tena), které 
jsem říkala žena Motýl, se v té době rozhodla nepsat, ačkoliv 
předtím psala často. Sestry a Genarové měli jiné starosti a do
ňa Soledad byla příliš o b c h o d n ě založena. Takže to zbylo na 
m n ě . Jak mi bylo řečeno, smyslem veškerého učení je naučit 
se vnímat energii přímo. Způsobů je m n o h o , a když to člověk 
zvládne, dokáže se pohybovat v kterémkoliv směru a plout, ja
ko Tao. Nagualové tomu říkají „létání". 

Abych to ilustrovala příkladem z m é h o „učení"... 
„Předměty nejsou tak pevné, jak vypadají," řekl John Havran. 

„Ani lidé. Jejich energii můžeš měnit a dokonce jí můžeš pro
cházet." 

„To mi říkáš, že můžeš procházet zdí, Johne?" zeptala jsem 
se z legrace. 
„A ještě víc," usmál se, položil mi ruce na ramena a já ucítila, 
že se upřeně dívá do m é h o levého oka. Cítila jsem se jako 
bych usínala, a přesto jsem byla stále bdělá. Říkal mi už před

tím, že tomuto stavu se říká Bdělé snění (Dreaming 
Awake). Pak jsem ho viděla jakoby zdálky. Byl 

už velice maličký, když se náhle začal zvět
šovat a otevřel v m é m těle nějakou trhlinu, 

kterou do mě vstoupil. Celé jeho velké tělo 
se do mě vešlo a už nebylo přede mnou, 
ale uvnitř. A pak se znovu objevil. Zírala 
jsem na n ě h o s otevřenou pusou. 
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„Nagualové tomu říkají páření," žerto
val. 

Zůstala jsem neschopna slova. 
„Chceš abych tě naučil létat?" zeptal 

se se širokým úsměvem na své tváři. 
Přikývla jsem jako loutka v tranzu. 
„Dobrá, ale b u d e lepší, když si sed

neš." O b a dva jsme se posadili na písek 
pouště. 

„Teď najdi tu štěrbinu, kterou jsem do 
tebe vstoupil. Otevři ji jako otevíráš dve
ře, abys vyvětrala. Ze srdce si ji přej ote
vřít," instruoval mne. 

K m é m u překvapení jsem tu štěrbinu 
viděla a tím, že jsem se na ni soustředila, 
jsem byla schopna ji jakoby otevřít. Přímo 
jsem cítila, jak dovnitř vniká vítr. 

„Rozpusť se v tom větru," slyšela jsem ho volat. „Ale ne celá, 
nech to všechno stát se tvou součástí." 

Začala jsem si připadat jako roura, ve které hučel vítr. A pak 
jsem ucítila neuvěřitelný pocit pádu. 

„To je o n o ! " křičel, „neboj se a padej. Zkus to ovládat. Zkus 
padat doleva, a teď doprava!" pokračoval v křičených instruk
cích. „Výborně, teď štěrbinu pomalu zužuj a přistaň." 

Otevřela jsem oči a dívala se na J o h n a Havrana. Zářil 
a usmíval se na m n e a já jsem snad byla zase normální ženská. 
Vysvětlil mi, že energetický vzor letu Nagualů vypadá jako ko
meta. A že létající ženy čarodějky jsou jako duté komety. Zdá
lo se, že jsem ho potěšila. 

John Havran m n e poslal do Mexika, kde na m n e prý někdo 
čeká. Přijela jsem do města Catemaco' a trvalo mi sedm dnů, 
než se na tržišti objevil d o n Florentin. Učila jsem se u n ě h o 
dokud neměl pocit, že je čas odejít. Vrátila jsem se ke skupině. 
D o n Florentin „viděl", jak jsem pokročila v práci se sny a začal 
m n e učit další technice, které říkal „snění ve snu". 

Jde o toto: člověk vědomě sní a ve snu hledá energetické ví
ry, které označují snění ji
ných lidí. Vesní se pak do 
snu j iného a tak to jde stále 
dál. Když se to dělá správně, 
je to jako prolézat vesmír 
červími dírami. 

D o n Florentin m n e to po
prvé učil, když jsme čekali 
na autobus. „Počkáme si na 
Snový autobus," řekl s po
divným výrazem v očích. 

„Myslíš tím, že n ě k o m u 
se b u d e zdát autobus?" ptala 
jsem se a myslela, jak ne
jsem vtipná. 

Rozpřáhl ruce, aby nazna
čil rozlehlost vesmíru, a řekl 
„někomu určitě". 

Cekali j s m e asi h o d i n u 
a půl, když d o n Florentin 
spatřil autobus. „Musíme ho 
chytit a nastoupit," řekl, jak 
m n e zvedal. 

V autobuse mi řekl, že je
d e m e do střediska Snů ve 
Snu. Že v autobuse nejsme 
proto, abychom snili o auto
buse, ale že chceme vystou
pit ze snu ve snu. Po chvíli 
jsme oba cítili, že je čas vy
stoupit. Zjistili jsme, že jsme 
na konečné a že se upřeně 

dívám na muže, který právě vystoupil 
z j iného autobusu a zíral pro změnu na 
m n e . Vypadal tak, jak asi b u d e vypadat 
Carlos, až mu b u d e 70 let. 

D o n Florentin vypadal potěšen způso
bem, jakým jsme cestovali a řekl, že teď 
půjdeme zpátky na tržiště, abychom zjis
tili, kudy jsme jeli. 

„Pohybovali jsme d o p ř e d u i v čase, 
d o n e Florentine?" zeptala jsem se. 

Poškrábal se ve vlasech a na tváři a ře
kl: „Hmmm. Teď se vydáme zpátky. Tu
dy. Jdi za m n o u . Šli jsme směrem dopře

du, ale musíme sebou hnout, abychom 
tu nezamrzli. Raději už nemluv." 
Při chůzi to znělo jako ve filmu p u š t ě n é m 

pozpátku. D o n Florentin se zdál být uvolněný 
a já jsem ho nespustila z očí. Na jedné cestě se stromořadím 
zvuk jakoby skočil do normálu. Kolem si hrály nějaké děti. 

„Teď už budeš v pořádku," řekl d o n Florentin a něžně mě 
štípl do brady. „Hezké odpoledne," dodal a zmizel. 

Věděla jsem, že ho uvidím zítra, ale nikdy neřekl, kdy a jak 
se objeví. Rozumělo se samo sebou, že se objeví v pravý čas 
na pravém místě. 

Lidé se vždycky ptali, jak daleko až se takto dá dojít. John 
Havran mi říkal, že tyto čarodějnické klany datují svou historii 
až do d o b před Toltéky. 

„Původně se techniky práce se sny vyvinuly z praxe „hýbání 
stínů", která používala snové techniky jen jako úvod k n ě č e m u 
j inému. Další techniky se vyvinuly např. pro potřeby lovu ne
bo věštění." 

D o n Florentin zdůrazňoval, že na této stezce musí být člo
věk bystrý, pozorný a statečný, ale také trochu blázen. 

Když jsem tento článek odevzdávala vydavateli, zeptal se: 
„Co Toltéčtí čarodějové dělali s těmi, kteří čarodějnictví nepro
vozovali?" M u s í m se přiznat, že mě to překvapilo a že to je vel

mi dobrá otázka. Když jsem 
ji r e p r o d u k o v a l a o s t a t n í m 
členům klanu, začali se smát 
a souhlasili, že to je skuteč
ně dobrá otázka. Kolektivní 
o d p o v ě ď zněla, že všichni 
jsme součástí celku, který se 
n e u s t á l e vyvíjí k l e p š í m u . 
Jestliže jakákoliv skupina ro
zumných bytostí zvítězí nad 
n ě č í m co š k o d í , p a k se 
s o s t a t n í m i p o d ě l í o t u t o 
c e n n o u informaci, i ostatní 
z t o h o b u d o u mít užitek. 
N e b o jinak - co je m o ž n é h o 
pro j e d n o h o je možné i pro 
všechny ostatní. 

(Merilyn T u n n e s h e n d e dnes 
žije na j ihozápadě USA, pí
še k n i h y a č a s t o ces tu je . 
V roce 1 9 9 2 získala c e n u 
za svůj výzkum mayské civi
lizace.) 

M a g i c a l B l e n d , L i s t o p a d 
1 9 9 4 
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B e r n a r d M c G r a n e , M a g i c a l B l e n d 7 / 9 5 
V těchto cvičeních budeme mít co do činění s jinou než obvyklou (alternativní?) skutečností. Je 

skutečně nanejvýš nutné si to uvědomit, protože z pohledu obvyklé, normální skutečností (re-
ality), ne-obvyklá skutečnost (nonordinary reality) neexistuje. Don Juan se podobnými cvičení

mi pokusil vyprovokovat Castanedu (jako typického zapadána), aby se povznesl nad obvyklé 
chápání reality, nad stereotypy a zvyky komentářů a interpretací. Základem „čarodějnictví" dona 
Juana je vědomí, že skutečnost, tak jak ji vnímáme a jak s ní pracujeme, je jen jeden z možných 

výkladů. Smysl jeho učení tkví v tom, že člověk se naučí nezvyknout si 
na jeden „popis", ale je schopen rozeznávat i různé další. 

Cvičení jsou pokusem na čistě subjektivní rovině. Kdykoliv se 
člověk pokusí změnit své zvyky, vyvolá tím pocit úzkosti, ale 

zároveň probouzí možnost vysvobození. Tato cvičení vycházejí 
šamanistické tradice. V něčem se podobají i tibetským tantrickým disciplí-

nám. Sestávají z několika činností a vyžadují denní pravidelnost a určitý čas. Aby člověk 
vůbec zjistil, oč jde, měl by cvičení zkoušet tak dva týdny. (Castaneda sám je cvičil, jak uvá-

knize Joumey to Ixtlan, 10 let). 

1) Jinak 
Následné dva týdny dělej všechno jinak. Vyber si každý den jinou, obměněnou cestu do školy nebo 

zaměstnání, snaž se dělat jinak či jinou práci. Zkus své obvyklé činnosti vidět z pohledu cizince. Zkus 
takto vykonávat i jiné činnosti. 

2) Stíny 
Při svých obvyklých vycházkách pozorujeme stromy a listy na nich a vidíme jejich stíny. Následné dva týdny 

zkus pozorovat spíše stíny stromů a listů a jiných věcí, než stromy, listy a věci samotné. Zkus přehodit po
řadí „přední - zadní". Začni listy, a pak to zkoušej i s jinými objekty. Zkus věnovat veškerou svou pozor

nost stínům a nech ostatní objekty, aby se staly stíny svých stínů. 

3) Ticho 
Ve svém obvyklém světě často zaslechneme zvuky svých kroků stejně jako zvuky kroků jiných 

lidí. Následné dva týdny zkus naslouchat tichu MEZI kroky. Začni tichem mezi kroky, a pak 
zkus naslouchat i jiným tichům - např. tichu mezi dvěma skladbami na CD nebo v rádiu, 

tichům mezi jedním a druhým či třetím zazvoněním telefonu, tichům mezi slovy v řeči 
někoho, koho posloucháte. 

4) Spánek 
Většina z nás zažívá, když usne, jen to, že nic nezažívá. Následné dva týdny 

detailně a velmi pozorně sleduj, jakými pocity a stavy prochází mysl, když 
usínáš. Nejde o to pozorovat, kdy a jak padneš a usneš, nebo 
pozorovat různé úrovně propadání vědomí. Spíše jde o sle-
dování, jak člověk (mysl) pomalu mizí. Zvláště si všímej roz-
pouštění smyslu pro čas a prostor. Pak zkoušej každou noc, 
Když se ti něco zdá, kouknout dolů na své ruco. Nejde o to 
probudit se, ale o to, podívat se na své ruce ve snu. A dále si 
při každém procitnutí ráno zkus položit jednoduchou otázku: 
„Odkud jsem přišel?" Neodpovídej si, jen ji vyslov a pak po-
zoruj, co se ti děje v mysli, 

5) Smrt jako rádce 
Následné dva týdny se, kdykoliv a kdekoliv si na to vzpome
neš, ohlédni přes levé rameno dozadu, a periferním viděním 
zkoušej zahlédnout svou smrt-jako-rádce. Všichni víme, že se 
se svou smrtí jednou setkáme, ale zde jde o to vidět ji jako 
rádce. Jak vypadá (je to on, ona, ono)? Požádej ji o odpověď 
na jakoukoliv otázku, která tě v tu chvíli napadne. 



Kdyby Fred Wolf nepodnikl před 
několika lety dobrodružnou turistic
kou cestu podél Amazonky v Peru, byl 
by nadále jedním z mnoha interpretů 
košatého a udivujícího světa jaderné 
fyziky. On se ale vydal na cestu a jeho 
kniha Eagle's Quest (Orlovo pátrání) ho 
představila jako jednoho z nejseriózněj-
ších západních vykladačů šamanismu. 

Tento „kvantový skok" do světa ša
manů byl původní Wolfův záměr. 
Přesto ho to ale překvapilo: „Byl jsem 
iniciován, aniž bych si toho byl vě
dom," přiznává. 

„V jistém smyslu jsem na Cestě za 
pravdou a smyslem svého života, jako 
nějaký princ z pohádky," říká Wolf. 
„Jel jsem do Peru, abych se našel, 
a když se to stalo, chtěl jsem své posel
ství, jako Hermes, přinést lidem svého 
světa." 

Wolf má doktorát z teoretické fyzi
ky (UCLA) a publikoval 7 úspěšných 
teoretických prací. Už ve své první kni
ze („Space-Time and Beyond" - Prosto
ročas a co je za, 1975) se pokoušel vy
světlit „nevysvětlitelné" (černé díry, 
antihmotu, cesty časem a strukturu 
hmoty). Jeho druhý titul (Taking the 
Quantum Leap) byl v roce 1982 vyhlá
šen nejlepší vědeckou knihou roku. 
V roce 1988 vydal knihu „ Parallel Uni
verses" (Paralelní vesmíry), ve které už 
zabrousil na pole superprostoru, vzta
hů mysli, snů, časových vln a téměř 
esoterických konceptů jako z arzenálu 
science-fiction. Tehdy také podepsal 
smlouvu na „šamanskou" knihu a odjel 
do Peru. 

Půlroční pobyt mezi australskými 
Aboridžinci pak byl základem jeho po
slední knihy (Dreaming Universe). 

Wolf jakoby sám na sobě prožíval 
všechny důsledky efektu „pozorovatele", 
j e d n o h o z klíčových témat kvantové fyzi
ky: sám akt pozorování mění realitu, kte
rá je pozorována. 

„Dokud pozorovatel atom nepozoru
je, a tom zaujímá n e k o n e č n é množství 
m o ž n ý c h p o z i c z á r o v e ň , " vysvět lu je 
Wolf. „Jakmile je atom pozorován, zkola
buje do singulární reality. Tohle je zákla
d e m tzv. Kodaňské interpretace Bohra 
a Einsteina, oni ale nevěděli, proč tomu 
tak je. Záleží totiž na tom, jak realitu po
zorujeme. Když změníte to ' jak ' , změní
te i realitu. A jsme u šamanů, kteří právě 
tohle využívali: měnili svět tím, že měnili 
způsob, jakým svět vnímali." 

Wolf procestoval Amazonskou džun
gli, byl v Limě, navštívil Iquitos, Tarapo-
to, C u z c o . Hovoř i l ale také s d r u i d y 
v Anglii, čaroději v Novém Mexiku a in
diánskými šamany kmene Dakotů. Setkal 
se s m n o h a okultisty, léčiteli a lidmi, kte
ří „přešli přes oheň" . Hovořil s duchy 
rostlin, navštívil paralelní světy. Celou tu 
d o b u prožíval nevysvětlitelný pocit, že 
v š e c h n o co prožíval, v š e c h n a setkání, 
všechny cesty, sny, n á h o d y a synchroni-
city byly jakýmsi z á h a d n ý m z p ů s o b e m 
předem připraveny. Jakmile začal, už se 
n e m o h l zastavit. Jinými slovy, byl to také 
úvod do světa možností tvarovat svět zá
měrem. N e b o jinak - dostaneš to, čemu 
věříš. 

Záměr, úmysl, je jedním z nejhlub-
ších tajemství šamana. Teoretická kvanto
vá fyzika postulovala prakticky stejný me
chanismus, ale nikoho v levohemisférově 
orientovaném světě nenapadlo prakticky 
toho využít. Wolf zjistil, že záměr, úmysl, 
je p o h o n e m světa. 

„Měl jsem dojem, že jednám podle 

n ě j a k é h o p ř e d e m n a p s a n é h o scénáře . 
A stejně se dělo lidem, se kterými jsem 
se setkával." 

Pod vedením šamanů (kteří používají 
posvátnou rostlinu ayahuasca) se Wolf 
vydal na cestu do své nevědomé mysli -
do světa mýtů, imag inace, m i m o čas 
a prostor. „Postupně, krok za krokem, 
jsem v šamanském světě znovu skládal 
útržky už ztracených hypotéz o vztazích 
mezi m o d e r n í fyzikou a š a m a n s k ý m i 
praktikami." 

Pro šamany je vesmír plný vibrací. 
Skládá se z nesčetných paralelních světů, 
dosažitelných pomocí z m ě n ě n é h o stavu 
vědomí . Dorozumívac ím jazykem jsou 
mýty a vize. Samané vždy pracují s velký
mi silami a dovedně je používají k trans
formaci žákovy mysli (včetně sexuální 
energie, lásky n e b o psychologických zku
šeností se smrtí). Pro šamany jsou všech
ny události, včetně příjezdu intelektuála 
bělocha do džungle, propojeny. Pro ša
m a n a je koncentrované vědomí prostřed
kem, sil individuálním léčením, a něco 
t a k o v é h o jako objektivní p o z o r o v a t e l 
prostě neexistuje. 

Wolf si začal uvědomovat, že vědomí 
samo o sobě je mostem mezi časoprosto
rem fyziky a mýty šamanů. Ze jen žité vě
domí vědoucího muže n e b o ženy může 
přecházet mezi světy. Všechny paralelní 
vesmíry se transformují do lidského vě
domí. 

„Je to jako v kině," neustále si připo
mínal, „divák dává filmu smysl, protože 
se p o d o b á způsobu, jakým ho vidíme." 

To, jak vidíme svět, je ovlivněno zá
měrem, jak chceme vidět svět, protože 
záměr, úmysl, je klíčem ke všemu. 

Jako kvantový fyzik Wolf vidí svět ja
ko pole pravděpodobnost í , nikoliv jako 



lineární určitosti. M n o h o věcí se může 
stát, ale ne všechny se skutečně stanou. 

Werner Heisenberg, jeden ze zeno
vých mistrů kvantové fyziky, formuloval 
svůj p r i n c i p n e u r č i t o s t i v roce 1930. 
Oznámil tehdy, že není možné znát sou
časně jak pozici, tak hybný m o m e n t části
ce. M ů ž e m e vědět, jak rychle se pohybu
je, n e b o kde je, ale ne obě veličiny. 

Elektrony ve skutečnosti žádný pros
tor nezaujímají, protože nejsou h m o t n é . 
J s o u to jen tendence, koncepty, ideje, 
pravděpodobnost i . Vůbec nevypadají tak, 
jak si je ve své mechanistické mysli před
stavujeme," říká Wolf. 

jestliže n e m ů ž e m e současně znát ry
chlost a pozici obyčejného elektronu, pak 
je „nejistý"celý svět. Všechno je pravdě
p o d o b n é , nic není definitivní. Zákony 
determinismu a příčiny už neplatí. Kvan
tová fyzika n á m říká, že něco jako částice 
neexistuje - všechno jsou jen možné čás
tice. 

Pro Wolfa a jeho šamany ovlivněný 
názor na svět je základním hybate lem 
synchronicity úmysl. Záměr. V šamanské 
fyzice jdou záměr a synchonicita ruku 
v ruce. Není-li zde záměr, nemůžete na
lézt smysl chaotických a n á h o d n ý c h udá
lostí. „Událost n a b u d e významu jen jako 
důsledek určitého záměru, jakési vize, cí
le či alespoň cesty k němu, kterou se vy
dáte. Je-li můj záměr čistý a pevný, pří
slušné stezky se objevují jako zázrakem 
a vedou m n e z místa na místo. Spoje 
fungují, lidé přicházejí." 

Wolfův původní úmysl byl strávit ně
jakou dobu s šamany v Peru. Neměl ani 
ponětí, jak se takoví šamani vyhledávají. 
Ale stačilo mít „záměr", sem tam se zmí
nit, a lidé začali telefonovat a radit. 

Když žil v Santa Fé, zjistil, že má příliš 
m n o h o knih, a tak pozval majitelku anti
kvariátu, aby se na jeho knihy podívala. 
Slovo dalo slovo a ukázalo se, že právě 
v tu dobu je ve městě peruánská šaman-
ka. „A tak jsem se potkal s Dr. Jorge 
Gonzalesem-Ramirezem z Tarapoty. Díky 
několika rituálním iniciacím, které jsem 
s ním prožil, jsem byl pozván přímo do 
Peru k šamanovi d o n Solonovi z Iquitos. 
To, že jsem tenkrát byl v Santa Fé, zatím
co tam byla šamanka, bylo něco víc než 
p o u h á náhoda. A p o d o b n é synchronicity 
se mi pak děly neustále." 

Svět kvantové mechaniky je plný po
divných názvů, které si fyzikové vypůjčují 
od Jamese Joyceho (například kvark). 
„Qwiff" označu je k v a n t o v o u v l n o v o u 
funkci pro abstraktní nepozorovate lnou 
světelnou vlnu, která obsahuje pravděpo
dobnost vzniku čehokoliv, co se dokáže 
manifestovat ve fyzickém světě. „Když 
qwiff žbluňkne, objeví se hmota". 

Qwiff žbluňkl, když Wolf poprvé při
jel do Limy a jeho šamanský průvodce ho 
vzal do kina na film, nazvaný Větry Aya-
huascy. Byl to milostný příběh bělošské
ho vzdělance, který je iniciován šamanem 
a zamiluje se do peruánské žačky stejné
ho šamana. V první půlce jakoby šlo 
o Wolfův životní příběh. 

Wolf byl z d ě š e n : jak m ů ž e nějaký 
druhořadý film do takových detailů popi
sovat jeho vlastní příběh, včetně prodrob-
ností a stylu chování? Wolfa to málem 
vytáhlo z kina. Za nějakou dobu pak byl 
herec, který hrál o n o h o vzdělance, sku
t e č n ě Wolfovým hlavním š a m a n s k ý m 
učitelem, a Wolf se skutečně zamiloval 
do jedné mladé Peruánky. 

„Jakoby m n e mýtus popadl za límec 

a zatřepal m n o u : „Frede, vzbuď se! Ukážu 
ti, proč jsi přijel do Peru. Tohle je film, 
n a t o č e n ý roky předt ím, než jsi přijel, 
a přesto je to o tobě!" Roli muže, který 
filmového intelektuála pozval k šamanovi 
a provázel ho do Amazonské džungle, 
hrál Dr. Gonzalez-Ramirez, který pozval 
také Wolfa. 

Kdo psal scénář? Čí záměrem bylo 
dostat m n e do Peru? Australští Aborid-
žinci na to měli nejlepší odpověď, říká 
Wolf: „Pozval tě Velký Duch, který si nás 
a celý svět nechává zdát." 

Zenový mistr by se ale zeptal dál: 
Kdo je Fred Wolf, kterému se také zdají 
sny? 

„Otázka co je to já? n e b o kdo jsem? je 
jedním ze základních tajemství celé vědy. 
Nevíme, kdo pozoruje. O sobě uvažuje
me především jako o tělu, ale toho člo
víčka, který sídlí v našem těle, nedokáže
me lokalizovat." 

M o ž n á je skutečně pravdou, že „já" 
obývá celý svět. V průběhu své šamanské 
zkušenosti Wolf pochopil, že jeho „já" je 
jako nekonečný prostor i čas. „Dokonce 
jsem sám se sebou v budoucnost i i mi
nulosti mluvil. Bylo to jakoby mne zahali
ly tři světy, minulost, pří tomnost a bu
doucnost, najednou." 

Není-li tedy v těle, n e b o v prostoru 
a čase, kde je to „já"? V mýtu, v imagina
ci, v šamanské říši energetických archety
pů, v čistém poli kvantové pravděpodob
nosti, ve Velkém Snu, odpovídá Wolf. To 
všechno jsou názvy pro stejná místa, kde
koliv jen m o h o u být. Jsou to místa ve 
fantastických dějích a možnostech, o kte
rých vypráví svět mýtů, pohádek, šaman-
ských tranzů, zážitků blízké smrti, paralel
ních světů a víncích oblak pravděpodob-



n ý c h 
e l e k t r o 
n ů . Jsou 

to místa, 
k d e vlád

n e p l o d n á 
tvořivá ima

g i n a c e , k te rá 
formuje svět. 

My jsme však, 
jak naznačují tra

diční duchovní sy
stémy, na svou iden

titu zapomněli . Usnuli 
j s m e , byli c h y c e n i d o 

pasti víry, že jsme to, co na
zýváme svým malým já. „Sen 

ztrácí smysl, když se velké Já ne
dokáže oddělit od snu. Když to, co 

se zdá, není oddělitelné od toho, které
mu se to zdá, a ten, kterému se zdá, malý 
Fred existující v prostoru a čase, ztratil 
vědomí a usnul ve svých ztuhlých přá
ních. Jeho prvním světem je nevědomí. 
To je první chod Boha snílka, jeho první 
trik." 

Co to znamená být nevědomý? „To 
znamená nerezonovat se vším tím ostat
ním ze sebe sama, být izolován od Velké
ho Snílka, nedokázat si uvědomit, že jsi 
jen část snu. Snílek vidí sen jasně a pří
mo, ale ten kdo se zdá, se už jako snílek 
nevidí. Všechno, ať je to psychologie, fy
zika n e b o zdraví, se vztahuje k těmto zá
kladním procesům, ve kterých se to, co 
bylo vědomé a rezonující, stalo nevědo
mé a nerezonující." 

„Snílek v jádru Vesmíru," říká Wolf, je 
„polem vědomí, bdělý, vědomý, živoucí, 
všudypřítomný v čase a prostoru. Časo
prostor tam vlastně ještě neexistuje, to je 
něco, co povstává z jeho čistého bdělého 
bytí. Nejdůležitější je dokázat odlišit mezi 
tím, kdo sní, a tím, co se zdá. My jsme 
zapomněli na zdroj, prvotní zdroj všeho. 
Naše myšlení nás odděluje, identifikuje
me se pouze s limity a podmínkami da
nými snovým scénářem." 

Díky zkušenostem se synchronicita-
mi se začínáme probouzet, začínáme roz
lišovat průhledné triky a záměry kouzel
níka. 

Kvantová fyzika t ě m t o t e n d e n c í m 
směřovat do nevědomí říká „cesta nej
menš ího odporu" (least action pathway). 
Je to cesta někam, cesta přežití, shromaž
ďování informací, dělení řádu a cítění 
vesmíru, která zabere tu nejmenší mož
n o u n á m a h u , nejmenší možný tvůrčí akt. 
Cesty nejmenšího odporu jsou n e u r o n o 
vé koleje našeho způsobu vnímání, které 
udržují svět statický a n e m ě n n ý : příliš 
často zapomínáme, že to jsou snadné, ale 

bodnější, vidět v imaginárním světě tako
vé detaily, které bych v obvyklém životě 
nikdy vidět nemohl . " 

J e d e n n e u r o l o g , s e k t e r ý m Wol f 
0 užívání této rostliny hovořil, prohlásil: 
„Když vezmeš ayahuascu, všechno se ja
ko samo ze sebe rozsvítí. Všechno září. 

1 myšlenky se rozsvítí a celý mozek žhne. 
Když vezmete ayahuascu poprvé, budete 
ohromeni světlem, ať chcete nebo ne." 

Wolfův učitel Gonzalez-Ramirez mu 
řekl: „Ayahuasca otevírá nevědomí, a ať 
je tam cokoliv, co řídí naše životy, vypla
vuje to na povrch." 

Pro Wolfa byla šamanská zkušenost 
budíkem, který nepřestal zvonit, dokud 
se ú p l n ě neprobudi l . „Samozřejmě, že 
to napáchalo taky spoustu škody," smě
je se, „ p o z n a m e n a l o m n e to zážitky, na 
které je kvantová mechanika krátká. Ale 
udělalo to ze m n e víc m u ž e a víc člově
ka." 

„Před p o b y t e m v Peru byly mé zá
měry a úmysly vágní, nezřete lné. D n e s 
jsou jasné. Jak se manifestují, o tom ne
m á m nejmenší ponět í . Chci jen být víc 
bdělý a otevřený p r a v d ě p o d o b n ý m udá
lostem a výsledkům synchronicit m é h o 
života, tak jak přijdou, a využít jich." 

Po pobytu v Peru se Wolf přestal za
bývat t e o r e t i c k o u fyzikou. T e ď dává 
p ř e d n o s t popovídat si s Aboridžinci ne
bo šamany. 

„Chtěl j sem p o c h o p i t š a m a n i s m u s 
z pozice fyziky. A zjistil jsem, že z pozi
ce fyziky to pochopi t nelze. Nemysl ím, 
že by si totéž uvědomoval i i jiní fyzici." 

Wolfa schopnost kvantové fyziky po
pisovat jevy zklamala. Je to jen další mý
tus? ptal se sám sebe. Jako mýtus je 
kvantová fyzika docela užitečná, protože 
n á m p o m á h á organizovat realitu. Ale 
spoustu toho vynechává. „Ze své podsta
ty se zabývá neviditelným světem. Vše
chno, co my fyzikové děláme, je vymý
šlení nových modelů, které by vysvětlily, 
jak se ten neviditelný svět chová. Veške
rá teorie je mýtus, včetně tak zvané fyzi
kální pravdy vesmíru. Zjistil j sem, že 
j k v a n t o v á fyzika je př í l i š o m e z e n á 
a omezující. Studoval jsem nejhlubší jes
kyně vědy, královny vědy - fyziky, a zjis
til jsem, že král je nahý." 

izolované volby z neuvěřitelně b o h a t é h o 
j ídelního lístku. 

„ M e z i d v ě m a s i t u a c e m i e x i s t u j e 
spousta možných cest a spojení. Cesta 
nejmenšího odporu je přesně to, co ze 
zvyku d e n n ě volíme. Omezíme-li své vě
domí jen na tyto způsoby cesty, všechny 
ty ostatní se nám z mysli jakoby ztratí, 
i když myšlenky samy jsou tu stále pří
tomny. N e v ě d o m í je matrice cest nej
menš ího odporu, vybudovaná od prvních 
okamžiků dětství, která nás nutí vnímat 
a jednat mechanicky. Nic n á m ale nebrá
ní tohoto způsobu vnímání světa se vzdát 
a objevovat a vydávat se na nové cesty 
(nejmenšího odporu), nové víry, za nový
mi postoji," říká Wolf. 

A to je přesně to, o čem byla jeho ša-
manská zkušenost: přeprogramování ne
produktivních cest ne jmenšího odporu, 
vytvoření nových systémů chování, zalo
žených na o b n o v e n é m poznání úchvat
n é h o světa možností a alternativ, kterým 
říkáme mýty. Toto přeprogramování je 
základem veškerého léčení, říká Wolf, klí
čem ke zlomení n a š e h o konsensuálního 
tranzu. 

„Léčení je vysvobozování z nefunkč
ních cest nejmenšího odporu jak v (neu
ronovém) světě naší mysli, tak ve skuteč
n é m fyzikálním světě tak, jak ho vnímá
me. Svoboda začíná tím, že si uvědomí
me, jak jsme fixováni na jeden jediný 
způsob vnímání." 

Wolf dostal od svého šamana, po ka-
tarzní zkušenosti potního rituálu, jméno 
Ptající se Orel. Vždycky hledal ty největší 
pravdy. Když při prvním zážitku s haluci
nogenní rostlinou (ayahuasca) létal a vi
děl ostře jako orel, získal své „totemové 
zvíře." 

Wolf ví, že používání psychoaktivní 
posvátné rostliny ayahuasca je v USA 
považováno za velmi kontroverzní. Ně
kteří tvrdí, že patří zpátky do 60. let, jiní, 
jako např. Terence McKenna, ji označují 
za dveře do archaické skutečnosti. Wolf 
tvrdí, že oba tyto protikladné názory míjí 
ctt. . 

„Abyste rozbili struktury svého myš
lení, musíte něco udělat, musíte přinej
menším uvidět, že existují také jiné formy 
skutečnosti. Občas se mi podařilo, proto
že jsem byl díky ayahuasce m n o h e m svo-



Ryba vyskočí z vody a d o p a d n e muži 
k nohám. A potom vzlétne jako pestroba
revný pták a u s e d n e do větví s tromů. 
M u ž ji pak následuje dlouhým tunelem, 
ústícím do jakési gigantické houby. Ryba-
pták ohnivák mu prorazí vchod. Uvnitř to 
vypadá jako v gigantickém úlu, p l n é m 
dalších tunelů, které se zdají být živé, vě
d o m é a kypící energií. M u ž ví, že se mu 
to zdá, přesto se ale snaží najít smysl to
ho, co vypadá jako nějaký sci-fi film. 
V tom zazní silný hlas: „Vyber si tunel 
a můžeš v n ě m žít. Každý tunel tě nauč! 
něco jiného. Staří kouzelníci se vše to, co 
znali a věděli, naučili tady mezi námi. Jsi 
uvnitř anorganické bytosti." 

Když se muž probudí, živě si pamatuje 
„překvapivou jasnost" hlasu v tunelu. Ne
zapíše si sen jako něco, co je jen výsled
kem n á h o d n é činnosti mozku, ani se ne
snaží vysvětlit sen podle nějaké psycholo
gické teorie. Pro n ě h o je tunel v h o u b ě 
reálný, skutečně vstoupil do tunelu vědo
mí, a hodlá to místo navštívit opět. Ví, že 
jeho zkušenost nebyla pouhým snem. 

Kdyby mužem, kterému se tento sen 
zdál, byl kdokoliv jiný než Carlos Casta
ñeda, asi bychom to brali velmi skepticky. 

Jenže o tomto antropologovi se už 26 let 

píše a mluví. Ve své poslední knize „The 

Art of Dreaming" (Umění snít) Castañeda 

sumarizuje učení a techniky svého učite
le, čaroděje dona Juana Matuse, který ho 
13 let vychovával jako svého žáka. 

V šamanské tradici dona Juana (oni sa
mi si říkají „čarodějové") je snění tou nej-
důležitější branou ke svobodě, tajemství 
pochopení reality, protože se v n ě m ne
odráží nic než vnímání, jaké skutečně je. 
C a s t a n e d u učili, že „snění osvobozuje 
vnímání, zvětšuje měřítko toho, co má být 
vnímáno." Jinak řečeno, snění je důklad
nější a hlubinnější způsob vnímání světa 
než to obvyklé „fyzikální". M ů ž e m e prý 
přeměnit snění v brány do jiných světů 
tím, že změníme způsob svého vnímání: 
že změníme ohnisko naší obvyklé sous
tředěnost i a vyvineme nové psychické 
schopnosti pomocí něčeho, čemu Casta
ñeda říká „umění snít". 

M o ž n á se m n o h ý m b u d o u Castanedo-
vy techniky zdát příliš bláznivé, než aby 
se daly brát vážně, n e b o příliš exotické, 
aby se daly realizovat. Pro většinu západ
ních vědců jsou sny zajímavými, ale ná-

hodnými psychoneurologickými jevy ne
velké důležitosti. Pro většinu psychotera
peutů jsou sny mentálními konfiguracemi 
s potenciální terapeutickou důležitostí, 
protože m o h o u poskytnout klíč k dekó
dování svých symbol ických poselství . 
V obou případech se ale sny odehrávají 
jen v mysli, nejsou tedy objektivní vnější 
skutečností. 

Castañeda tvrdí něco revolučně j iného. 
Jestliže jen část z toho, co tvrdí, je pravda, 
pak by to m o h l o napros to změnit náš 
obecný postoj ke snům, jejich p ů v o d u 
a důležitosti. Cas tanedovy otázky jsou 
provokující: je sen dramatizovaná psy
chická událost, odehrávající se jen v mysli 
člověka, který sní, nebo odkrývá naše do
brodružství v n e h m o t n é m , transpersonál-
ním světě? Je snová „realita" vytvářena jen 

v našich hlavách, nebo se skutečně někde 
odehrává? Předpokládáme, že to, co pro
žíváme ve dne, je skutečné, zatímco sny 
jsou fiktivní - co když ale naše sny jsou 
také reálné, n e b o dokonce jaksi reálnější 
než naše denní zkušenosti? Co když celý 
svět, jak to naznačují někteří filosofové, je 
jeden gigantický sen a my v n ě m vystupu
jeme? 

Není-li sen nic víc než metaforické dra
ma vytvořené n a š í m n e v ě d o m í m , pak 
jsou naše vysvětlení správná. Ale jestliže 
si ráno upamatováváme na fragmenty ša-
manských cest do jiných světů, pak nás 
naše dosavadní názory vedou do slepé 
uličky. 

Castañeda není sám, kdo volá po nové 

teorii snové reality. Stephen LaBerge ze 

Stanfordské university vědecky už 16 let 
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zkoumá „lucid drearning", vědomé snění. 
Tibetští lámové učí po staletí své žáky sta
rodávné technice „józe snů", kdy je člověk 
schopen použít to, co se naučí ve snu, 
i v bdělém stavu pro prohloubení bdělos
ti vědomí nebo pro dosažení duchovního 
probuzení. 

A docela nedávno předložil kvantový 
fyzik Fred Alan Wolf novou teorii snění 
jako něčeho, co nás spojuje se světem 
kvantové fyziky. 

Castañeda tvrdí, že naše tělo je obklo
peno „energetickým tělem", jakýmsi svě
telným obalem, připomínajícím vajíčko. 
Toto energetické vajíčko má na sobě, asi 

v oblasti za pravou lopatkou, intezívnější 
skvrnu (velikosti tenisového míčku). Právě 
zde, v bodě shromažďování, je prý shro
mažďována naše koncepce světa. 

Svět je na této úrovni vnímání složen 
z miliónů do běla rozžhavených energe
tických vláken, která vyzařují z objektů 
a živých bytostí. Tato vlákna vystupují 
z vajíčka, ale pouze některá vlákna prostu
pují přímo body shromažďování. Pouze 
těmito vlákny vnímané objekty a tvorové 
jsou námi vnímané. Shromaždovací body 
jsou jako stupnice na rádiu: můžeme sice 
naladit kteroukoliv stanici, ale aktuálně 
můžeme naladit a tedy poslouchat jen je
dinou stanici. Po chvíli však zapomene
me, že existují také jiné stanice. 

Podle Castanedy sociální ovlivňování 
a podmiňování a společenské zvyklosti 
zužují bod shromažďování jen na jednu 
funkci a tu my považujeme za jedinou 
možnou objektivní realitu. 

jakmile je toto uspořádání zafixováno, 
vnímáme pak veškeré jevy jen tímto ma
lým trsem ohnivých vláken a odtínáme se 
tak od miliard světů jiných zkušeností. 
Pro zkušené otevřené duše, jakou byl 
don Juan, je racionalita jen vězení vnímá
ní. Svět není jen to jedno, co vnímáme, 
říkají on a jemu podobní. Snění může být 
důmyslnou a vyzkoušenou cestou, pomo
cí níž je bod shromažďování posouván 
a my můžeme vnímat i jiné skutečnosti. 
Snová realita se náhle stává zeměpisem 
nesčetných neprozkoumaných říší, v kaž
dé z nichž kypí život. 

Pomocí disciplíny a tréninku je možno 
„kultivovat a využívat systematické pře
souvání bodu shromažďování", aby tak 
člověk, podle Castanedy, prošel čtyřmi 
branami snění. 

První brána umožní přístup k energetic
kému tělu (k vajíčku). Aby dosáhl nezbyt
né úrovně soustředění, Castañeda se mu

sel naučit být během spánku při vědomí 
a ve spánku být schopen pozorovat něja
ký objekt, například svou ruku. 

Aby člověk prošel druhou branou sně
ní, musí se naučit měnit sny, kdykoliv se 
mu zachce, včetně možnosti probudit se 
z jednoho snu do druhého. 

V třetí bráně člověk dokáže vidět své 
spící tělo, zatímco pracuje se svým ener
getickým tělem. Může pak své energetic
ké tělo protahovat světem bdění a vidí ta

ké energetická těla všech, které potkává. 
Když projde čtvrtou branou, dokáže 

člověk se svým energetickým tělem kam
koliv cestovat, dokonce i na místa, která 
existují pouze v myslích jiných lidí, tedy 
i do jejich snů (tuto fascinující zkušenost 
popisuje Castañeda na konci své knihy). 

Klíčem k branám do světa snů je ener
gie. Castañeda strávil mnoho let pokusy 

uvolnit energii svého těla pomocí různých 
technik, kterým říkal rekapitulace. Don Ju
an mu řekl, aby si v duchu udělal seznam 
všech, se kterými se kdy potkal a co se 
v jejich vztahu událo. Tento proces prý 
uvolní veškerou energii, dosud zabloko
vanou různě v těle právě těmito nevyřeše
nými vztahovými záležitostmi. Většina lidí 
není schopna se sny pracovat, protože 
„jejich životy jsou až po okraj naplněny 
emocemi, jako jsou vzpomínky, touhy 
a strachy", proto nemají energii potřeb
nou pro umění snít. Ačkoliv je rekapitu-
lování náročné, uvolňuje obrovské ener
getické kapacity, potřebné pro práci se 
sny. 

V tradici čarodějů Yaqui je skutečnost 
všech skutečností symbolizována metafo
ricky jako gigantický orel. Všechna světel
ná a energetická vlákna, tedy všechna vě
domí, jsou jen emanacemi právě z tohoto 
orla. Orel jaksi půjčuje vědomí všem ži
vým tvorům, a když zemřou, bere si je 
zpátky. „Neexistuje něco jako objektivní 
svět, existuje jen vesmír energetických 
polí, kterým moudří říkají emanace Orla", 
říká Castañeda. 

Castanedovy radikální leorie o objekti

vitě snové reality zní extrémně většině 
z nás. 1 když Freud publikoval své epo
chální „Interpretace snů" už v roce 1900, 
většina zapadánu, kteří věnují pozornost 
svým snům, v nich obvykle hledá jen 
symbolické významy. Dominantním názo
rem jak v teorii 
a výzkumu, tak 
v praxi, byla teo
rie, že sny jsou 
mentální zku
šenosti v podiv
ném kódu, kte
rý vyžaduje vel-
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mi důvtipné intepretace. 
Podle Freuda byly sny potlačená přání, 

konflikty a impulsy, vyvstávající z nevědo
mí. Pro Junga byly sny „malými tajnými 
vrátky psychiky" do kolektivního nevědo
mí lidstva a jeho archetypální moudrosti . 
Zatímco Freud ve snech hledal a nacházel 
temná tajemství, Jungova snová symbolo-
gie poukazovala na psychické poklady, 
k věšteckému nevědomí, které hledá ces
tu jak instruovat bdící ego pomocí vizuál
ních obrazů a scénářů napsaných univer
zálním symbolickým jazykem. 

Ačkoliv Freud a Jung zavedli studium 
snů jako vědeckou a terapeutickou discip
línu, další výzkum začal až na konci 50. 
let, kdy vědci z University v Chicagu obje
vili REM (rapid eye movement, rychlý po
hyb očí, který se u spících lidí cyklicky 
opakuje několikrát za noc). Spíme-li šest 
až devět hodin denně, prožíváme pak fázi 
REM (která vždy doprovází snovou aktivi
tu) každých 90 minut, takže zabírá asi 2 5 % 
času našeho spánku. 

Spánkové fáze REM se v průběhu noci 
zhušťují, takže nejvíce sníme časně zrána, 
před probuzením. První fáze REM trvají 
kolem 10 minut, ty ráno trvají 40 až 60 
minut. Spíme-li 7 hodin, pak 5 0 % REM 

fáze snění se odehrává v posledních dvou 
hodinách spánku. 

Od objevu spojení mezi REM a sněním 
vypracovali vědci m n o h é neurofyziologic-
ké modely snění. Od náhodných neuro
nových signálů do v izuálního cortexu 
(centra vidění), přes elektrické bombardo
vání n e u r o n ů až po erupce acetylcholinu, 
mozkového neurotransmiteru. Sny jsou 
prý až druhotný následek automatických 
neurobiologických procesů a jako takové 
jsou vždy beze smyslu. 

V roce 1983 navrhli Francis Crick a Gra-
eme Mitchison (vědci zabývající se výzku
m e m DNA) teorii, že sníme, abychom za
pomněl i . Během dne je mozková kůra 
přeplněna informacemi, a aby se zacho
vala integrita paměťových funkcí, zbyteč
ná data musí být vymazána opačným pro
cesem než při zapamatování: sněním. Sní
me, abychom vyčistili mysl od nechtě
n ý c h a n e p o t ř e b n ý c h m o d ů interakcí 
v b u n ě č n é síti. 

Mnozí jiní stále používají snů k tera
peutickým účelům. Tvrdí, že ať už sny po
cházejí z náhodných elektromagnetických 
n e b o chemických impulzů, n e b o jsou vý
sledkem emanace vědomí velkého Orla, 
není to důležité. Gale Delaney, autorka 

několika populárních knih o snění (Living 
Your Dreams, Breakthrough Dreaming, 
Sexual Dreams), tvrdí, že sny m o h o u po
moci objevit klíč k řešení nějakého pro
b l é m u v psychice, a není důležité, jak 
a kde vznikají. Naše sny jsou podle ní vý
sledkem jakéhosi psychického scanneru 
„dynamiky, původu, funkcí a důsledků 
postojů a přístupů toho, který sní". 

Podle Delaneyové snící mysl hovoří 
soukromým jazykem a používá metafor, 
aby p o m o h l a p s y c h o l o g i c k é h o vývoji 
a integritě. Jakmile pochopíme, jak fungo
vat jako sví vlastní snoví poradci, naše 
sny a jejich obrazy se m o h o u změni t 
v mocné spojence, kteří n á m p o m o h o u 
zlomit naše omezující limity víry a chová
ní. 

Ať už sní mozek z jakýchkoliv příčin, 
d o k á ž e být n e u v ě ř i t e l n ě v y n a l é z a v ý 
a tvůrčí. Dá se do těchto fantastických 
scénářů vstoupit? Dají se ovládat? 

Stephen LaBerge, pionýr výzkumu snů 
na Stanfordské universzitě tvrdí, že ano. 
Od 70. let tvrdí, že sny se dají „vědomě" 
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prožívat (odtud název „lucid dreaming") 
a že se dokonce přímo ze snu dá poslat 
bdícím vědcům znamení, že začíná sen. 
Od roku 1977 v jeho laboratoři pravidelně 
někdo „vědomě" sní. Orneionauté (z řeč
tiny, cestovatelé ve snech) a jejich doku
mentaristé, vědci, už mají společně za se
bou přes 7 000 vědomých snů. 

Být bdělý ve snu a vědět, že se mi to je
n o m zdá, je z m n o h a příčin velmi praktic
ké, tvrdí LaBerge. Noční můru n e b o jinou 
příšeru můžete přeměnit ve vmící koťát
ko. M ů ž e m e měnit děj svých snů. Ve snu 
se můžete naučit reagovat na některé situ
ace, které si v bdělém stavu vyzkoušet ne
můžete. Ve snech získáte absolutní pocit 
svobody, a dovednosti, které nejsou ome
zeny fyzikálními zákony. 

V roce 1980 LaBerge vyvinul ověřitel
n o u techniku pro v ě d o m é snění , tzv. 
„mnemonic induction of lucid dreams" 
(MILD). Každý se může naučit zapamato
vat si své sny a vstupovat do nich. Nejpr
ve si může třeba neustále, večer co večer, 
říkat: „Dnes v noci se mi bude něco zdát 
a já si to zapamatuji." A jednou se to sta
ne. N e b o si před spaním může opakovat: 
„jedna, sním. Dvě, sním. Tři, sním. Čtyři, 
sním." a tak dál, až usne, a s trochou štěs

tí si toho b u d e také vědom. 
Doplňující technika spočívá v tom, že si 

v průběhu dne neustále člověk opakuje 
otázku „Sním?" Kriticky hodnot í své situa
ce, a je pozorný k jakýmkoliv anomáliím. 
Je-li pak přesvědčen, že bdí, může si vy
mýšlet, jaké to bude, až b u d e snít. 

LaBerge věří v důvěryhodnost snových 
říší. Kde existují? V mysli toho, který sní. 
Zkušený „vědomý" oreionaut ví, že všech
no to jsou jen mentální obrazy. „Snové 
ego není snílek. Spíše než o snění jde 
o to, že je to sněno. Aktuální tvůrce snu 
není součást snu, jeho já spí." 

V roce 1984 se vydal Namkhai Norbu 
Rinpoče, z n á m ý tibetský buddhis t ický 
učitel žijící na Západě, na pouť do kláštera 
Tolu a k hrobu Maratiky v severním Ne-
pálu. V 7. století se hledači duchovní ces
ty Padmasambhava a jeho žák Mandarava 
proslavili zvláštní praxí, meditacemi v jes
kyních. Během nocí v Tolu měl N o r b u 
Rinpoče sérii velmi živých snů. 

Ve snech obdržel od duchovních by
tostí, včetně jakési Ekadžati, přímé emana
ce ženského božstva prvotní moudrost i 
Samantabhadry, instrukce. Ekadžati Nor
bu Rinpočeovi v sérii snů předávala poky
ny o určitých rituálech, objektech iniciace 
a tajných textech o dosažení dlouhově
kosti, a nařídila mu, aby je zapsal. 

Tibeťané říkají takovýmto „skrytým", taj
ným D h a r m a textům, které existují jen 
v myslích duchovních bytostí, „milam ter-
ma". Jsou předávány jen osobám duchov
ně dokonale připraveným takovéto posel
ství přijmout. Pro N o r b u Rinpočeho bylo 
branou a klíčem vědomé snění. 

V roce 1990, když vedl meditační semi
nář v Massachusetts, zažil Norbu Rinpoče 
další neobvyklou sérii snových poselství. 
Ženská bytost, kterou vnímal jako „dákíní" 
(nebeskou tanečnici, zvláštní druh bytosti, 
která předává moudrost a která existuje 
jen v duchovním světě), ho naučila celé 
sérii kroků a postojů tanečního programu 
pro 36 tanečníků, včetně speciální písně, 
která prohlubuje stav meditace. 

Studenti Norbu Rinpočeho dnes „sklí
zejí ovoce" těchto dvou sérií vědomých 
snů. 

Většině z nás připadají tyto historky 
stejně neuvěřitelné, jako Castanedův sen 
o tunelech.v houbě . Tibeťané ale považu
jí předání „terma" za typický způsob, pro 
„milam bardo" , snovou realitu, běžný. 
Milam bardo je druhá z šesti „přechod
ných stavů" vědomí (bdělý stav, meditace, 
umírání, stav po smrti a znovuzrození). 
D n e s už i na Západě známá kniha Bardo 
tedol (Tibetská kniha mrtvých) instruuje 

studenty, jak se naučit vědomě snít a jak 
si udržet vědomí při průchodu všemi šesti 
„bardy". Pro dosažení a udržení tohoto 
„ v ě d o m é h o s n ě n í " vyvinul i T i b e ť a n é 
„snovou jógu' , kterou N a m k h a i N o r b u 
popsal v knize „Dream Yoga a n d the 
Practice of Natura l Light" (Snová jóga 
a cvičení přirozeného světla). 

Rozlišujeme mezi dvěma rozdílnými ka
tegoriemi snů, píše N o r b u Rinpoče. Vět
šinou jsou to sny obvyklé, jakési „karmic-
ké stopy", spojené s napětím té které oso
by, j e h o starostmi, řečí, energi í n e b o 
i vzpomínkami na minulé životy. Tibetští 
lékaři považují takové sny za diagnostické 
klíče v případech mentálních a psychic
kých problémů. 

D r u h o u třídou jsou „sny zjevující se 
z čisté mysli". Jsou to úplně běžné vědo
mé sny, ale také sny věštecké n e b o ty, 
které obdržel N o r b u Rinpoče. V učení 
tradice Dzogchen je práce se sny nejpo-
užívanější metodou, vycházející ze základ
ního cvičení kultivace „přirozeného svě
tla". Toto „přirozené světlo", které studen
ti dosahují vizualizací, mentálními afirma-
cemi a dechovými cviky, je stav čiré bdě
losti, předcházející jakékoliv myšlení a vi
zuální vjemy. Tento stav „plné přítomnos
ti moudrosti, než se vrátí k pracovní my
sli", toto „přirozené světlo", zažívají mniši 
každou noc, když usnou, a každé ráno, 
když se probouzejí. 

Jediný bezpečný způsob, jak projít vše
chna „barda", je být ve stavu „vědomého 
snění", říkají Tibeťané. „V jistém smyslu je 
vše, co v životě vidíme, jako velký dlouhý 
sen", vysvětluje N o r b u Rinpoče. „Svět 
snu je iluzorní. Jakmile to ve snu zjistíme, 
nezměrná energie tohoto zjištění n á m po
může odstranit překážky, spojené s naším 
o b v y k l ý m z p ů s o b e m v n í m á n í světa . 
V tomto smyslu nás snová jóga vysvobo
zuje z našich návyků." 

Je-li život sen, komu se zdá? Kdo je sní
lek? To je přesně ta otázka, kterou si kla
de Fred Alan Wolf, teoretický fyzik, který 
ve své knize „Snící vesmír" zkoumá vztah 
kvantové fyziky k problémům vědomí. 

Pro Wolfa je „snící vesmír" metaforou 
toho, jak se veškerá realita manifestuje: je 
vysněná. Jako kvantový fyzik vidí Wolf 
svět ne jako urči
tost a jistotu, ale ja
ko pole možnost í . 
Podle kvantové fy
ziky nemůžeme čás
tice, ze kterých se 
skádají atomy, lo
kalizovat. Zaujímají 
p o u z e p r a v d ě p o -
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d o b n é místo. Kde a kdy se objeví, záleží na tom, kde a jak je 
někdo pozoruje. Elektron, dokud ho pozorovatel nepozoruje, 
zaujímá nekonečný počet možných pozic zároveň. Jakmile za
čne být pozorován, zkolabuje do jediné reality. 

Podle kvantového modelu vesmíru nejen že pozorujeme sku
tečnost, jak se rozvíjí, my ji p o m á h á m e vytvářet. Jinými slovy, 
my ji uskutečňujeme tím, že o ní sníme. Většina z nás předpo
kládá, že snění je naprosto rozdílná aktivita než bdění. Domní
váme se, že když spíme, vkročíme kouzelnou branou do kouzel
n é h o světa snů, ale potom se stejnými dveřmi vrátíme do světa 
hmoty. Podle Wolfa podporuje kvantová fyzika názory tibet
ských jógínů snů, že sníme nepřetržitě. V těch nočních snech sc 
naše kvantová skutečnost stává průhlednější a propojení mysli 
a hmoty je zřetelnější. 

Sny n á m pomáhají pochopit vztah k „svinutému řádu", což je 
termín, který razí David Bohm, další kvantový fyzik, a který 
označuje primární, neporušený zdroj veškeré existence, zdroj 
všech možností, ve kterém částice existují i předtím, než se na 
ně podíváme. Vše je v n ě m zavinuto do všeho ostatního. Čas, 
prostor, energie, hmota, mysl, vesmír - všechny pravděpodobné 
stavy existují simultánně, zavinuty do sebe, s potencí, že cokoliv 
je možné. Jak svět vnější (realita bdělého stavu), tak ten subjek
tivní, vnitřní (snová realita) jsou manifestacemi stejného svinuté
ho řádu. 

Pochopíme-li, jak sníme, dostaneme se také blíž k pochopení, 
že naše fyzická realita je jen jednou z možností, jak se naučit me
chanismům stvoření, nebo jak naše mysl vytváří náš svět. Ve 
snech kontaktujeme rozlehlý beztvarý svět svinutého řádu, který 
naše omezená mysl interpretuje jako sérii momentek náhodně 
seřazených do jakýchsi smysl dávajících řad. Jakmile tento proces 
pochopíme, pochopíme také, že ve snech děláme totéž, co v bdě
lém stavu. Svět, který vypadá jako hmotný a „vnější", je aktuálně 
vytvářen ze svinutého řádu naším procesem pozorování. 

Pro dítě, vysvětluje Wolf, je svinutý řád nebe nahoře, místo, 
kam jdeme, když zemřeme a odkud jsme přišli, když jsme se na
rodili. Pro člověka, který zažil zkušenost blízké smrti (NDE), je to 
světlo na konci tunelu. V hindské mytologii je svinutý (implikát-
ní) řád vyjádřen obrazem Višnua, nejdokonalejšího snílka, pole
tujícího v kosmickém mléčném oceánu, kterému se náš svět zdá. 
Podle Wolfa je svinutý řád oním Velkým Snílkem, který si zdá 
Vesmír. 

Pomocí svých snů, tvrdí dále Wolf, stoupáme po žebříku vě
domí sebe sama, dokud n e d o s á h n e m e bodu, kde se začneme 
identifikovat nejen s obsahem snu, ale i s Velkým Snílkem, kte
rý je zdrojem vědomí všeho vědomí. Jinými slovy, naše vědomí 
se konečně spojí se sjednoceným kosmickým vědomím. „Pak 
vaše já není jen to světské malé ego, ale je zároveň Velkým Sníl
kem, kterému se zdá celý vesmír." 

Umění snít nás učí, že jsme daleko víc než si odvažujeme 
představovat. 

Carlos Castañeda a don Juan jednou seděli na vrcholu hory 
a pozorovali rozlehlé roviny středního Mexika. Jak tak zkoumal 

prérii, najednou Castañeda viděl vlákna zářícího 
světla vystupující prakticky ze všeho. „Nejprve to 
bylo jako exploze nekonečného množství ma
lých trsů světla, ale pak se vlákna prodloužila 
a splétala kolem sebe do paprsků vibrujícího ne
konečného světla. Všechna vlákna byla odděle
ná, přesto ale všechna zářila společně." 

„Vidíš emanaci Orla a síly, které je drží od se
be a zároveň je splétají," řekl mu d o n Juan. 

„Vlákna potí vědomí a umožňují bdění," dodal, „ale jednoho 
dne si je všechna Orel sesbírá. Orel je pánem veškerého vědo
mí všech bytostí, včetně lidí." 

Podle Wolfa je Castanedův Orel jen další metaforou pro Vel
kého Snílka - se kterým se učíme identifikovat, když sníme. 
Castañeda je jen obraz Orla, který se snaží přelstít se tím, že si 
myslí, že není Orel. 

Není v konečném smyslu Castanedova cesta tunelem v hou
bě, a Orel, který vlastní veškeré vědomí, jen sen? Jakási gigantic
ky sdílená snová skutečnost? 

„Pro n ě h o samotného je to realita," dodává Stanley Krippner, 
který potkal Castanedu, zná Wolfa a LaBerga, a který studoval ti
betskou jógu snů. Vydal knihu „Dreamtime and Dreamworks" 
(Snový čas a snová práce), je předsedou Asociace pro studium 
snů, profesorem psychologie v San Franciscu a členem m n o h a 
prestižních psychologických organizací. 

Práce Castanedy je zábavná, přesně popisuje jeho zkušenosti 
a může být vědecky zkoumána, potvrzuje Krippner. N e z n a m e n á 
to ale, že je to objektivní, zmapovatelná skutečnost. „Nic se ne
dá objektivně zmapovat," říká Krippner. „Jde o souhrn subjektiv
ních pravd a skutečností. Nevím, co to je objektivní realita. Ni
kdo mi ji ještě nedokázal ukázat. Myslím, že všechny skutečnos
ti jsou subjektivní, ale některé jsou sdíleny větším počtem lidí 
než jiné. Proto raději dávám přednost slovu zkušenost než sku
tečnost." 

Sny jsou možná tak skutečné, jak reálně je vnímáme. Pro Cas
tanedu jsou způsobem, jak p o h n o u t b o d e m shromažďování 
a vstoupit do království anorganických bytostí a jiných alternativ
ních světů. Pro v ě d o m é h o snílka LaBerga jsou sny příležitostí žít 
v těch nejsmělejších fantaziích a spoluúčastnit se živých dramat 
vlastní tvorby. Pro tibetské jógíny snů to jsou zkoušky a nácvik 
pro život po smrti. Pro Freda Wolfa jsou šancí kvantově skočit 
do svinutého řádu. 

Jedna věc je jistá - všichni sníme. Ať už zkusíme proklouznout 
kolem Orla, splynout s Velkým Snílkem a poohlédnout se po 
vlastní symbolice, nebo celou noc jen prospíme, je to jen a jen 
na nás. 
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P a b l o A m a r i n g o s e n a r o d i l j a k o s e d m ý z e t ř i n á c t i d ě t í 
v r o c e 1943 v m a l é v e s n i c i p o b l í ž p e r u á n s k é h o m ě s t a 
T a m a n c o . Když P a b l o j e š t ě jako d í t ě těžce o n e m o c n ě l 
a n e b y l s c h o p e n s e v ů b e c h ý b a t , v z p o m n ě l a s i r o d i n a 
na d ě d e č k a , k terý byl l éč i te l a už íva l h a l u c i n o g e n n í d r o 
g u a y a h u a s c u . P o d v l i v e m d r o g y by l P a b l o v 1 7 l e t e c h 
o p e r o v á n a o d t é d o b y n e m á ž á d n é z d r a v o t n í p o t í ž e . 
O d 70. let p r a v i d e l n ě užíval a y a h u a s c u a stal s e také l é 
č i t e l e m . V r o c e 1977 se ale r o z h o d l p ř e s t a t b r á t d r o g u 
a o d t é d o b y zača l vize, k t e r é p o d v l i v e m d r o g y míval , 
m a l o v a t . P o s l e d n í c h 1 0 let m á m a l í ř s k o u š k o l u a uč í 
m a l o v a t d ě t i . 

Ayahuasca je d m h liány, která se sbírá brzy ráno. Vegetalista, léčitel a ča

roděj v jednom, se ovšem předem postí (nesmí sníst nic sladkého, slané

ho nebo hořkého, nesmí pít alkohol), tři dny před sběrem nesmí mít 

styk s ženou a nemocnými lidmi. Před tím, než liánu začne sekat, obětu

je rostlině tabák, sirky a suché listy banánovníku. Pak čeká na přílet ptáka 

čikua a když pták zazpívá „cis, fis", je možné sbírat rostlinu. Když ale pták 

zazpívá „čikua", musí se se sběrem ayahuascy počkat do dalšího dne. 

Liánu vegetalista rozseká na kousky a odnese v balíku domů. Rozdr

cenou rostlinu pak vaří tři nebo čtyři hodiny, scedí šťávu, přidá další kou

sky liány a opět vaří. Přidává tabák a další přísady. Musí přitom zpívat 

posvátnou píseň. N á d o b a na vaření musí být hliněná, nikdy ne kovová 

nebo hliníková. Nikdo ho při vaření drogy nesmí vidět. 

Šamane léčitelé pořádají skupinové léčebné seance, na kterých dro

gu podávají různým duševně a nevyléčitelně nemocným. Každý, kdo se 

ayahuascy napije, se musí pomodlit: „Otče, dovol, abych viděl, co vidět 

chci." Kdo chce znát přesnější příčiny svého problému, modlí se: „Otče, 

prosím, nech mne spatřit nemoc, která mne sužuje, nech m n e spatřit ne

přátele, kteří mi ubližují." Pak se lidé, kteří vzali drogu, shromáždí upro

střed domu, aby čekali na své vize. To je obvykle po desáté hodině ve

čer, takže se všechno kolem ztiší. Vegetalista chodí kolem a fouká na lidi 

kouř ze své dýmky, když si sem tam ústa navíc navoní voňavkou. Lidé 

začnou zívat: jedno zívnutí znamená, že vize bude krásná, zívne-li někdo 

vícekrát, znamená to silnou a bouřlivou vizi. Někdy jsou vidiny doprová

zeny bolestí v levé ruce, což znamená, že se nějaký jiný čaroděj pokouší 

o nepřátelský útok. Jsou-li bolesti v pravé ruce, uvidí dotyčný vše, co si 

přeje spatřit. 

Skupiny vegetalistů často berou ayahuascu společně a společně na

vštěvují různé „světy": svět podvodní, podzemní, nebeský atd. 

vize Pulzace (viz str. 38) 

Skupina vegetalistů vzala ayahuascu a za zpěvu písně icaro volá Králov

nu pulzací Coyu. To je ta, která dává vegetalistům schopnost diagnosti

kovat nemoci poslechem srdečního pufzu. Dotkne-li se vegetalista paci

entova těla a ucítí jeho pulz, okamžitě se mu v mysli zjeví obraz přísluš

né nemoci. 

Vegetalisté používají pro boj s různými nemocemi svých pomocní

ků, např. štírů, hadů, pavouků, housenek, ještěrek atd. Coya dává vege

talistům také opasky různých barev, takže dokáží s jejich pomocí také ur

čit další typy nemocí. Rytmické abstraktní vzory reprezentují mozkové vl

ny, které rezonují s pulzací: bílá a růžová pulzace reprezentuje pulz učed

níků, modrá je pulzace zkušeného léčitele, červená a žlutá je pulzací vel

mi zkušeného vegetalisty, mistra třech říší - říše vzduchu, země a vody. 

Tmavé barvy představují pulzaci zlých sil. 

vize Boj (viz. str. 42) 

Čaroděj kmene Šetebo útočí na léčitele kmene Sipibo vše

mi svými čarodějnými silami. Nahoře se zjevil netopýr su-

pay-mašo, který dokáže svými vlnami bojovníka oslabit a uspat. Léčitel 

se musí umět ubránit hlasem (písní), který oslepí čaroděje pestrými bar

vami svých frekvencí a volá proto na p o m o c své pomocníky z džungle, 

jsou to (zleva): mantona mama, velký had, který umí magneticky hypno

tizovat, supay-jangunturo, gigantický aniarillo, schopný okamžitě se za

hrabat do země a objevit se nečekaně přímo p o d nepřítelem, tygr sinči-

ahui, který dokáže svým magnetismem ochromit protivníka, pták čiku-

a, k teý dokáže určil myšlenky nepřítele, land ray allpa-raya, který štípe 

a umí také létat, dítě s tygřím tělem a hlavou zvířete, které dokáže nepří

tele zmást tím, že jc slyšet plakat z jednoho místa, zatímco zaútočí z jiné

ho, nádoba mocaqua, ve skutečnosti loď, na které může léčitel rychle 

zmizet, černí tíbes, schopní se potápět a bojovat ve vodě (dokáží nepříte

le ve vodě oslepit), had s prsy ženy a lidskýma rukama guakamajo-mača-

ko, který plive jedovaté daggers a hadí žába sapo-mačako, která plive jed. 

Léčitel přímo dští své síly získané ayahuaskou. 

vize Duchové kamenů a kovů (viz str. 40) 

Vegetalista a jeho žáci berou Ayahuascu v chýši uprostřed džungle. Zpí

vají píseň zářících kamenů. Určitými pohyby těla jsou pak schopni vstou

pit do podzemních světů, kde se setkávají s gnomos, duchy podzemí. 

Každý duch má jinou symbolickou barvu, reprezentující např. diamant 

(bílá), zlato (žlutá), m ě ď (červená), bronz (zelená) atd. V horní části 

obrázku tančí duchové různých rostlin. 

Vegetalista se svými žáky bojují s jiným čarodějem, který snědl rostlinu 

puma-bihachuilo a vzal na sebe p o d o b u zlého hladového jaguára. Lidé 

se p o d náporem zlých sil přímo dusí, ale vegetalista byl upozorněn svým 

pomocníkem (bílý signál shora) a začal se bránit vytvořením téměř jako

by elektrického obvodu ochranných energií. Připraveni pomoci jsou 

i další, např. bílý vlk, vzdušný jaguár, lovecký pes aj. 

Podobenství neviditelného světa kouzelných sil. V zeleném pozemském 

světě žijí rostliny, zvířata, ptáci a vegetalisté, kteří začínají poznávat esote

rické síly. Další vrstvu tvoří kámen topaz ve žlutozelené barvě: v tomto 

světě existují hadi, obojživelníci, růže a tmaví lidé. 

Pak následuje purpurový svět rostlin, zvířat, černých růží a těch, kteří 

ovládají mystické síly hypnózy, jasnovidectví a telepatie. Následuje neut

rální, šedý svět těch, kteří dokáží rozlišit viditelné od neviditelného. 

Mnozí, kteří dojdou až sem, zde skončí, protože nejsou na tyto schop

nosti a síly dostatečně připraveni fyzicky. Další vyšší, modře safírový 

svět, obývají andělé a ti, kteří se bez potíží pohybují rychlostí myšlenky 

vesmírem a žijí i na jiných galaxiích. Ametystový, fialový svět múz, vil, 

princů a princezen skýtá nekonečné síly a možnosti moudrosti. V temnu 

poslední vrstvy přebývají podivná zvířata a čarodějnice jako protiklad 

všech sil světla a dobra. 

Světelné kruhy dole okolo d o m u jsou písně icaros, které spolu s vi

zemi pomáhají lidem ovládnout všechny okultní síly a světy. 
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p r á v ě n a 

b o u r a l a u t o , n e b o 

o d k t e r é h o m u s í t e v y b r a t 

n e s p l a c e n ý d l u h , u r č i t ě t o , c o 

ř e k n e t e , b u d e n a p r o s t o o d l i š n é , n e ž 

t o , c o ř í k á t e o b v y k l e . A p o s t u p n ě s e p a k 

z a č n e t e s t á v a t t í m , c o s i m y s l í t e a c o ř í k á t e . 

Zmínila jste se, že léčení a nemoci se projevují na bu

něčné úrovni prakticky okamžitě. 

J e s t l i v ě ř í t e v c h i r u r g i i , b y l i n k y n e b o j s t e - l i n a p o u š t i , v ě 

ř í t e d o m o r o d c ů m , j e t o j e d n o . V š e c h n o f u n g u j e . V ž d y j e t u 

a l e n ě c o , c o f u n g u j e o k a m ž i t ě . M á t e - l i v d o m ě r a d o n o v é z á ř e n í , 

n a k a z í t e - l i s e k o n t a m i n o v a n o u p o t r a v o u , č í m k o l i v , v ž d y j e t o v ě c 

o k a m ž i k u . S y m p t o m y n e m o c i s e m o h o u p r o j e v i t a ž z a r o k , a l e c o s e 

s t a l o s e s t a l o v n ě k o l i k a v t e ř i n á c h . A b o r i d ž i n c i v ě ř í , ž e i p r o c e s l é č e 

n í j e o k a m ž i t ý , a ť u ž t o z p ů s o b i l l é č i t e l , n e b o v y s á m t í m , ž e j s t e a k 

c e p t o v a l l é č b u . 

Jak a proč Staří používají ke komunikaci telepatii? 
S t a ř í v ě ř í , ž e hlas není k mluvení. Hlas má člověk 
proto, aby zpíval, léčil a oslavoval. 
K d y ž m l u v í t e , m á t e t e n d e n c i k t o m u , ž e m l u v í t e o m a l ý c h a n e d ů l e ž i t ý c h v ě 

c e c h , k t e r é n e m a j í s v a š í „ v ě č n o u " č á s t í n i c s p o l e č n é h o . H o v o ř í t e - l i a l e s n ě 

k ý m „ s r d c e m " , o č i m a , p a k j e v a š e k o n v e r z a c e o v e l k ý c h a d ů l e ž i t ý c h v ě c e c h , 

o v ě č n o s t i . K a ž d ý s e m ů ž e n a u č i t t e l e p a t i i t a k , j a k j i u ž í v a j í S t a ř í . J e t o j e n 

t e c h n i k a , j a k o k a ž d á j i n á . P o c h o p í t e o č j d e a p a k t o n a c v i č í t e . 

Můžeme změnit svět? Přijde doba, kdy dokážeme jeden druhého tolerantně 

akceptovat? 

Č á s t o d p o v ě d i t k v í v e v í ř e S t a r ý c h , ž e č l o v ě k n i k d y n e d ě l á c h y b y . O n i n i k d y n e 

p ř e d p o v í d a j í , p r o t o ž e n e v ě ř í , ž e j e n ě c o p ř e d u r č e n é h o , ř í k a j í , ž e p ř e d p o v í d á n í 

j e z t r á t a č a s u . V ě ř í , ž e k a ž d ý č l o v ě k m á s v o b o d n o u v ů l i . Ř í k a j í , ž e k d y ž b u d e 

9 0 % l i d í v K a l i f o r n i i v ě ř i t t o m u , ž e s e K a l i f o r n i e p r o p a d n e d o m o ř e , t a k s e t a k 

t a k é s t a n e . Ř í k a j í t a k é a l e , ž e t ě c h z b y l ý c h 1 0 % , k t e ř í t o m u n e v ě ř í , p a k z j i s t í , 

ž e s e d í v h o u p a c í m k ř e s l e z m o ř s k é v l n y s š á l k e m č a j e v r u c e . 

Smyslem života člověka je být na 100% tím a ta
kovým, kterým je, právě teď a tady. Toť vše. 
K d y b y t o t a k c h á p a l a d ě l a l k a ž d ý , s v ě t b y s e r á z e m z m ě n i l . S t a ř í ř í k a j í , ž e 

p r á v ě t o , ž e t r á v í m e s p o u s t u č a s u p ř e m ý š l e n í m a s t a r o s t m i o t o m , c o b y s e 

m o h l o s t á t , n á m b r á n í s k u t e č n ě n a p l n o b ý t n a 1 0 0 % t e ď a t a d y . 

Praví Lidé vám říkali, že to jsou oni, kdo drží svět pohromadě. 

V ě ř í , ž e k d y ž u p e č e t e ž á b u , u ž j i n e m ů ž e t e o d p é c t . Č á s t t o h o , č e m u ř í 

k a j í d u š e z e m ě , s e v r a c í d o s v é é t e r i c k é , n e h m o t n é p o d o b y . V z p o 

m e ň m e j e n o m o z o n o v o u d í r u a s t á l e s e z v y š u j í c í v ý s k y t r a k o v i n y 

k ů ž e . M á m e - l i s t r a c h , s t e j n ě n i c n e v y ř e š í m e . N e b o j í m e - l i s e , m á 

m e š a n c i p o c h o p i t , ž e t o j e d ů s l e d e k n a š i c h p ř e d c h o z í c h č i n ů 

a v o l e b . V š e c h n o se c y k l i c k y v y v í j í , i č a s . P ř i š e l z d o k o n a l o s 

t i a d o d o k o n a l o s t i s e v r á t í . A b o r i d ž i n c i s i ř í k a j í n á r o d . 

M o ž n á j e t o , c o s e d n e s d ě j e , k o n e c n á r o d a , a l e n e n í t o 

k o n e c A b o r i d ž i n c ů . B e r o u t o t a k , ž e p r o s t ě k o n č í j e 

j i c h č a s . Z e d o k o n č i l i a p ř e d a l i t o , p r o č t a d y b y l i . 

P o s l e d n í d ů l e ž i t o u v ě c í j e ř í c t n ě k o m u , ž e n á s 

o p o u š t ě j í . S t a ř í ř í k a j í , ž e i k d y ž n e b u d e 

m e r o z u m ě t v š e m u , c o ř í k a j í , j s o u 

p ř e s v ě d č e n i , ž e z p ů s o b , j a k ý m 

ž i l i , b y l p r o t u t o z e m i v e 

l i c e d ů l e ž i t ý . 

Blend, 4/95 přeložil V. M.) 
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J e d n o h o dne Aboridžinec jménem Strýček B u l konečně 
uspěl a podař i lo se mu vysvětlit vědci Robertu Lawlorovi, 
j a k se stalo, že bílý muž zapomněl na starý dobrý život lovce. 
Tím, že začal pěstovat obilí a chovat dobytek, ztratil bílý 
muž Svět snů. Podle Aboridžinců je to velká ztráta, protože 
ztratíte-li kontakt se Světem snů, ztratíte kontakt s Nebem 
a Zemí, ztratí se kontakt mezi ženami a muži, mezi přírodou 
a lidstvem. 

Během tranzu Strýček Bul vídá „hustou síť propojených 
vláken, na kterých viditelný svět, sny a prorocké vize visí j a
ko korálky" - aspekt původního Snění, které podle aborid-
žinské kosmologie stvořilo svět. Avšak vnitřní strach, který 
ovládá psychiku většiny Zápaďanů, neumožňuje tuto prople
tenou neviditelnou síť energií vidět, a zanechává člověka ve 
světě izolovaných věcí. 

„Někteř í mladí Aboridžinci dnes mluví a jednaj í velmi su
veréne, ale už ztratili schopnost vidět, protože mají uvnitř 
stejný strach j a k o běloši ," pokračuje stařešina. „ N e d o k á ž í 
se uživit v přírodě j a k o staří , kteří přesně vědí, kde j sou bo
bule a kde jedlé kořínky. Když někdo neví, kde j sou bobule 
a kořínky a neuživí se v kraj ině, má uvnitř strach jako malé 
dítě, které ztratilo matku, a se strachem mizí také schopnost 
vidět." 

Australští Aboridžinci tvrdí, že jejich kultura existuje mno

hem déle než oněch 60 000 let, které jim přisuzují antropolo

gové. „Byli jsme tady od časů, kdy začal Čas. Přišli jsme pří

mo z Času Snů." Dnes je obtížné pochopit jejich rituály 

a stav mysli, přesto ale mnozí tvrdí, že jejich kultura ob

sahuje původní informace o jejich původu, možnos

tech a schopnostech, včetně jakéhosi návodu na ži

vot v přírodě, který možná může pomoci západ

ní civilizaci obnovit některé archetypální, ale 

již zapomenuté schopnosti. Rober Lawlor, 

americký spisovatel, žije v divočině 

v Tasmánii (nejjižnější část Austrá

lie) už 14 let a studuje život Abo

ridžinců. 

Nedávno vydal knihu 

„Voices of the First Day: 

Awakening in the 

Aboriginal Dreamtime" (Hlasy Prvního dne: Probuzení 

v Snovém čase Aboridžinců). 

Aboridžinci neznají obdělávání půdy, protože to nekore
sponduje s jejich stylem života ve „snovém č a s e " , který je zá
kladem jejich existence. Snový čas, snění, je základem všeho. 
Kmen Pintupi mu říká tjukurrtjana. Svět kolem nich, „yu-

ti", celý vyvstává z formujícího světa snů. 

V aboridžinské kosmologii existuje univerzální pole vědo
mí, ve kterém vzniká svět ve všech jeho formách tím, že se 
„ z d á " . Na počátku bylo Snění a celý svět byl stvořen Předky 
během nekonečně dlouhého času tjukurrtjana, říkají Aborid
žinci. Předkové cestovali rozlehlou krajinou Austrálie, sbírali 
plodiny, lovili, rozdělávali oheň, milovali se a svými sny pře
tvářeli původně beztvarou krajinu. Jej ich sny stvořily jedlé 
červy, pštrosa emu, ještěrky, klokany a původní lidi našeho 
hmotného světa. 

„Všechno bylo stvořeno sny a činy velkých P ř e d k ů . " Náš 
hmotný svět byl „ v y s n ě n " se všemi podrobnostmi ve vizích 
P ř e d k ů . Transcendentá ln í svět tjukurrtjana je ale možno 
spatř i t pomocí Snění, pomocí věčných snů vtisknutých do 
krajiny a jej í flóry a fauny. Spojením je píseň, písní ale Abo
ridžinci myslí tvůrčí mantrický zvuk. 

Velcí Předci byli obrovité, nespoutatelné, nehmatatelné vi
brační bytosti, které našeptaly své sny rostlinám a zvířatům 
a daly jim tak jména, „vibrační vzorce". Aboridžinci sami se
be chápou jako lidské bytosti s vdechnutým božstvím. 

V průběhu Času Snění byl náš hmotně zabydlený svět proz-
píván do svého nynějšího tvaru. Aby si vzpoměli, na ta tvoři
vá jména, Aboridžinci hledají v krajině a naslouchají písním, 
které mytopoeticky spojují Nebe Předků s lidskou Zemí. J e 
j ich písně představuj í původní kosmologii snů Předků, do
vedně otisknutou, zašifrovanou v krajině. 

„ T a k j a k o je budoucí rostlina vtisknuta v semínku, mož
nost krajiny je vtisknuta do paměti svého původu." Aborid
žinci tomu říkají Snění o místě, a toto snění spoluvytváří pos-
vátnost krajiny. 

Předkové vyzpívali řeky, údolí, solné pánve a pískové du
ny. Lovili, tančili, zabíjeli zvířata, a kdekoliv byli, zanechali 
stopy svých písní. Celý svět omotab vlákny svých písní. 

Každý kmen Aboridžinců má zodpovědnost svými písněmi 
udržet a obnovovat písně Předků. Praktikují tak něco, co by-
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chom nazvali komunální ekologií, krajinářstvím na metafyzic
ké úrovni. Když zazpívají špatně, když se jim píseň nepove
de, může to „odtvořit stvoření". Na rituální úrovni je Cesta 
snů způsobem, j a k obnovit kontakt se sebou a se zemí. Proto
že je v zemi otištěn původní dotek tvořivého aktu a jeho smy
slu, Aboridžinci trvají na uchování původní krajiny tak, j a k 
ji našli Prvního Dne, v je j í původní dokonalosti. Země je pro 
ně pamětí, původním symbolickým jazykem. 

Zničíš-li kousek krajiny, zničíš paměť své rasy. 
Geomancie a animismus j sou v aboridžinské kosmologii ne

rozlučně spjaty. Na Západě se pomalu začínají lidé zajímat 
o starobylou vědu o energiích krajiny, o geomancii. Animis
mus (víru, že Příroda je vyjádřením kosmické inteligence vtě
lené do individuálních duší zvířat) ale považujeme stále za ně
co primitivního. P r o Aboridžince je P ř í r o d a stále otiskem 
Prvního Dne stvoření. Naslouchaj í ji a slyší původní píseň 
(Sen) každé rostliny, každého zvířete. 

Ngurra znamená krajina, tábor, místo. Pro Aboridžince je 
neoddělitelné od svého původního smyslu, od původní aktivi
ty, která tomu místu dala jeho jméno. Kraj ina je posvátná sa
ma o sobě a je také částí paměti každého člena kmenové spo
lečnosti. 

Když se narodí malé dítě, Aboridžinci okamžitě vykopou 
jámu a dítě do ní položí. Do mysli dítěte je tak vtištěn otisk 
místa a tento vztah ho provází po celý život. K jámě se musí 
celý život chovat s úctou, protože to j sou počátky jeho identi
ty a střed jeho krajiny. Je to zosobněný axis mundi v dokona
le mytologizované kra j ině, střed světa, kde se může spojit 
s Nebem. 

Každé místo je unikátně mysticky živé, se svými ojedinělý
mi vibračními vzory, přesným zvukem a Snovým totemem, 
podepsaným v každé rostlině nebo zvířeti. 

Předpokládejme třeba, že místo narození některého Abo
ridžince je sídlem Snu Vačice. To znamená, že z toho místa 
v krajině vyvěrá duch toho zvířete. J a k o součást iniciačního 
cvičení člověk musí toto místo stále navštěvovat s didžeridu, 
hudebním nástrojem (dlouhá silná píšťala bez dírek), a obno
vovat vibrační esenci, nebo zvuk původního Snu Vačice. Syn-
estetickým procesem (vnímání všemi smysly najednou, takže 
slyší barvy a vidí zvuky) mu pak zvuk didžeridu dovolí vstou
pit do podstaty místa, a zvuk sám je mu pak zvířecím tote

mem. Sen Vačice je jen jiným aspektem jeho samého, protože 
ve Snovém čase byly vlastnosti l idí i zvířat zkombinovány 
v před-Předkovských bytostech. „ K a ž d é zvíře reprezentuje 
subjektivní emoční stav bohů. To jen ve světě yuti, v hmot
ném světě našeho času, j sou zvířata a lidé rozlišeni a odděle
ni. Niterné psychologické stavy a emoce jsou vnějšně symboli
zovány v chování a tělesných formách zvířat." 

Tím, že Aboridžinec sdílí Sen Vačice j a k o geomantický to
tem, automaticky navozuje hlubinný vztah se všemi bratry 
a ses t rami stejného r o d u . J e d e n klan n a p ř í k l a d odvozuje 
svůj původ od klokaního Předka Casu Snění, takže všichni 
členové klanu pak mají ke klokanům určitou zodpovědnost 
a v příbězích a ceremoniích znásobují energii místa Snu klo
kanů v krajině. „Duch určitého zvířete vyvěrá ze světa du
chů do fyzického světa na určitých místech. Tento duch, ne 
tedy k lan který na něm ži je, reprezentu je a v las tn í toto 
mís to ." 

Každý Aboridžinec se v krajině, kterou považuje za pro

dloužení svého těla, zabydluje díky písním a rituálům. Cesto

váním a rozšiřováním své kulturní zkušenosti, paměti a pros

toru rozšiřuje domorodec sám sebe, svou osobnost. Písně kři

žují krajinou jako cévy a žíly v lidském těle. Jako lidské tělo, 

krajina je považována za nedělitelný celek. 

Podle aboridžinské kosmologie j sou i pohlaví odvozena ze 
třech říší Casu snů: říše mrtvých, říše živých a umírajících, 
a říše nenarozených. Výsledkem je něco, čemu Lawlor říká 
„kosmologie sexuální energie". 

Říše mrtvých je mužská sféra nahoře, kam odcházejí duše 
po fyzické smrti. Mužská energie je blízká silám smrti, 
lovu, zabíjení, pohřbů, ceremonií, iniciací a komuni
kaci s prahlasy Předků. Rozděluje, nařizuje a dá
vá životu tvar kontrolou proměny toho, co po
chází z říše nenarozených a prochází do říše 
mrtvých. 

Energie kosmického ženství je ener
gií zrození, př írody, života, výživy, 
růstu a rozvoje. Zeny j sou dětmi 
přírody, muži j sou dětmi kul
tury, tvrdí Aboridžinci. 

Pečlivým plněním ur
č e n ý c h r o l í A b o r i d -
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žinci dosahují harmonických vztahů mezi pohlavími a me
zi třemi říšemi. 

Jak vzdáleny naší společnosti jsou názory Aboridžinců? 

Není teorie Ruperta Sheldrakea o morfo genetických po

lích jen přeformulované učení o polymorfním Času snění? 

Nejsou pokusy pracovat s dušemi rostlin ve Findhornu zá

roveň metafyzicky legitimními pokusy o znovuzavedení 

animismu do západní kulturní mapy? Co akce Harmonie 

Convergence, která v roce 1987 katapultovala do západní 

společnosti informace o geomancii a posvátných místech 

Země? 

Filosofie hlubinné ekologie, ekofeminismus, buddhistic-
ká ekonomika, to vše se také pokouší znovuzavést do na
šich životů osobní identifikaci s rostlinným a zvířecím svě
tem, a vybudovat novou identitu nazvanou ekologické j á . 
Mnohé aboridžinské názory překvapivě korepondují s an
troposofií Rudolfa Steinera. 

Nic z toho by nás nemělo p ř e k v a p o v a t , r a d í Lawlor. 
Prvotní mysl, archaické vědomí Prvního Dne, přežívající 
v krajině a psychice, se znovu vynořuje. Cas snění stále 
uchovává semena kulturní regenarace, po kterých západní 
podvědomá mysl žízní už 30 let, ne-b po celé století. 

„Všechno v životě Aboridžinců diktuje životní názor od 
toho našeho naprosto rozdílný. Chceme-li svůj styl života 
změnit a transformovat způsob své existence, duch aborid
žinské kultury nám na naši rozpadající se kulturu posky
tuje možný pohled, jakoby zvnějšku. 

Lawlorovo volání možná vypadá j a k o nabídka j a k é s i 
postmoderní verze „svatého divocha", jehož romantizující 
stín se objevil v kultuře poloviny 18. století. Nemůžeme sa
mozřejmě očekávat, že se Z á p a d vzdá obdělávání půdy. 
Avšak bližší seznámení s aboridžinským Časem snění nás 
možná může „osvobodit, abychom dokázali snít sen o příš
tím vývojovém cyklu lidské rasy, ve kterém se lidé reinte-
grují s krásou a duchem světa př írody." 

Lawlor je prvním etnografem, který zkoumal sexualitu 
Aboridžinců. Domnívá se, že „způsob, jakým společnost 
pečuje o své ženy, odpovídá způsobu, jakým pečuje o Ze
mi. Západní ekologická krize pramení z nefungujících 
vztahů mezi muži a ženami." Žije od 70. let na pobřeží 
Tasmánie. Před 35 lety začínal jako abstraktní malíř 
v New Yorku, když dokončil studia, cestoval po Blízkém 
východě (Sýrie, Jordánsko), 7 let strávil v Indii, v Aurovi-
llu, ašramu Sri Aurobinda. Ve Francii poté studoval zá
padní esoterismus a posvátnou geometrii Egypta. Celá 80. 
léta pořádal cykly přednášek v rámci cestovní show (new 
age savants) W.I. Thompsona „Lindisfarne Fellows". 
Kromě knihy o posvátné geometrii (Sacred Geometry, 
1980) vydal „Earth Honoring: The New Male Sexuality" 
(1985) a „Voices of the First Day: Awakening in the Abori-
ginal Dreamtime" (1991). 

A n t r o p o l o g o v é s e d o m n í v a j í , ž e 
Aboridžinci z oblas t i a u t r a l s k é Tas
mánie mohou p ř e d s t a v o v a t n e j s t a r š í 
l idskou kul turu naš í planety, daleko 
s t a r š í než d o p o s u d uznávané kultu
ry afr ické nebo s tředního východu, 
da tované do dob před 400 000 lety. 
V k a ž d é m p ř í p a d ě j s o u n e j s t a r š í m i 
obyvatel i ne j s tar š ího kontinentu. 



Zdálo se mi, že se prodírám džunglí a přišla jsem k velkému 
dubu, pod kterým ležel tygr. Náhlým zjevením veliké kočky 
jsem byla spíše potěšena než vystrašena, protože tygr je moje 
totemové zvíře. Poklonila jsem se mu a šla dál, vděčná za léta 
duchovní ochrany a inspirace, kterou mi tygr daroval. 

Pak se stalo něco neočekávaného. Můj zvířecí přítel sebou 
škubl a se stále fungujícími instinkty jsem se i ve snu rozběhla 
pryč. Tygr se rozběhl za mnou. Snaži la j sem se doběhnou 
k bráně, ale tygr mne dostihoval a chtěl mne kousnout. Co se 
to s tebou stalo, snažila jsem se uklidnit největší šelmu na svě
tě, j s i mé totemové zvíře a ty bys mě chtěl zranit? V tu chvíli 
jsem se, v panice a zmatena, probudila. Co to znamenalo? By
la jsem nemocná? 

Ano. Byla jsem nemocná a tygr mne doslova vyhnal na ces
tu k duchovnímu a fyzickému vyléčení. 

Protože jsem vyrostla v prostředí evropské a severoameric
ké tradice, věděla jsem, co to je totem a co to j sou totemová 
zvířata, ale neměla jsem žádnou zkušenost s použitím zvířecí 
energie pro léčení. Když jsem dospěla, učila jsem se být du
chovní r á d k y n í ( š a m a n k o u ) p r á v ě v d o b ě , kdy se mi zdál 
onen sen. Sen i následné zkušenosti léčení mi pomohly hlou
běji si uvědomit duchovní síly zvířat a dnes užívám totemová 
zvířata jako nástroje duchovního růstu. 

Léčení začíná harmonizací mezi tělesným a duchovním, me
zi negativními a pozitivními silami vesmíru. Zvířata mohou 
pomoci této rovnováhy dosáhnout. 

Sen o tygrovi, který mne honil (což se v duchovním světě ni
kdy nestává) byl přesně tím varováním, které jsem potřebo
vala. Šla jsem se na to zeptat zkušenější šamanky, ta se na 
mne podívala a řekla: „Máš příliš mnoho yangové energie." 
Věděla jsem to. Věděla jsem i to, co řekne dál, i když jsem to 
slyšet nechtěla. „Potřebuješ lék z je lena". Potvrdila tam mé 
obavy. Musím změnit své chování, ale yangová část mé osob
nosti se samozřejmě bude bránit. Nicméně jsem „zavola la" je
lena, a ten se vrátil s léčivou yinovou energií a pomohl mi ob
novit mé fyzické i duševní zdraví. 

J A K É J E M O J E ZVÍŘE? 
J a k o součást svého poradenství nabízím lidem šamanský vá
ček (medicine bag) j a k o pomoc při duševní léčbě. Medicína 
naznačuje, že k léčbě bude třeba mystická nebo čarovná síla, 

a váček obsahuje kouzelnické pomůcky. Váček samotný může 
být z jakéhokoliv materiálu, nebo to může být, podle osobní 
potřeby, krabička nebo jiný druh nádoby. Kouzelné předmě
ty mohou být věci nalezené v přírodě, reprezentující totemic-
ká zvířata a rostliny, nebo jiné posvátné nebo duchovní před
měty. Často to bývají dárky od milých, oblíbené drobnosti, 
šmuky, cetky. 

Všechny věci ve váčku mají navozovat pozitivní vzpomínky 
nebo pocity. Takový váček je především váček „štěst í" , nesmí 
v něm být nic, na co se váží nepříjemné vzpomínky. 

Někteří lidé s sebou váček vozí na každou cestu, j iní ho ma
jí uschovaný na bezpečném místě. Někdo se s váčkem bez 
obav svěřuje a ukazuje ho druhým, jiný ho považuje za nej-
osobnější tajemství. Jakkol i je používán, šamanský váček je 
neustálá připomínka světa duchovnosti, dotek kouzla. A sym
bol totemického zvířete, j ako objekt jisté tvořivé síly, je důle
žitou součástí každého takového váčku. 

Většina lidí obvykle ví ihned, nebo po několika otázkách, 
jaké je jejich totemové zvíře. Může v tom pomoci vzpomínka 
na nějakou příhodu či oblíbenost z dětství (celé roky sbíral to 
které zvířátko). V takovém případě je pouze třeba ujistit se, 
že energie jsou v rovnováze a poučit takovou osobu, jak ani-
mální energii používat. 

Když vybíráme zvíře k léčebným účelům, vždy hledáme 
p r o t i k l a d , doplněk. Když někdo vyzařuje přemíru yinové 
energie, k dosažení harmonie je nutno dodat energii yango-
vou. Často se k tomu používá zvíře s neutrální energií. Napří
klad je-li někdo neustále v p r á c i , kterou bere příliš vážně 
a neumí se zastavit, vybereme fretku nebo vydru, což j sou 
zvířata, která si velmi často hrají. Nastolením jakési duchov
ní spřízněnosti s těmito zvířaty se člověk snadněji zbaví pře
pracovanosti, dokáže se uvolnit a vypnout. 

Osoba, která se stydí a je sociálně zakřiknutá si může vy
brat zvíře, které žije ve stádech nebo ve smečkách, nebo zvíře 
vysloveně kolektivní, j ako je včela. 

Ten, kdo si není ohledně svého zvířete j ist, může začít třeba 
tím, že si všimne, nenaznačuje-li jeho zvíře třeba jeho jméno. 
Ř a d a lidí se jmenuje Vlk, Zajíček, Ž á b a , Král íček, Kozlík, 
B e r a n , Lev atd. I zvířata ve zvěrokruhu leccos naznačuj í , 
takže pro člověka narozeného v rybách je snadnější vybrat si 
jako totemické zvíře rybu nebo nějaké mořské zvíře, pro Lva 
se obvykle hodí lev, pro Štíra buď štír nebo orel. Čínský ho
roskop poskytuje stejné služby. 
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Někdo se nějakému zvířeti přímo fyzicky podobá. To může 
být dobré nebo špatné (záleží to na tom, jakým způsobem se 
na své zvíře dívá), je-li ale někdo neustále přirovnáván k jest
řábu, kočce, lišce nebo žábě, je lepší přestat odporovat a na
opak, toto zvíře začít brát jako své totemické zvíře. Důležité 
je jen nedodávat zvířatům lidská hodnocení. Každé zvíře má 
svůj smysl a účel, a stojí za to prozkoumat duchovní aspekty 
každého z nich. 

Divoká zvířata mají více duchovnosti než domácí, a na to 
bychom při výběru svého totemového zvířete měli pamatovat. 
Vybere-li si někdo ovci, pro jej í vyrovnanost a schopnost při
j ímat věci takové, j a k é j s o u , pak by toto s labš í zvíře měl 
zkombinovat s nějakým divokým. Snad by se hodil vlk nebo 
liška (i když to je pro člověka milujícího ovci nepravděpodob
né), protože napětí mezi dravcem a obětí vytváří dynamickou 
živočišnou energii. Milovník ovcí si může vybrat nějakého 
menšího dravce, třeba lasičku nebo fretku. 

Určitá zvířata mohu doporučit pro jejich tradiční léčebné 
schopnosti. Pro hledače osvícení se hodí ptáci, reprezentující 
snadný let vzhůru. Buvol, slon a býk se svou sílou a vytrva
lostí mohou pomoci osobám mentálně i fyzicky oslabeným. 
Populární „léčivé" zvíře je medvěd se svou neutrální energií -
j a k utěšující (plyšový medvídek), tak ochrannou. S medvě
dem v totemu už žádné jiné zvíře nepotřebujete. 

Člověk může mít více než jedno totemové zvíře a pro jinou 
dobu a jiný účel může použít jiné zvíře. Nesmí se to ale pře
hnat, protože pak má třeba sny plné zvířat. V tako
vém př ípadě je dobré považovat ostatní zvířata 
za duchovní přátele. 

Co když se ale žádné zvíře neozývá? Stačí 
volat r ů z n á z v í ř a t a a čekat na odezvu. 
Předpokládejme, že si někdo vybral vlka, 
p r o j e h o v z n e š e n é h o d u c h a , v ě r n o s t 
a umění přežít . Vlk je zvíře neutrá lní 
energie, se značnými a harmonickými si
lami. Výběr je to dobrý, j a k se ale volá 
vlk? 

R ů z n ě . M e l o d r a m a t i c k á o s o b a může 
vyjít ze dveř í a s k u t e č n ě n a h l a s v o l a t : 
„ O , vlku, slyš mne a při jď, bud mým du 
chovním přítelem!" Takto to samozřejmě není 
nutné, tímto způsobem se nejsnáze vzbudí pozor 

nost sousedů a je víc než pravděpodobné, že se vlk neozve. 
Volání totemového zvířete je věc intimní, věc srdce a mysli. 
Začíná to obvykle tak, že si v duchu vybavujeme, jak vlk vy
p a d á , jak chodí, jakými zvuky se ozývá, j aké by to bylo cítit 
se j a k o vlk. Pomoci mohou př í rodopi sné filmy a odborné 
i mytologické a pohádkové knihy, návštěva v ZOO. Malíř mů
že vlka namalovat, hudebník může složit o vlkovi písničku. 
Pomáhá také sbírat obrázky a objekty, které vlka reprezen
tují-

Samané tradičně „vola j í " zvíře bubnováním a tancem: na
podobují jeho pohyby a zvuky. J i n á tradiční metoda spočívá 
v tom, že člověk vyhledá typ krajiny, kde se takové zvíře vy
skytuje, a snaží se přijít se svým zvířetem do přímějšího kon
taktu. 

Jestliže je člověk ve svém „volání" úspěšný (a jestliže si ho 
zvíře za duchovního přítele vybere), začne své zvíře „vidět" . 
Může se to stát velmi nenápadnými způsoby — uvidí svého vl
ka na obálce časopisu, nebo mu přítel začne vyprávět o člán
ku o vlcích, který právě někde četl. Člověk dostane dárek, 
třeba šálek na kávu, na kterém je nakreslen vlk. Dost časté 
j sou sny, ve kterých vlk přijde svého duchovního přítele na
vštívit. To je způsob, jakým vlk dává člověku na vědomí, že 
byl navázán duchovní kontakt: dá o sobě vědět. 

Když se člověk seznámí se způsoby života vlka, může se 
rozvíjet duchovní přátelství: člověk pak začne „cít i t" vlčí du
ši. Začne s ním soucítit a cítí potřebu se o své přátelství podě

lit i s jinými lidmi. Je ale lepší udržovat svého vlka 
a komunikovat s ním a oněm jen v duchu: je to 

i ochrana samotného vlka. Takováto komuni
kace, založená na vzájemné důvěře a lásce, 

umožní duchovní růst a lepší porozumění 
přírody. Člověk snadněji najde své mís
to ve světě, je zdravější, šťastnější. 

Ruský sochař Naum Gabo prohlásil: 
„V př í rodě neexistuje nic, co zároveň 
neexistuje v n á s . " Existuje bezpočet du
chovních cest a způsobů léčení. P r á c e 

s totemovým zvířetem není náhražka ji
ných, je to spíše dodatek, dalš í způsob, 

jak se více cítit součástí přírody a sebe sa
mých. Tam venku je pro mnohé z nás džun

gle, vyberme si tedy na cestu dobrého přítele. 





S E N 

Nepochybujeme, že většina čtenářů má 
d o b r o u představu o t o m , co to je sen. Všich
ni s n í m m á m e nějakou zkušenost. N ě k d y 
pří jemnou, někdy nepří jemnou a někdy to 
nestojí ani za řeč. Větš inou se asi shodneme 
na t o m , že sny n á m ukazují b u ď něco velmi 
obyčejného, například něco z událostí před
chozího dne, nebo n a o p a k něco velmi 
zvláštního, co n á m nedává vůbec žádný smy
sl. J e n o m čas od času se n á m m ů ž e zdát sen, 
který nás zarazí krásou a h loubkou svých 
obrazů a zvláštností děje, kterému sice plně 
nerozumíme, ale který rozhodně neprožívá
me jako shluk nesmyslů. J s o u mezi námi ov
šem velké rozdíly. N ě k d o noc co noc prožívá 
několik barevných snových filmů a j iný mu 
to m ů ž e j e n o m závidět. Pouze zcela výjimeč
ně asi potkáte člověka, který tvrdí, že n e m á 
vůbec žádné sny. 

S n y byly v průběhu staletí chápány různě 
a u různých skupin lidí měly různou vážnost. 
Sen byl prostředkem věštění věcí budoucích, 
j ak je zřejmé z obsahu m n o h a snářů. J i ž od 
dávných d o b byly sny vykládány l idmi více 
či m é n ě povolanými. A m n o h d y výklad snu 
určoval další vývoj věcí. Alexandr M a k e d o n -
ský dobyl města T y r o s na základě věštcem 
vyloženého snu. 

O vědecké uchopení tohoto tématu se ja
ko první pokusi l S i g m u n d F r e u d p o č á t k e m 
našeho století v knize Výklad snu. Po n ě m 
p a k přišli další. Někteř í odborníci j sou d o 
dnes vcelku spokojeni s F r e u d o v o u analý
zou, j iní tento př ís tup podrobi l i kritice a vy
mysleli či odhalili něco nového. N i c m é n ě 
všichni se shodují v t o m , že sen a snění má 
pro život každého člověka velký význam, že 
každý sen má smysl, že něco ukazuje a to 
něco m ů ž e stát za pochopení . V t o m t o ohle
du se spíše často zásadně liší posto j laiků, 
kteří mají tendenci snový materiál chápat ja
ko něco n á h o d n ě posk ládaného a tudíž ne
smyslného. 

V ý z n a m snu je podle většiny odborníků 
zahalen do symbolického jazyka. Sen se pak 
stává jakýmsi obrázkovým p í s m e m - pikto
g r a m e m , jehož obrázky lze číst, p o k u d zná
me jazyk snu i jeho „ p í s m o " . V současné do
bě ovšem zatím nepanuje jednota v t o m t o 
procesu převodu snového jazyka do běžné 
řeči, takže jeden a tentýž sen lze vykládat 
různým způsobem. T e n t o nedostatek je ve 
většině případech vyvažován velmi opatrným 
zacházením se snovým materiálem. J e n o m 
málo odborníků nakládá se snem druhého 
autoritativně ve smyslu p o j e t í : „ J á vím, co 
váš sen znamená" . D a l e k o větší cenu ostatně 
má, když v procesu psychoterapie (kde se se 
sny nejčastěji pracuje) s á m klient odhaluje 
smysl a význam snu, i když s p o m o c í tera
peuta. T a k o v é objevování daleko více p o m á 
há v procesu sebepoznání a rozvoje každého 
člověka. 

S e n n á m nabíz í vh led d o k o n t e x t u naš í 
s o u č a s n é s i t u a c e včetně všech n e u v ě d o m o 
v a n ý c h r o z p o r ů , j e ž j s o u v n í skryty. 

H l o u b k a tohoto vhledu je různá. Někteř í 
odborníci se domnívají, že zapamatovaný sen 
nabízí takovou příležitost k poznání, která 
představuje momentá ln í hranici našich 

vnitřních možnost í . To znamená, že jde 

0 materiál, pro nějž j sme již dozráli a může
me ho vpustit do svého vědomí. N a p ř . infor
maci o některých vlastnostech, které j s m e 
d o p o s u d u sebe popírali. 

O snu si lze povídat, sen lze malovat 
a kreslit, lze jej přehrát jako divadelní před
stavení, kde s á m člověk je pos tupně vším, co 
sen znázorňuje. S e n lze zatančit i vymodelo
vat. S e n je prostě velmi h o d n o t n ý mteriál, 
který nabízí možnos t rozšířeného sebepozná
ní i poznání momentá ln í životní situace člo
věka. S e n m ů ž e být zdrojem poznání, že vše
chno je trochu jinak, než j s m e si p ů v o d n ě 
mysleli. Sen je prostředkem, který umožňuje 
rozšiřovat naše běžné vědomí a podobá se tak 
bráně, která n á m zprostředkovává kontakt s běž
ně nedostupnou oblastí nevědomé psychiky. 

H O M E O P A T I E 

H o m e o p a t i e (zakladatelem tohoto léčeb
ného přístupu je německý lékař S a m u e l 
H a h n e m a n n , žijící na pře lomu 18. a 19. sto
letí) je tématem velice kontroverzním. Pro 
některé představitele školní medicíny je tak
řka nestravitelným soustem, ale ani mezi zas
tánci homeopat ie nepanuje žádoucí smír 
a pochopení . 

Č í m je homeopat ie pro nás ? 

Především a výhradně holistickou (tj. ce-
lostnou) m e t o d o u chápání světa. Vlastní vy
užití homeopat ie v procesu léčby je aplikací 
našeho postoje v konkrétním případě kon
krétně trpícího jedince (člověka, zvířete, ros
tliny). Základní pravidlo léčby zní: P o d o b n é 
je léčeno p o d o b n ý m . To znamená, že na ur
čitý stav n e p o h o d y či patologie h ledáme ta
kový prostředek (homeopatický lék), který 
svým obrazem co nejpřesněji odpov ídá obra
zu narušeného zdraví. C e l é m u obrazu a ne 
pouze některé jeho části. Proto pacient d o 
stává v určitém čase pouze jeden jediný ho
meopat ický lék, jehož obraz by měl zahrno
vat všechny jeho zdravotní obtíže. Vyšetření, 
které trvá několik hodin, je proto orientová
no na poznání všech vrstev lidské existence 
(zajímají nás tělesné, psychické i duchovní 
charakteristiky či problémy člověka). Na zá
kladě zjištěných údajů se snažíme najít tzv. 
centrum obtíží (nejhlubší zdroj utrpení), 
které zpravidla leží v oblasti prožívání a cho
vání člověka. T o t o cetrum lze přirovnat k tě
žišti obrazu, jenž n á m vznikne následným 
výběrem nejdůležitějších příznaků nemoci, 
tak jak j s m e je dokázali poznat. V okamžiku, 
kdy m á m e co nejkomplexnější obraz n e m o 
ci, resp. nemocného jedince, začíná proces 
hledání homeopat ického léku. T y t o léky 
j sou vyráběny zvláštním způsobem z různých 
substancí (z rostlin, tkáně živočichů, z hor
nin atd.) . Původní substance je pos tupně ře
děna tak, že výsledný produkt již nakonec 
často neobsahuje ani molekulu této substan
ce, přesto však dokáže působit . O b r a z léku je 
p a k zpravidla zjišťován tzv. zkouškou léku, 
která se provádí mírným „předávkováním" 
u zdravých jedinců. V prožívání, chování, ale 

1 na úrovni tělesných příznaků se pak zrcadlí 
obraz léku, jenž odpov ídá takovému stavu, 
který lék v terapeutickém použití může vylé

čit. Ú s p ě c h léčby je tedy m o ž n ý pouze teh
dy, když k urči tému obrazu nemoci přiloží
me p o d á n í m p o d o b n ý lék, jenž svým celým 
obrazem co nejvíce odpov ídá celému obrazu 
nemoci . Vlastní proces léčby lze kontrolovat 
s využitím znalosti pravidel, které svědčí pro 
správný či nesprávný průběh léčby. Léčba 
často trvá řadu let (mj. v závislosti na počá
tečním stavu obtíží) a „zázraky" se skutečně 
dějí j e n o m čas od času. Ke své práci h o m e o 
pate potřebují m n o h o knih (nebo dnes 
i softwarového vybavení). Obrazy léků j sou 
detailně p o p s á n y v knihách, které se jmenují 
Materia Medka. A vyhledávání správného lé
ku se provádí s použi t ím knihy s názvem Re-

pertorium, kde j sou k jednotl ivým přízna
k ů m přiřazeny všechny léky, které ve zkouš
kách léku tento příznak vykazovaly. 

Stejně jako psychoterapie, i homeopat ie si 
žádá trpělivého, spolupracujícího a hlavně 
motivovaného pacienta. Podstatou o b o u lé
čebných přístupů je podle nás navozování 
změny v prožívání a chování pacienta, jej ímž 
druhotným důs ledkem m ů ž e být i úzdrava 
na tělesné úrovni. Vlastní změna však probí
há výhradně v pacientovi. N á m přísluší 
skromné místo toho, jenž spolu s pacientem 
vytváří takové prostředí, v n ě m ž je p r o m ě n a 
možná. D o b r á psychoterapie je vždy rovněž 
homeopat ická a naopak, d o b r á homeopat ie 
je vždy psychoterapeutická. Rozdíl je j e n o m 
v používaném nástroji vytváření vhodného 
terapeutického kl imatu. Spory, který z pří
s tupů je lepší, j sou dle našeho názoru zbyteč
né. Psychoterapie klade velký nárok na tera
peuta ve smyslu osobního výcviku, neboť je
n o m tak se tento člověk dokáže v př í tomnos
ti klienta „ p r o m ě ň o v a t " ve vhodné h o m e o -
p a t i k u m nebo alespoň v účinné vlídné zrca
dlo, jehož odraz je pro pacienta rovněž ho
meopatický. H o m e o p a t n a o p a k musí h o d n ě 
času věnovat ú m o r n é m u studiu (až drilu), 
aby byl schopen najít správný lék, který tu 
těžkou osobní práci „odvede" místo něj. 

Z toho, co zatím bylo napsáno, vysvítá 
i naše definice n e m o c i : 

Nemoc je poruchou kontaktu 

Člověk ve stavu nemoci ztratil (z různých 
d ů v o d ů ) schopnost být v př iměřeném kon
taktu s t ím, co nazýváme realitou. A zde má
me na mysli vnější i vnitřní realitu. D o k o n c e 
b y c h o m zdůraznili, že pro správné fungování 
ve světě si hlavně a především musí člověk 
urovnat své pošramocené a nevyvážené nitro. 
Člověk m i m o správný kontakt se vlastně p o 
d o b á lodi, která nerespektuje skutečný stav 
situace na moři . V určitém případě m ů ž e do
plout až na břeh, ale m ů ž e také uvíznout ne
bo se rozbít o útesy. Uvíznout v neurotic
k é m chování či se rozbít v těžkém procesu 
rakovinné autodestrukce. A sny j sou dobrým 
nástrojem k poznání skutečného stavu věci. 
Psychoterapie s homeopat i í j sou báječné 
prostředky k důležité konfrontaci s pravdou. 
Podobaj í se vlastně vypouklému zrcadlu, 
v n ě m ž j sou všechny věci na jednou tak vel
ké, že si prostě nelze té pravdy nevšimnout. 
O v š e m všechny procesy neprobíhají na vě
d o m é úrovni, často si j e n o m po určitém čase 
„ráč íme" vš imnout, že se na m n o h é věci (tzv. 
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najednou a bez d ů v o d u ) díváme jinak, že se 
i j inak chováme, j inak prožíváme známé si
tuace a celkově se prosté cít íme lépe. Ale i to 
svědčí pro z m ě n u k lepš ímu - j s m e totiž ko
nečné v lepším kontaktu se skutečností . 

J a k ale vznikne taková porucha kontaktu? 
Cesty m o h o u být různé, ale vždy to nějak 
souvisí s t ím, co o d b o r n ě nazýváme E g o (Já) . 
P o k u d dojde k těžké situaci, která nás néjak 
ohrožuje, pak se naše Já začne bránit, aby ne
bylo zraňováno. T y t o obranné mechanismy 
j s o u v jiných situacích naprosto v pořádku, 
pomáhaj í n á m přežít (ve smyslu psychologic
kém nebo d o k o n c e fyzickém). Všichni lidé 
j sou j imi vybaveni. O b t í ž začne tehdy, když 
se situace zraňování opakuje nebo je příliš 
ohrožující (nebo j sme příliš bezbranní, jako 
je t o m u v ranném dětství). Situace přestane 
existovat, ale my i nadále používáme nauče
ného obranného chování. Dosta l i j s m e se 
m i m o kontakt se skutečností. Situaci ohro
žení j sme zvnitřnili a p r o m í t á m e ji i tam, 
kde není. Obrazné: „ T ř e s e m e se před lvem, 
který je už dávno opět v kleci". A abychom 
celý problém ještě zkomplikovali, tak si pos
tupně (zejména v dospělosti) „nasad íme mas
ku", aby nikdo nic nepoznal. A aby to bylo 
ještě těžš í , skoro všechno to probíhá m i m o 
naši v ě d o m o u kontrolu. Reagujeme pak čas
to na stíny, které sami vrháme na projekční 
plátno reality a nevíme o t o m . 

H o m e o p a t i c k é léky skrývají v sobě příbě
hy takového vývoje. V jejich obrazech i dy
namice lze vystopovat různé situace zraňo
vání, i tendenci k určitým obranným opat
řením i masky, které to vše mají překrvr 
před světem i před námi. Pro lepší 
představu s i to ukážeme na j e d n o m 
h o m e o p a t i c k é m léku, který se jme
nuje Hyoscyamus niger (blín černý). 
T a t o rostlina v sobě nese v základ
ních rysech tento příběh : 

N a r o d í se malý človíček. Je plný 
potřeby lásky, ale tato potřeba je 
opakovaně zklamávána. Pro
žívá úzkost z opuštění 
a strach. Cí t í se být 
zcela „ m i m o hru", 
na periferii zájmu 
lidí, kteří j sou 
pro něho tak 

důležití. Zraňování je tak strašné, že je nutné 
vytvořit obranný val. T i t o lidé „voli" agresi, 
sklon manipulovat s druhými a zákeřnost. 
Zcela zmizí schopnost důvěřovat druhým. 
J s o u plni žárlivosti a podezřívavosti. 
V hloubce jejich prožívání je pocit veliké ne
úcty k sobě s a m o t n ý m . Pocity nejistoty 
a osobní nepřiměřenosti maskují často sebe
jistým, až drzým chováním s rysy nadurosti. 
J s o u prostě t ím jedovatým a zákeřně nebez
pečným blínem, kterému se nejlépe daří na 

m o t n é h o pacienta. N e p o c h y b u j e m e o tezí, 
že každý sen má smysl a nakonec v k a ž d é m 
(i v t o m zdánlivě nejobyčejnějším) se odráží 
hlubší pravda o situaci člověka, ale přesto 
považujeme opakující se či „zvláštní" sny za 
vhodnější materiál. 

Dříve, než uvedeme ilustrace našeho za
cházení se snovým materiálem v léčebné si
tuaci, ještě jedna pěkná ukázka kombinace 
běžné reality se snovou realitou, která názor
ně dokumentuje, jak vlastně probíhá tera
peutický proces. T e n t o příklad je o to vzác
nější, že ukazuje, že léčba s a m o t n á je vlastně 
j e n o m „ u m ě l é " navozování něčeho, co m ů ž e 
proběhnout (a probíhá) spontánně v našem 
každodenním životě : 

S e n mladé ženy, která se ocitla před řeše
ním rodinného problému: 

„Stojím na okraji jezera plného bahnité neprů
hledné vody. Vidím, že v něm někdo plave. Bojím 
se, mohl by to být krokodýl. Do vody nevlezu." 

N ě k o l i k hodin po probuzení zazvonil tele
fon. Z n á m ý ji zval na přístrojové potápění 
v za topeném l o m u s kalnou a neprůhlednou 
vodou. Z e n a se velmi d louho rozhodovala, 
ale nakonec překonala strach a do kalné vo
dy se ponoři la. 

Dalš í d e n měla opět sen : 
„Padám do jámy naplněné průzračnou vo

dou, jsem pod vodou celá. Cítím, že pode 
mnou tryská pramen. Je to velmi příjemné. " 

A v dalš ích dnech se řešení p r o b l é m u p o 

sunulo vpřed, jakoby s a m o od sebe. První 
sen je setkáním se situací, reálná aktivita 
mladé ženy je „léčebným zásahem" a druhý 
sen odráží vnitřní p o s u n směrem k řešení 
prob lému. T a t o žena našla odvahu vstoupit 
do kontaktu s nebezpečnou realitou, č ímž 
zlomila „čarovnou m o c " kalného snu, v o d a 
se vyčistila a žena se dotkla vitřního zdroje 
vlastní síly (tryskající p r a m e n ) . 

stane člověk 
více citlivý na svůj vnitřní život, taKze sny za
znamená. Působení léku t o m u t o procesu 
většinou n a p o m ů ž e , neboť sny j sou tak vý
razné, že si jich nelze nevšimnout. Zároveň 
však chráníme své pacienty před p r o m ě n o u 
v dravé lovce vlastních snů. O n o skutečně asi 
platí, že nic se n e m á přehánět! 

D ů r a z k lademe na rozbor takových snů, 
které j s o u nějak výrazné či významné pro sa-

periferii městských smetišť. A blín v h o m e o 
patickém ředění j im m ů ž e poskytnout po
m o c a samozřejmé také ostatním lidem, kteří 
žijí kolem nich. V hloubce jejich ponížení 
totiž doutnají i takové činy jako je 
brutální a zákeřná vražda! 

Pro hloubavého čtenáře 
s n a d ještě dvě poznámky. 
O t o m , zda člověk one
mocní nebo ne, sa
mozřejmě rozhoduje 
více faktorů. Velkým 
tématem (i v h o m e 
opatii) je problém 
dědičnosti a disposi
ce k onemocnění . 
Stručně lze říci, že kaž
dý člověk je v současnosti 
j iž nějak dědičné zatížen a má 
tendenci v př ípadě zátěže selhat urči
tým vlastním způsobem. N ě k d o podlehne 
infarktu a druhý třeba cukrovce. J s m e si rov
něž vědomi, že zcela o p o m í j í m e problemati
ku akutních onemocnění . 

SNY A H O M E O P A T I E 

Sny a homeopat ie j sou tedy krásná a přá
telská dvojice. O v š e m zacházet s n imi i v ho
meopat i i je práce spíše delikátní. R o z h o d n ě 
se nepovažujeme za mistry, kteří by předepi
sovali lék pouze na základě snové reality pa
cienta. Sen je pro nás inspirací a informací 

o pacientově situaci, ale vyšetření 
musí podle nás být kompletní 

(zajímá nás celý člověk). O s 
tatní příznaky, včetně těles
ných, j sou rovněž důleži
tým vodí tkem pro správ
n o u volbu léku. 

Častěji sen využíváme 
pro sledování průběhu léč

by a pro potvrzení správ
nosti výběru léku, než pro 

první předepsání. To je d á n o 
faktem, že většina pacientů 

přichází do léčby s velice nejas
ným (nebo žádným) snovým 

materiálem, což vyplývá 
z běžného postoje k to

m u t o materiálu v naší 
kultuře. Postupně 

se však z homeo-
patického 

pacienta 



Sny, které pomohly najít správný lék 

AI 351etý muž, který přichází s obtížemi 
pohybového ústrojí, trpí velkými bolestmi, 
před časem navíc prodělal mononukleosu, po
ciťuje velkou únavu. Sen : 

„ Nacházím se v situaci jakoby na vojně, je 
zde více mužů, jsme ve tmavěm sklepě. Na zemi 
jsou svázáni mladí chlapci. Cítím, že musí být 
takto, aby byli uznáváni. Pak se zjistí, že je to 

jen kvůli jídlu. Ale jde vlastně o jejich život 
a o jejich orgány. Ti svázaní se nemohou brá
nit. " 

Další sen téhož pacienta : 
„Jsem pod stromem. Dole pode mnou pes, kte

rý na mě štěká. Hodil jsem na něj poklop a uto

pil ho. Malé děti ho tam křísily a já jsem utekl. " 

J d e o stavy úzkosti, ponížení a ohrožení. 
„Nejsem hoden lásky." Tento člověk se nemá 
rád, sužuje ho pocit, že je bezcenný, že j ím 
všichni opovrhují, přičemž se zároveň cítí 
v dané situaci zcela bezbranný. To vede ke sta
vům zuřivosti, která může býr nebezpečná 
okolí. J d e o bojovnost zbabělce, kterou známe 
ve světě zvířat u psů, našich často hrubě poni
žovaných společníků (pokud se vás toto tvrze
ní dotýká, protože jste přeci milovníky psů, 
nasaďte si, prosím, alespoň na jeden den obo
jek s vodítkem na krk a nechte se tak provést 
městem či dědinou). Lék pro tohoto pacienta 
se jmenuje Lac caninum, což je homeopaticky 
ředěné psí mléko. 

B/ 231etý muž, který prožil na vojně šika
nování s panickou hrůzou. Od té doby není 
schopen pohybovat se ve společnosti bez úz
kosti, má velké problémy v konraktu s lidmi, 
trpí pocity únavy a neustálé vyčerpanosti. 
Sen: 

„ Jsem ve velké skupině lidí, něco se děje. Vím, 
že je to válka mezi gangy, cítím úzkost. " 

T e n t o sen se mu několikrát opakovaně zdál 
a základní pocit „Musím být pořád ve střehu. " 
byl i ústředním pocitem tohoto člověka. Jistě, 
vždyť se nachází v samotném středu válečné 
vřavy. Když nedá pozor, tak zahyne. Všude čí
há nebezpečí a možnost teroru. Byl podán lék 
Stramonium, který ve svém obraze tyto stavy 
a psychologii zahrnuje. J d e o Datum stramoni
um neboli durman. 

Cl 281etá žena přichází s pocitem velké úz
kosti, depresivním prožíváním, mnoha jednot
livými strachy a hrůznými představami. Uvádí 
sny o létání a padání, o hadech. Její informace 
nejsou přesnější. Pouze dva sny si pamatuje ví
ce: 

„Sedím v lavici ve škole, nevím o co jde, mám 
hrůzu ze zkoušení." 

„Někdo mě chytá do lasa. " 
J s e m v pasti a m á m velký strach, říká těmito 

sny. Chci uniknout letem či skokem, což ale 
není vůbec přiměřené lidské situaci bytí. Létat 
neumím a pád mě může stát život. J sem velmi 
ohrožena a pokud to neskončí, pak hrozí im-
pulsivní řešení situace. N e m á m dost mentál
ních sil, abych to sama zvládla. 

Reálně tedy hrozí nebezpečí sebevražedné 
aktivity nebo autodestruktivní proces, např. 
vznik smrtelně nebezpečného onemocnění. 
Lékem je Argentum nitricum (dusičnan stříbr
ný), jenž v sobě skrývá podobný příběh o pas
ti. (Některá Materia Medica nabízí barvitý 

psychologický popis příběhů, které se váží 
k jednotlivým homeopatickým lékům). 

D/ 391etý m u ž s neurologickou poruchou, 
která vznikla po úrazu hlavy a projevuje se čet
nými „zvláštními" stavy. Opakovaně dochází 
k úplné ztrátě vědomého kontaktu s realitou 
na několik minut až hodin, dále se objevují 
„reálné" pocity zvětšování končetin atd. Léčen 
antiepileptiky. Při pátrání po léku jsme využili 
i tyto sny: 

„Nacházím se na náměstí podobném Florenci, 
uprostřed kterého byl park. Chodil jsem po chod
níku sem a tam a vnímal jsem bušení vlastních 
tepen. Ve stánku s modelovou železnicí jsem od
cizil 3 lokomotivy a utekl do parku." 

„ V podchodu metra jsem seděl v hlubokém 
křesle a kolemjdoucí lidé mi říkali, aitu nesedím 

a jdu pryč. Mně se ale vůbec nechtělo vstát. Řekli 
mi, ai tu alespoň hraju na nějaký hudební ná
stroj a podali mi harfu. Rekljsem, že na ni ne
umím hrát. Někdo mě praštil do hlavy tyčí." 

Dodává, že vlastně nešlo o harfu, ale o lyru. 
Ve snu měl strach, že bude popotahován poli
cajtem a ti lidé mu tu lyru sehnali proto, aby 
nevypadal tak nenormálně. Do hlavy dostal 
železnou trubkou za trest, že neumí hrát. 

Tento pacient dále uváděl opakované hrůz
né sny, kdy je někým pronásledován a nako
nec bit tyčí do hlavy. Rozborem snů a převe
dením jejich údajů do řeči repertoria bylo 
možno nalézt homeopaticky lék s velkou přes
ností. Ostatní údaje volbu jen podpořily. 
Úzkost z trestu, včetně božího zavržení (viz 
nevědomá snaha pacienta najít spojení s bo
hem pomocí naprosto podivného hudebního 
nástroje - božské lyry; on ale neovládá „řeč 
bohů" a proto je potrestán), obava z napadení, 
persekuce policií a blud, že spáchal zločin, to 
vše je v obraze nemoci i léku (Kalium broma-
tum, bromid draselný). 

Sny, které pomáhají kontrolovat 
průběh léčby 

AI 551etá žena, velmi vážně nemocná (ca) 
s mnoha průvodními obtížemi udává, že ni
kdy neměla ráda sny, neboť se jí často zdávalo 
o vlhkém bažinatém terénu, o močálu, měla 
strach, že se to s ní proboří, proto se v tom vá
lela na celou šířku těla, „plácala se tak na su
ché místo", většinou to dokázala. Po podání 
léku (Phosphorus, fosfor) přichází se sérií snů 
z jedné noci : 

a) „Přítelkyněje v jiném stavu. Ona také je 
v jiném stavu. Je překvapená a udivená. Klade si 
otázku : Co s tím budu dělat?" 

b) „ Vidí dědu v domečku, všude kolem je hro
mada nepořádku. Klade si otázku : Co s tím bu
du dělat ? A rozhoduje se, že ten nepořádek spá-

:ií." 

c) „Pfed jakousi společností obhajuje, že by li
dé na sebe měli působit, ti lidé toho zatím nejsou 
moc schopni. Cítí, že to působení, ta vzájemná 
síla může sloužit k úzdravě všech. Nehádá se 

s nima, chtěla je jen nadchnout. " 

Série snů dokladuje terapeutický proces. 
Lék konfrontuje pacientku s faktem, že sou
časná nedobrá situace v sobě skrývá i možnost 
dalšího růstu. Řešení krise může být v tom, že 
se v nás narodí něco nového. V dalším snu je 
informace o nutnosti důležité akce - uklidit 
nepořádek (psychický, ale jistě i fyzický). Po
slední sen zdůrazňuje, kde je těžiště problému. 
V mezilidských vztazích. Nepořádek má zřej
mě velmi hluboké kořeny (děda), je třeba jít 
velmi hluboko, aby terapie mohla mít úspěch. 
Pacientka je konfrontována s vlastní neschop
ností vstoupit do tvořivého mezilidského vzta
hu (to hlavně ona „není m o c schopná"), ale již 
„cítí", že toto je cesta k úzdravě. 

Při pozdějším podání dalšího léku s ještě 
hlubším a přesnějším působením {Calcarea 
phos., forforečnan vápenatý) přichází na několik 
dnů zcela o spánek. S a m a dochází k tomu, že 
má opět asi strach konfrontovat se se svými 
sny, které se „tlačí" ven. Taková situace je pro 
proces další léčby velice nebezpečná, ale rychlé 
řešení (např. léky na spaní) může rovněž velice 
škodit. M n o h d y jde o těžkou volbu dalšího 
postupu. V tomto případě se vyplatilo počkat. 
Spánek se opět upravil. 
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B a a b a M a a l - L a m T o r o 

O své hudební průpravě B a a b a M a a l říká: „Vy

růstal j s e m v Sahe lu, to je h o d n ě rozlehlá oblast . 

M ů j hlas byl vždycky silný, ale málo hutný, B ě h e m 

průpravy j s e m p a k ale prošel procesem, kterému ří

k á m e v jazyce fula daandé heli, tj. 'hlasová exploze'. 

P a k už nikdy nemůžete zpívat pot ichu. " M a a l p o 

chází ze severní části Senegalu, a - j a k s á m tvrdí -

nepatří tedy k t a m n í m u establišmentu, který před

stavuje třeba jazyková skupina wolof, rytmus m b a -

lax a zpěvák Y o u s s o u N ' D o u r . 

D á v n o předt ím, než bledé tváře přišly s m ó d o u 

unplugged, natočil B a a b a M a a l a l b u m Djam Leeli-

i, a to jen se svým kytaristou M a n s o u r Seckem, kte

rý pochází ze slavného rodu muzikantů-griotů. Ang

lický discjockey J o h n Peel tehdy prohlásil, že to je 

„ jako když slyšíte poprvé M u d d y h o Waterse." D e s 

ka bylo považováno za akust ickou nahrávku deseti

letí - ale stejně významným mezníkem se stalo al

b u m Lam Toro, které vyšlo po šestileté pauze. M a a l 

Ali F a r k a T o u r e w i th Ry C o o d e r - T a l k i n g T i m 

b u k t u 

Ali Farka T o u r e pochází rovněž ze západní Afri

ky, ale p o d o b n ě j a k o B a a b a M a a l se považu je za 

kulturního outsidera. Větš inu času tráví jako farmář 

v Nia funke pobl íž města T i m b u k t u , které bylo po 

tisíciletí důležitou křižovatkou saharských karavan. 

Přesto (či právě proto?) získalo T o u r e h o poslední al

b u m letošní cenu G r a m m y v kategorii world music . 

J a k se to podaři lo? 

T o u r e vyšel z e z á p a d o a f r i c k é h u d e b n í t radice, 

která po staletí užívala místní lidové nástroje, a s p o 

jil j i s ky tarou . D í k y t o m u začaly v y s t u p o v a t na 

povrch donedávna netušené souvislosti: ti, k d o dů

věrně znali americké černošské blues, srovnávali je

ho projev se stylem b luesmana J o h n a Lee H o o k e r a . 

O u m o u S a n g a r e - M o u s s o l o u 

Třetí vybrané a lbum je opět ze západní Afriky -

a p o k u d u vás ta to s k u t e č n o s t v z b u d í p o d e z ř e n í 

z protekcionismu, buďte bez obav. V g lobálním m ě 

řítku představuje dnes M a l i a Senegal p o d o b n o u lí

heň, j akou bylo bylo S a n Francisco v rockové revo

luci 6 0 . let. 

J a k o dvacetiletá odeš la O u m o u S a n g a r e z kraje 

W a s s o u l o u v j ižním Mal i , a vydala se do Abidjanu 

na Pobřeží slonoviny, což centrum západoafrického 

g r a m o f o n o v é h o p r ů m y s l u . „Písn ičky j s e m čerpala 

z tradice, ale trochu j s e m je zmodernizovala, a bě

h e m týdne byla nahrávka hotová." Ž á d n é syntezáto-

ry: jen silné melodie s typickými zákruty, jaké nena

j d e t e v ž á d n é j iné h u d e b n í t radici . N a rozdíl o d 

m n o h a daleko slavnějších zpěváků poznáte O u m o u 

Sangare i podle prvních taktů d o p r o v o d u : průzrač

n ý ry tmus žene d o p ř e d u baskytara, l o u t n a n g o n i 

a perkuse. Výs ledkem je čistě akustický znějící funk 

s velmi úč inným relaxačním účinkem. 

Původní vydavatel: World Circuit (Anglie), WCD 

021/1991 

Distribuce v ČR: P&J Music 

tentokrát zkombinoval vokály s vrstvami afrických 

nástrojů, elektrických kytar i kláves, př ičemž výsle

dek opět působ í velmi bezprostředně a dramaticky: 

jako magický výkřik z pouště . 

O další dva roky pozděj i natočil M a a l Firin' in 

Fouta ( 1 9 9 4 ) , což je už naprosto moderní písničkové 

taneční a lbum, které se př i tom stále pevně drží afric

kých spodních proudů. Každý si tedy může vybrat. 

Já v t o m t o přehledu uvádím druhé a lbum proto, že 

mi přineslo první šokující setkání s h u d b o u , která 

spojuje s p o u s t u věcí d o h r o m a d y : fyzický prož i tek 

i spirituální náboj . C o ž ovšem platí i o následujících 

čtyřech deskách, které v ž á d n é m př ípadě nesledují 

u nás vžité dělení na „ h u d b u těla" a „ h u d b u duše" . 

Původní vydavatel: Mango (Anglie), CIDM 

1080.51251911992 

Distribuce v ČR: není (Značku Mango sice distri

buuje v mezinárodním měřítku PolyGram, ale praž-

pobočka firmy toto album v katalogu zatím nemá) 

Je to p o u h á náhoda? Americký kytarista Ry C o o d e r 

a T o u r e h o producent tvrdí: „Blues přece taky m u s e 

lo z n ě č e h o v z n i k n o u t — a j eho kořeny pocházej í 

z Afriky." 

T o u r e ovšem dodnes užívá vedle kytary i staré li

d o v é nástro je : hous l ičky o j e d n é s t runě „ n j a r k a " , 

anebo „gurkel", což je ve skutečnosti rituální instru

m e n t na vyvolávání džinů, a proto byste ho na téhle 

desce nenašli. T o u r e tvrdí, že gurkel nepatří ani na 

p o d i u m , ani do nahrávacího studia, ale že slouží jen 

ke konverzaci s d u c h o v n í m i si lami. Z čehož plyne 

i j edno poučení : p o k u d se v á m někdo snaží prodat 

plast ikové C D , kde s e t o jen hemží sp i r i tuá lnem, 

nejde n á h o d o u o past? 

Původní vydavatel: World Circuit (Anglie), WCD 

040 í 1994 Distribuce v ČR: P&J Music 

PRODEJNY ZAMĚŘENÉ NA 
WORLD MUSIC 

Malostranská Beseda, Malostranské náměstí : 
zřejmě jediné místo, kde dostanete album, které 

je letošním hi tem i unikátem zároveň: 
Talking Timbuktu (Ali Farka T o u r e a Ry 

C o o d e r ) . Vedle T o u r e h o dřívějších titulů zde 
najdete i další alba značek W o r l d Circuit, J a r o 
a Popular Afričan M u s i c . Otevřeno od pondělí 

d o soboty 1 4 . 0 0 - 2 2 . 0 0 . 

Pohodlí, Benediktská 7 (př ímo za K o t v o u ) : 
velký výběr indické hudby (Ali Akbar K h a n , 

Ravi Shankar, Zakir H u s s a i n ) , etnické nahráv
ky z celého světa, v ponděl í až pátek otevřeno 

1 1 . 0 0 - 19.00, v s o b o t u 1 1 . 0 0 - 16 .00 . 

Poker, Hrzánská pasáž, Cele tná 12, Praha, ote
vřeno v ponděl í až pátek 10 .00 až 2 0 . 0 0 . 

Indies, Kozí 12, B r n o . 

Z obsahu příštího čísla: 

Rozhovor s filosofem 
Zdeňkem Neubauerem 

(Hlásím se k řádu potulných rytířů) 

3x Rupert Sheldrake 
(Co si vesmír pamatuje?) 

Ch. Bache: Mnoho žáků - jedna mysl 
(o praktickém uplatňování 

Sheldrakeových teorií) 

M. Fox: Potíže s náboženstvím 

Neumann: Santini (klášter Zelená hora) 

Virtuální realitou ke klidu a míru 

Cesta Ram Dasse 
(s obrazy Martina Mainera) 

Umění a duchovnost - anketa 

Exkluzivní rozhovor s Williamem 
Ackermanem 

Třetí oko: Vize A. Huxleyho 
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K i t a r o ( 1 9 5 3 ) , vl. j m é n e m M a s a n o r i 

Tkahaši , se narodil jako syn rolníka a žil na 

malé vesnici v Japonsku. Dnes má za sebou ví

ce jak 20 let hudební kariéry, více 

j ak 50 alb a ozvučených f d m ů , 

a v ě d o m í , že c o b y h u d e b n í sa

mouk ovlivnil část světa. Od roku 

1978, kdy vydal svou první desku 

(Astral Voyage), přes velmi úspěš

nou hudbu k televiznímu seriálu 

„Hedvábná cesta" (Silk Road I, II) 

a nádherné a l b u m s J o n e m An-

dersonem ( D r e a m ) dospěl tento 

n e j z n á m ě j š í J a p o n e c n a s v ě t ě 

k další kapitole svého tak plodné

ho života. Přestěhoval se (bydlí 

nyní v okol í Boulderu, ve státě 

C o l o r a d o , U S A ) a vydal desku 

„Live in America". 

Kitaro nerad používá označe

ní „new age music". O své hudbě 

vypráví jako o hudbě „duchovní". 

Když se v roce 1990 vydal na ce

losvětové turné, rozhodl se tak 

v támci svého hledání nových a ji

ných zvuků a možností. „Techno

logie má svá omezení," říká, „a já 

b y c h se rád d o s t a l co ne jb l íže 

k lidským pocitům. H u d b a se mě

ní a já m á m velmi tád, když je 

každý koncert jiný." 

Původně si Kitaro nahrával ve 

svém studiu všechny nástroje sám. 

Začínal jako rockový kytarista, ale 

záhy přešel od rocku (jeho vzorem 

byl spíše Otis Redding) a hty na syntezátor 

v rockové kapele ke své typické „environmen-

tální" hudbě. V začátcích, zejména ve způsobu 

hledání nových zvuků, byl ovlivněl setkáním 

s Klausem Schulzem, členem německé sytezá-

torové skupiny Tangerine Dream. 

Přestože Kitaro vyhlašuje, že jeho cílem 

„není dokonalost, ale pocit", jeho alba, i ta nej-

starší, omtačují zvukovou dokonalostí. Právě 

díky technologii ( C D a také stále lepší repro

duktory) jeho alba nestatnou - naopak. N e 

dávno jsem poslouchal jeho Silk road, snad po 

stodvacáté, a na nové aparatuře jsem opět, už 

po několikáté, slyšel věci a zvuky, které jsem 

tam dříve nikdy nezategistroval. 

„Japonští tradiční hudebníci hrají pokaždé 

stejně. M ý m ideálem je hrát pokaždé jinak, 

protože i já jsem pokaždé jiný. A vždycky hraji 

pro publikum - ne pro sebe. Teprve je-li pub

likum šťastné, jsem šťastný i já." 

„Když jsem skládal hudbu k albu Kodžiki 

a seděl jsem s kytarou u krbu, najednou poblíž 

m n e spadl ze s tropu had. To je v J a p o n s k u 

symbol štěstí. Na následném turné j sem pak 

hrál v nejstarším kláštetu v Japonsku a při po

sledním tónu koncertu opět spadl poblíž mne 

ze stropu had. Pořád m á m štěstí." 

Astral V o y a g e (1978) Historie 

vesmíru ve zvucích. Už tenkrát 

„typický" Kitato. 

Full M o o n S t o r y (1979) Inspi

race měsíčními cykly, příjemné 

k poslechu i meditaci. 

O a s i s (1979) Další něžná hud

ba jak k aktivnímu poslechu, 

tak k meditaci. 

S i l k R o a d (1980) Původně 

hudba k tv seriálu, nejúspěšněj-

ší deska vůbec. Nádheta. 

Mil len ia (1982) H u d b a ke sci-

-fi filmu Queen Millenia 

Silver C l o u d (1983) Návrat 

k životu na japonském venkově. 

Asia (1984) Živé album nato

čené na koncertech v Cíně a na 

Tajwanu. 

T o w a r d the West (1986) První 

(kompilační) album pro společ

nost Geffen. 

T e n k u (1986) Meditace na 

motivy dětství. 

T h e L ight o f S p i r i t (1987) 

Ve spolupráci s Mickey Hartem, 

hrají umělci z U S A a Japonska. 

T e n Years (1988) Dvoja lbum největších 

„hitů". 

K o j i k i (1990) Inspirace starodávnými japon

skými kronikami, nahráno s orchestrem 

v U S A . 

Live in Amer ica (1991) Nahráno živě 

v Atlante, U S A (většinou písně z předchozího 

alba). 

D r e a m (1992) Natočeno v novém studiu 

v Coloradu. Zpívá J o n Anderson. 
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H U D B A 
JE MAGIE 
(několik postřehů a názorů jednoho ze zakladatelů 

a nejpopuldrnější osoby hudby „nového věku", Ja

ponce KITARO) 

Netušil jsem o tom, jakou moc má hudba, až do 
doby po skončení střední školy. Původně jsem 
chtěl být profesionálním hráčem tenisu. Ale na 
střední škole jsem začal hrát rock, jen tak, z leg
race. Z počátku to nebylo nic seriózního, ale jak 
jsem tak hrál a poslouchal, začal jsem se cítit ně
jak „divně". Ne nepříjemně, to ne. Objevil jsem 
moc hudby, aktuální svět, aktuální zvuk. Bylo to 
pro mne velké překvapení. 

Bylo mi tenkrát sedmnáct, a po třech letech 
rocku jsem změnil svůj život. Tehdy jsem hrával 
všechny možné druhy spotřební muziky, ale na
jednou se všechno změnilo. Změnil jsem styl, 
dokonce i apatatutu, na které jsem hrál. Bylo to 
jako v nějakém filmu, nedokážu to vysvětlit. Za
čal jsem totiž meditovat a cvičit jógu. Předtím 
jsem dělal trochu tai-či (a pořád cvičím tai-či ja
ko dynamickou a hudební meditaci). Medituji 
dodnes stále. Když sedím, medituji. Když se po
hybuji, medituji v jakési vyšší rozvinutější formě. 

Hudba je magie. Dokáže to, čemu lidé říkají 
„zázraky". Ale nejde o zázraky. Hudba má totiž 
neuvěřitelnou moc, a nejen hudba: zdrojem oné 
síly je zvuk. 

V Japonsku existuje tradice hry na veliké 
bubny taiko, které mají velmi hluboký zvuk. 
Hrát na taiko delší dobu je velmi obtížné. Když 
ale do hry přidáte „duši", když hrajete pro něco, 
s tane se zázrak. K d y ž p a k s to j í te u b u b n u 

a bouchnete do něj, přímo cítíte závan vzduchu. 
Je ale třeba se „vyladit" duševně — meditací, delší 
chůzí, půstem. A pak můžete hrát celé hodiny. 

Ale „záztaky" se dějí i jinak. Před koncerty 
v cizině jsem obvykle pořádal několik velkých 
koncertů v Japonsku. Když jsem měl hiát ve ves
nici pod posvátnou horou Ontake, starosta si dě
lal starosti o počasí. Pořád tam pršelo. Říkal jsem 
mu ať se nettápí, že to nějak dopadne. V amfiteá
tru bylo přes 10 000 lidí a hustě ptšelo. Půl hodi
ny před začátkem pršet přestalo. Odehtál jsem 
dvouhodinový k o n č e n p o d ja snou o b l o h o u 
s hvězdami a úplňkem. Pět minut po posledním 
přídavku začalo opět hustě pršet. 

Další rok to bylo obdobné: starosta si dělal 
starosti, já ho uklidňoval a stalo se přesně totéž 
co před rokem. Statosta se pak nechápavě opako
vaně ptal sám sebe: Co se to stalo? Co se to stalo? 

Osm let jsem zkoušel hrát na buben taiko na 
svahu hory Fudži nepřetržitě od západu do vý
chodu slunce, poblíž vesnice Kamikjúšiki. V té 
výšce ještě rostou stromy. První rok jsem hrál 
sám. Hrál jsem jedenáct hodin bez přerušení. Má 
mysl jakoby přestala pracovat a já se ocitl v alter
nativním stavu vědomí. Měl jsem ruce rozedřené 
do krve, takže jsem si musel na poslední hodinu 
paličky přivázat k dlaním. Lidi, co přišli ze zvě
davosti, když slyšeli buben, říkali „ T o je blázen!" 
Já odpovídal: „Děkuji." Děkoval jsem hoře Fud-
žijamě. 

V polovině 70. let jsem poblíž hory Fudžija-
ma bydlel. Viděl jsem ji oknem. Trávil jsem celé 
dny tím, že jsem pozoroval to velkolepé barevné 
divadlo tvarů a mraků. Jednou v noci husté prše
lo, slyšel jsem hrom, a tak jsem zavřel oči a „vi
děl" horu Fudži v představě. Ráno jsem zjistil, že 
sesuv půdy otočil celým domkem, takže okna ve
dla úplně jinam. Bál jsem se, že umřu, ale záro
veň jsem prožíval jednu z nejhlubších meditací. 
Tehdy to byla jedna z mých prvních duchovních 
zkušeností. 

V meditaci často slyším hudbu, melodie, ale 
často také nevím, jak to dostat „do prstů". Tělo 
se musí hýbat, aby to dokázalo „přetlumočit". 
Párkrát jsem vyzkoušel také „automatické" psaní 
— mé prsty se samy pohybovaly a tvořily hudbu. 
Když skládám hudbu nemyslím, na hudbu, ale 
chci se dostat do vnitřního stavu krásy a hry. Pak 
poslouchám „zvuky" a říkám si, jak je to krásné. 

Potřebuji hudbu. Nemůžu bez ní žít. Když 
cítím, že mysl se zase zbláznila, pospíchá a pospí
chá, uklidňuji se poslechem hudby. Nikdy jsem 
se neučil hrát na nějaký hudební nástroj. Dnes 
sice skládám hudbu třeba pro film, ale to dělám 
tak, jak to dělám vždycky. Neumím psát do not 
a řídit orchestr. Je to jako malování, konstruová
ní zvuku s akordy. Možná jsem tesař zvuků. Baví 
mě pracovat se dřevem, právě stavím s přítelem 
hotský srub. 

Myslím, že každý člověk na světě může „dě
lat" hudbu nebo zvuky. Všichni cítíme zvuky, vi
brace v lidech, zvířatech, stromech, stéblech trá
vy. N e b o jinak, až bude většina lidí na světě 
schopna slyšet zvuky lidí, zvířat, stromů a trávy, 
konečně zavládne mír. A hudba začne opět léčit. 
Existuje příliš mnoho stylů a příliš mnoho hlasité 
a agtesivní hudby. Myslím, že skladatelé a hu
debníci by si měli uvědomit, jakou zodpovědnost 
mají a s jakou magickou silou zacházejí. 

Pokud se týče vlastní hudby, vtacím se teď 
ke svým začátkům a zjišťuji, že třeba a lbum 
Asttal voyage bylo velice hezké. 

Svou hudbu věnuji životu. Myslím, že po
mocí hudby mohou lidé změnit své životy. Tak, 
jak mnozí žijí, to nefunguje. Život je příliš ry
chlý. A právě ty zdánlivě malé, bezvýznamné 
věci, mohou zapříčinit změnu celého systému, 
třeba tím, že změní a vylepší komunikaci mezi 
jednotlivými lidmi. Rád si s lidmi povídám hud
bou. Slova jsou často matoucí. Nerozumíš-li slo
vům, melodii či zvuk cítit můžeš. 

Nahrávky Kitara na značce GEFFEN vydává BMG ARIOLA CRISR 
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TŘETÍ OKO 
VIZE ALANA WATTSE 

Pak př ichází další poznání. Mé c h á p á n í se náhle 
utápí v jasu kolosálního náhledu - jakoby se teď vše
chno otevřelo až tam, k samotným kořenům mého by
tí, až ke kořenům samého času a prostoru. Vždyť je to 
všechno tak jasněl Jak jsme to mohli nevidět? Jak jsem 
si - já , vy, kdokoli -, jak jsme si mohli myslet,, že ži
vot je nějaký problém, že je to všechno nějaká záha
da? M á m potřebu říci to úplně všem - nikdy jsem to 
neviděl a necítil tak jasně. A když neporozumíte? Ne
vadí, vůbec nic se neděje, protože každý z vás, všich
ni, jsme naprosto dokonal í takoví, jací jsme. Jste do
konalí, i když o tom nevíte! 

Cí t ím, že má prapůvodní identita prýští př ímo z to
ho, co bych mohl nazvat Fontánou vesmíru. Cítím ži-
vot, vesmír i sebe jako mocný pramen, který je sám 
sobě svým zdrojem i motivací - je sám 
sobě pohnutkou i hnací silou. 
C í t í m , ž e d u c h t o h o 
všeho je ničím ne
spoutanou hra
vostí, mno-
h a r o z -
měr-

ným tan
cem ž i v o t a . 
Nezůstala už žád
ná o t á z k a , nezůstal žád
ný p r o b l é m . Uvěří tomu někdo? Uvěřím tomu j á , 
až se vrátím do normálního stavu vědomí? Zároveň 
však vím ještě něco: vždyť na tom vlastně nezáleží! 
Je to hra na schovávanou: jednou ztratíš, pak najdeš 
a znovu a znovu. Vše je součást této Hry, i to, že se 
může zdát, že se v ní ztrat ím. Jak daleko až člověk 
musí jít, a jak hluboko, a b y našel sama sebe, své pů
vodní já? 

N á h l e , jakoby v o d p o v ě ď na mou otázku, se před 
mýma oč ima ojevi ia symbol ická vize toho, co kdysi 
Eliot nazval „kl idným místem, odkud lze pohnout svě
t e m " . Zj ist i l jsem, že shl íž ím do jakéhosi k l i d n é h o 
nádvoří hluboko p o d sebou. Jakobych se díval z okna 

Alan Watts byl filosof, teolog a spisovatel, původem Angli
čan, který si ke konci života vybral život na hausbótu v San 
Franciském zálivu. Spolu s přáteli T. Learym a A. Ginsber-
gem byl považován za velekněze hnutí tehdejších hippies. 
Dnes je možno jej považovat za jednoho z předchůdců 
hnutí New Age (Watts zemřel v roce 1973). 

někde vysoko na z d i . Podlaha i zd i všude kolem byly 
pokryty krásnými keramickými kachlemi. Dlaždice se 
třpyti ly zlatem, purpurem a modří složitých arabesek. 
Snad to mohl být nějaký perský palác, kdyby to ne^ 

. mělo tak nezměrné p r o p o r c e a tak n a d p ř i r o z e n o u 
průzračnost. Ve středu scény byla jakási aréna ve tva
ru hvězdy, k o m b i n o v a n é s růží, lemovaná o k r a j e m 
z d laždic, př ipomínaj íc í to nejdokonaiejší d í lo intarzi-
e vykládané rumělkou, zlatem a obsidiánem. 

Uvnitř arény se právě odehrával nějaký, o b ř a d pro
v á z e n ý h u d b o u . N á l a d a b y l a o k á z a l á , j a k o b y t u 
před králem tančil i dvořané a rytíři v brněních a mno
hobarevných plášt ích. O b r a z se před mýma o č i m a 
začal proměňovat. Dvořané se stávali anděly s ohnivě 
zlatými křídly. Ve středu arémy se náhle objevi la hlu

bina oslňujících plamenů. Při 
pohledu tam - jen na 

m a l o u c h v i l k u -
jsem z a h l é d l 

obličej, který 
mi p ř i p o -

m n ě I 

t v á ř 
K r i s t a 

P a n t o k r a t o r a , 
d o b ř e známého z by

z a n t s k ý c h m o z a i e k . A n d ě l é 
o krok poodstupuj í a přitahují si kř ídla ke svým tvá
ř ím. Skrývají se p o d nimi s gestem hluboké úcty, po
kory a strachu. O s l n i v á tvář mizí . Bazén p l a m e n ů 
však roste, je jasnější a jasnější. Všímám si, že se 
okřídlené bytosti opět odhaluj í a přistupují bl íž, tento
krát s gestem, které už neznamená hrůzu, ale láskypl-
nost a něhu - plamen totiž nezná hněv. Jeho teplo 
a záře, „ jazyky plamenů o b j í m a j í c í c h " , rozkvétají tak 
mocnou láskou, že mám pocit, jakobych právě zahlé
dl srdce všech srdcí. 

Vybral a přeložil Blumfeld S. M. 

Alan Watts patřil mezí největší znalce jak orientální filosofi-
e, zvláště zenu, tak i západní psychologie. Spolu s A. Hu-
xleyem byl mezi prvními moderními vzdělanci, kteří zažili 
a filosoficky reflektovali psychedelickou zkušenost. Ukázka 
je z Wattsovy knihy Radostná kosmologie (The Joyous Cos-
mologyj. 



Určitě znáte o n u mejdanovou a třídní hru: dvacet účastníků a devatenáct židlí, hraje hudba a najednou přestane. Všichni si musí 
sednout, na koho židle nezbude, vypadává ze hry. Další židle se odstraní a hudba zase spustí. . . atd. Postupně je stále méně židlí 

a stále více vyboxovaných, protože obvykle vyhrává ten, který má nejostřejší lokty, zato postrádá ohleduplnost. 
Nový věk nabízí modifikaci. Ne už metoda „win-or-lose" (tedy jen jeden vyhraje, ten druhý zákonitě musí prohrát), ale metoda „win-win" 
(obě strany vyhrávají, rozuměj: obě z toho něco mají). Novelizace pravidel je velmi jednoduchá — změní se zadání: je dovoleno sedat si 

vzájemně na klín. A vida: zatímco židlí ubývá, přibývá dvojic, trojic i čtveřic lidí, okupujících jednu židli tak, že ti další sedí sobě navzá
jem na klíně. Pak přijde vrchol - v sále je jen jedna židle a na ní sedí kolem dokola všichni účastníci hry (nemusím zdůrazňovat, že 

rozesmátí a šťastní). Potom ale přijde zázrak nového věku, přeskok do jiné dimenze. Stačí kruh dokončit a odstranit i poslední židli — 
poslední v řadě si sedne na klín t o m u prvnímu! Z b u d e kruh lidí vzájemně si sedících na klínech: všichni vyhrávají! 

O t o m to je, vážení, o t o m jsou řešení, která ještě neznáme, o t o m je příštích pár desítek let. Změníme-li zadání (přístup ke světu, 
způsob vnímání nebo kladení otázek, právě tak jak to uměli šamane všech věků - namísto „proč?" třeba „jak?"), dorozumíme-li se 

navzájem, plni tolerance a úcty ke každému, který je tak krásně jiný než my, změníme-li pravidla hry (stereotypní existence naší 
postmoderní společnosti na t o m t o světě), nalezneme řešení. 
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